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ΠΙΝΑΚΑΣ  ΣΥΜΜΕΤΕΧΟΝΤΩΝ 
 

Α. ΑΠΟ ΤΑ Α.Ε.Ι. ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ 
 

1. Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης 
Γεωπονική Σχολή 

- Πρόεδρος καθ. Ν. Μισοπολινός, misopoli@agro.auth.gr    
- Αναπλ. Πρόεδρο Καθ. κ. ∆ηµήτριος Ντότας, dotas@agro.auth.gr  

        - ∆/ντές Τοµέων 
  - Καθ. κα Κ. Τζαβέλλα Κλωνάρη, kateklon@agro.auth.gr  
  - Καθ. κ. Ι. Χατζηµηνάογλου ioahat@agro.auth.gr  
  - Καθ. κ. Κ. Μάττας mattas@agro.auth.gr  
  - Καθ. κ. Κ. Μπιλιαδέρης biliader@agro.auth.gr  
  - Καθ. κ. Γρ. ∆ιαµαντίδης diagreg@agro.auth.gr  
  - Αναπλ. Καθ. κα Αθ. Παυλάτου-Βε nicolaou@agro.auth.gr  
  -  Αναπλ. Καθ. κ. Ν. Νικολάου nicolaou@agro.auth.gr  
 

2. Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών 
Πρύτανη κ. Γεώργιος Ζέρβας r@aua.gr
Αντιπρυτάνεις κ.κ. 

- Καθ. Εµ. Σταυρακάκης vr2@aua.gr  
- Αναπλ. Καθ. Λ. Λουλούδης vr1@aua.gr 

Προέδρους και αναπληρωτές Προέδρους Τµηµάτων 
Τµήµα Φυτικής Παραγωγής 

- Καθηγ. Παντούσης Καλτσίκης, Πρόεδρος,  kaltsikes@aua.gr
- Παναγιώτα Κυριακοπούλου, Αναπληρωτής Προέδρου, pek@aua.gr

 
Τµήµα Γεωπονικής Βιοτεχνολογίας 

-Καθηγ. ∆ροσόπουλος Ιωάννης, Πρόεδρος, idross@aua.gr
-Καθηγ. Κατινάκης Παναγιώτης, Αναπληρωτής Προέδρου,   
bmbi2kap@aua.gr

 
Τµήµα Αγροτικής Οικονοµίας & Ανάπτυξης 

- Καθηγ.Καζακόπουλος Λεωνίδας, Πρόεδρος, leokaz@aua.gr
- Αν. Καθηγ. Μπεόπουλος Νικόλαος, Αναπληρωτής Προέδρου, 
nbeop@aua.gr

 
Τµήµα Αξιοποίησης Φυσικών Πόρων & Γεωργικής Μηχανικής 

- Αν. Καθηγ. Καραντούνιας Γεώργιος, Πρόεδρος,  Fax 2105294081 
- Αν. Καθηγ.Ασηµακόπουλος Ιωάννης, Αναπληρωτής Προέδρου, 
lsos2asy@aua.gr

 
Τµήµα Επιστήµης & Τεχνολογίας Τροφίµων 

- Καθηγ. Κωµαΐτης Μιχαήλ, Πρόεδρος, achem@aua.gr
- Αν. Καθηγ. Αθανασόπουλος Παναγιώτης, Αναπληρωτής Προέδρου, 
iqcf2atp@aua.gr

 
  Γενικό Τµήµα 
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- Καθηγ. Αικατερίνη Χρονοπούλου - Σερέλη, Πρόεδρος, 
khrono@aua.gr

- Αν. Καθηγ. Χούντας Αθανάσιος, Αναπληρωτής Προέδρου, 
hount@aua.gr

  
 

3. Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας 
Κοσµήτορας Καθ. κ. Πέτρος Λόλας, lolaspet@agr.uth.gr  
 
Τµήµα Γεωπονίας Φυτικής Παραγωγής 

- Αναπλ. Πρόεδρος Καθ. Κ. Σακελλαρίου-Μακραντωνάκη Μαρία 
mask@agr.uth.gr  

 
Τµήµα Γεωπονίας Ζωικής Παραγωγής και Υδάτινου Περιβάλλοντος 
 - Πρόεδρος Καθ. Χρήστος Νεοφύτου chneofit@agr.uth.gr  
 - Αναπλ. Πρόεδρος Αναπλ. Καθηγητής  Ιωάννης Γεωργουλάκης,  

georgoul@uth.gr  
 

4. ∆ηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης 
Τµήµα Αγροτικής Ανάπτυξης 
 - Πρόεδρος Αναπλ. Καθ. κ. Βασιλείου Γεώργιος, gvasil@agro.duth.gr  

   - Αναπλ. Πρόεδρος Καθ. Κωτούλα-Συκά Ελένη. 
ekotoula@agro.duth.gr

5. Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων 
Τµήµα Οργάνωσης και ∆ιαχείρισης Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων 

- Πρόεδρος Αναπλ. Καθ. Φωτόπουλος Χρίστος, 
chfotopu@cc.uoi.gr  

 
6. Αριστοτέλιο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης 

Γεωπονική Σχολή 
 Όλα τα Μέλη ∆ΕΠ 

 
 

Β. ΑΠΟ ΤΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ 
 
ΓΕΩΤΕΧΝΙΚΟ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟ ΕΛΛΑ∆ΟΣ (ΓΕΩΤ.Ε.Ε.) 
Πρόεδρος: Γεώργιος Παπαβασιλείου, τηλ. 2108239195, 2310278817-8,  6972229524 
Βενιζέλου 64 
546 31 Θεσσαλονίκη 
 
ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑ ΟΜΟΣΠΟΝ∆ΙΑ ΣΥΛΛΟΓΩΝ ΓΕΩΠΟΝΩΝ (ΠΟΣΓ) 
Νικολαϊδης  Ατιπρόεδρος  της  ΠΟΣΓ  

 
ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑ ΕΝΩΣΗ ΓΕΩΠΟΝΩΝ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ (ΠΕΓ∆Υ) 
Β .  Παυλής  Μέλος  ∆Σ . 
 
ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑ ΟΜΟΣΠΟΝ∆ΙΑ ΣΥΛΛΟΓΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΓΕΩΠΟΝΩΝ 
(ΠΟΣΕΓ) 
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Πρόεδρος: Νικόλαος Αντώνογλου, τηλ. 2102791411, 6977073615, Fax 21012790137 
∆ιδότου 26 
106 80 Αθήνα 
E-mail: poseg@otenet.gr
 
ΠΑΝΕΛΛΗΝΙΑ ΕΝΩΣΗ ΕΡΓΟΛΗΠΤΩΝ ΓΕΩΠΟΝΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΡΑΣΙΝΟΥ 
(Π.Ε.Ε.Γ.Ε.Π.) 
Πρόεδρος: Μιχάλης Στογιάννος, τηλ. 2109312400, Fax 2109312670 
Εφέδδου 4 
171 21 Ν. Σµύρνη  
E-mail: info@peegep.gr
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ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 
 

Προεδρείο: Σταυρακάκης Μ., Λόλας Π., Μισοπολινός Ν.   
 
9.00 Χαιρετισµοί(*) :  Προεδρείο: Μισοπολινός Ν. 

   Α. Καραµάνος, Γ.Γ. ΥΠΕΠΘ 
                                       Θ. Αληφακιώτης, Γ.Γ.  ΥΠΑΝ&ΤΡΟΦ,  

    Ι. Αντωνόπουλος, Πρύτανης Α.Π.Θ.,  
    Γ. Ζέρβας, Πρύτανης ΓΠΑ )  

 
9.15  κ. Παπαβασιλείου Γ. (Πρόεδρος ΓΕΩΤ.Ε.Ε.)  
9.40  κ. Καραµήτρος Κ. (Πρόεδρος Π.Ε.Γ.∆.Υ.)  
10.05  κ. Βαλάντζας Κ. (Πρόεδρος Π.Ο.Σ.Γ.)  
10.30  κ. Αντώνογλου Ν. (Πρόεδρος Π.Ο.Σ.Ε.Γ.)  
10.55  κ. Στογιάννος Μ. (Πρόεδρος Π.Ε.Ε.Γ.Ε.Π.) 
        
11.20             ∆ιακοπή - Καφές 

  
Προεδρείο: Σταυρακάκης Μ 

 
12.00  κ. Παπασολοµώντος Σωτ. (Εταιρεία KEGO A.E.) 
12.25  κ. Γεροβασιλείου Ε. (Κτήµα Γεροβασιλείου ΟΙΝΟΠ. ΑΕΒΕ) 
12.50  κ. Ευθυµιάδης Ν. (ΕΥΘΥΜΙΑ∆ΗΣ Κ. & Ν. ΑΒΕΕ) 
 
13.30   Γεύµα 
 
Προεδρείο: Λόλας Π 
 
15.00 -17.30   Παρεµβάσεις Προέδρων, Αναπλ. Προέδρων, ∆/ντών  

Τοµέων, καθηγητών, φοιτητών  
17.30-18.00  Συζήτηση-Συµπεράσµατα 
 
 

 

(*)Είχαν κληθεί να χαιρετίσουν 
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Εισαγωγή - ΧΑΙΡΕΤΙΣΜΟΙ 
 

Ν. Μισοπολινός, Πρόεδρος της Γεωπονικής Σχολής του Α.Π.Θ. 
 
Καληµέρα σε όλους τους συνέδρους.  
Με πολύ χαρά σας υποδεχόµαστε στο Αγρόκτηµα του Πανεπιστηµίου µας.  Αυτή 
όπως όλοι γνωρίζεται είναι η δεύτερη συνάντηση που αφορά το µέλλον των 
Γεωπονικών Σπουδών στη χώρα µας.  Η πρώτη έγινε στην Αθήνα στο Γεωπονικό 
Πανεπιστήµιο τον Ιανουάριο του 2004.  Ήταν µια πρωτοβουλία των δύο 
Πανεπιστηµίων, του Γεωπονικού και του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου. Θεωρούµε 
ότι πρέπει να αρχίσουµε ένα τέτοιο διάλογο σε εθνικό επίπεδο για να δούµε που και 
πως µπορούµε να οδηγήσουµε τις σπουδές στα Πανεπιστήµια έτσι ώστε οι  γεωπόνοι 
να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της επόµενης εικοσαετίας. Στην πρώτη 
συνάντηση της Αθήνα έγινε εµπεριστατωµένη ανάλυση σε ποια κατάσταση 
βρίσκονται οι ανώτατες γεωπονικές σπουδές.  Μιλήσαµε και συζητήσαµε για τα 
προγράµµατα σπουδών των Τµηµάτων µας και καταλήξαµε στο συµπέρασµα ότι 
επιθυµούµε όλοι να υπάρχει η Γεωπονική οµπρέλα στα προγράµµατά µας. Θέλουµε 
να καθορίσουµε τι σηµαίνει στην πραγµατικότητα αυτή η Γεωπονική οµπρέλα ή 
Γεωπονικό υπόβαθρο και θα είναι ένα από τα θέµατα προς συζήτηση στην επόµενη 
συνάντηση που θα κάνουµε.  Πριν από όλα αυτά όµως είπαµε να ακούσουµε τους 
Γεωπονικούς επαγγελµατικούς φορείς και προσωπικότητες γεωπόνους από τον 
επιχειρηµατικό γεωπονικό χώρο να µας πούνε την άποψη τους.  Πως δηλαδή αυτοί 
βλέπουν τον Γεωπόνο που θα βγαίνει από τα Ιδρύµατα µετά από 15-20 χρόνια έτσι 
ώστε να βγάλουµε ολοκληρωµένα συµπεράσµατα και να διαµορφώσουµε τα 
προγράµµατα σπουδών. 
 

Γ. Ζέρβας: Πρύτανης Γεωπονικού Πανεπιστηµίου Αθηνών 
 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρύτανη, κύριοι Αντιπρυτάνεις, κύριε Κοσµήτορα, Αγαπητοί 
συνάδελφοι  
Από την αρχή του εικοστού αιώνα ή Γεωργία βρίσκεται στο κέντρο του 
ενδιαφέροντος δεδοµένου ότι η Γεωργία ως µέλος της εφαρµοσµένης οικολογίας έχει 
γίνει αντικείµενο ενός εξελισσόµενου διαλόγου. 
Για την διαχείριση των φυσικών πόρων και τη βιωσιµότητα των παγκόσµιων 
συστηµάτων παραγωγής τροφίµων η οποία εµπλέκει τα κύρια µεγέθη του πληθυσµού, 
όπως, επάρκεια, βαθµό ανάπτυξης παραγωγής τροφίµων και των εδαφικών υδάτινων 
πόρων υβριδικές επιλογές και άλλα. Το γνωστικό πεδίο των Γεωπονικών επιστηµών 
καλείται σήµερα να απαντήσει στις προκλήσεις της κοινωνικής ευθύνης, και των 
συνθηκών εργασίας, της γεωργικής έρευνας και της παραγωγικότητας, της ανάγκης 
για ολοκληρωµένο σχεδιασµό και διαχείριση, της αύξησης της οικονοµικής 
συµµετοχής και της συµµόρφωσης προς µία µεγάλη ποικιλία εθνικών και 
ευρωπαϊκών θεσµών, νόµων, κανονισµών και οδηγιών σ’ αυτό το περιβάλλον στο 
οποίο οφείλει να ανταποκριθεί ένα νέο πρόγραµµα επιστηµονικών σπουδών.   
Τα υφιστάµενα προγράµµατα σπουδών φαίνεται να έχουν κλείσει τον κύκλο τους 
κατά κάποιο τρόπο ή αν θέλετε η εφαρµογή τους επί κάποιες δεκαετίες τώρα έχει 
συσσωρεύσει κάποια προβλήµατα που απαιτούν λύση άλλωστε είναι επιβεβληµένο 
τα προγράµµατα να υποβάλλονται σε περιοδική ανανέωση που αποσκοπεί στην 
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εισαγωγή γνώσεων που απαιτούνται από τις προόδους της επιστήµης και τις αλλαγές 
της κοινωνίας και οικονοµίας.  Τα προγράµµατα πρέπει να είναι εκτός από 
ανανεώσιµα ανοικτά και ευέλικτα.  Πρέπει να συνδυάζουν την ακαδηµαϊκή ποιότητα 
µε τη συνάφεια µε τη διαρκή απασχόληση των πτυχιούχων. Και αυτό στα πλαίσια 
των παραπάνω και λαµβάνοντας υπόψη ότι: Πρώτον, τα τελευταία χρόνια έχουν 
ανοιχθεί νέοι επιστηµονικοί ορίζοντες µε την ανάπτυξη των κλάδων της µοριακής 
βιολογίας, της βιοτεχνολογίας και της αειφορικής γεωργίας, της καλλιέργειας 
βιοµηχανικών φυτών και άλλων. ∆εύτερον,  τις νέες ανάγκες της σύγχρονης 
κοινωνίας και οικονοµίας. Τρίτον, την Ευρωπαϊκή διάσταση της Πανεπιστηµιακής 
Παιδείας και τις σχεδιαζόµενες αλλαγές στην τριτοβάθµια εκπαίδευση σε εθνικό και 
ευρωπαϊκό επίπεδο και Τέταρτον τις εµπειρίες που έχουµε αποκτήσει από την 
εφαρµογή των προπτυχιακών και µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών στα 
Πανεπιστηµιακά Τµήµατα Γεωπονίας.  
Καλούµεθα σήµερα να καταθέσουµε άµεσα τις απόψεις  και τις εµπειρίες 
προκειµένου να προχωρήσουµε σ’ ένα στρατηγικό σχεδιασµό για την περαιτέρω 
ανάπτυξη των Γεωπονικών σπουδών και να αναµορφώσουµε τα προγράµµατα 
σπουδών µε βάση τα νέα δεδοµένα.  Ανέφερε ήδη ο κύριος πρόεδρος και θα θυµάστε 
οι περισσότεροι τουλάχιστον από εσάς που παρευρίσκεστε εδώ ένα χρόνο πριν στο 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο Αθηνών οργανώθηκε συνδιάσκεψη ηµερίδα των 
εκπροσώπων των Ελληνικών Πανεπιστηµίων Γεωπονίας µε  θέµα «Προπτυχιακές 
Σπουδές στα Ελληνικά Πανεπιστήµια Παρόν και Μέλλον»  Στην ηµερίδα αυτή 
συζητήθηκαν κυρίως τα προγράµµατα των προπτυχιακών σπουδών και 
αποφασίσθηκε η οργάνωση της σηµερινής ηµερίδας στην οποία βεβαίως έχουν 
κληθεί εκτός από Πανεπιστηµιακούς και  οι Επαγγελµατικοί και Συνδικαλιστικοί 
Φορείς του κλάδου καθώς και ιδιώτες Γεωπόνοι που έχουν διακριθεί στην 
επαγγελµατική τους δραστηριότητα. Πριν προχωρήσουµε στις εσωτερικές δικές µα 
διεργασίες,  αναµόρφωση των προγραµµάτων σπουδών, κρίναµε σκόπιµο να 
ακούσουµε και τις δικές σας απόψεις στα ερωτήµατα που έχουµε θέσει ώστε το 
αποτέλεσµα να είναι το καλύτερο δυνατό.  Εποµένως σας διαβεβαιώ ότι θα λάβουµε 
πολύ σοβαρά υπόψη τις θέσεις σας και τις παρατηρήσεις σας στην αναµόρφωση των 
προγραµµάτων σπουδών που σχεδιάζουµε.  Τελειώνοντας θα ήθελα να σας 
ευχαριστήσω για τη συµµετοχή σας και ιδιαίτερα να ευχαριστήσω το Αριστοτέλειο 
Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης για τη Φιλοξενία και τη συντονιστική επιτροπή για την 
εξαιρετική οργάνωση της Ηµερίδας. Εύχοµαι να έχουµε καλή και εποικοδοµητική 
συνέχεια στο πρόγραµµα µας. 
 

Χρ. Καλτσίκης, Αντιπρύτανης του Α.Π.Θ. 
 
Κύριε Πρύτανη, Αγαπητοί συνάδελφοι του οµολόγου και του Γεωπονικού 
Πανεπιστηµίου Αθηνών Αγαπητοί Συνάδελφοι του προεδρείου, Αγαπητοί 
συνάδελφοι σας καλωσορίζω στους φιλόξενους ελπίζω χώρους του Αγροκτήµατος 
του Πανεπιστηµίου και πιστεύω ότι η σηµερινή εκδήλωση που έρχεται δεύτερη µετά 
την περσινή για το µέλλον των Γεωπονικών Σπουδών και τις Επαγγελµατικές 
Προοπτικές να στεφθεί από επιτυχία.  Με ιδιαίτερη ευχαρίστηση ανέλαβα να 
εκπροσωπήσω την πρυτανεία στη σηµερινή εκδήλωση γιατί πραγµατικά νιώθω ότι 
βρίσκοµαι ανάµεσα σε φίλους και όχι απλά συναδέλφους.  Για πολλούς λόγους 
πολλοί από εσάς τους ξέρετε.  Ένα δεύτερο  σηµείο που ήθελα να καταθέσω είναι να 
εκφράσω τα συγχαρητήρια της πρυτανείας και τους συναδέλφους που ανέλαβαν την 
πρωτοβουλία να ασχοληθούν συστηµατικά και οργανωµένα µε τις Γεωπονικές 
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Σπουδές και το µέλλον τους. Θα µου επιτρέψετε µια σύντοµη προσωπική αναφορά 
που σχετίζεται µε το θέµα γιατί όπως οι περισσότεροι από εσάς θα ξέρετε προέρχοµαι 
από τον κλάδο των µηχανικών.  Ο κλάδος των µηχανικών εκπροσωπείται από το 
Τεχνικό Επιµελητήριο εδώ και 80 χρόνια και έχει πίσω του µια πολύ καλή εµπειρία 
από συνεργασία Πανεπιστηµίων και επαγγελµατικών φορέων.  Ειδικά για τον κλάδο 
των τοπογράφων µηχανικών από τον οποίο προέρχοµαι επειδή τα τελευταία 20-25 
χρόνια ασχολήθηκα και ως συνδικαλιστής πέρα από τις διοικητικές θέσεις που είχα 
στο Τµήµα µπορώ να συµβάλω µε την προσωπική αυτή αναφορά στο θέµα σας .  Με 
πρωτοβουλία δική µου πριν από 20 χρόνια περίπου δηλαδή στα µέσα τις δεκαετίας 
του 80 είχαµε ξεκινήσει στο Τµήµα σ’ ένα πρόγραµµα συνεχιζόµενης εκπαίδευσης 
και ήταν το πρώτο που είχε γίνει τουλάχιστον εδώ στη Θεσσαλονίκη που 
απευθυνόταν σε συναδέλφους της πράξης.  Είχε περιλάβει τέσσερις κύκλους εκείνη 
την εποχή τους οποίους είχαν περάσει 100 περίπου συνάδελφοι επαγγελµατίες οι 
οποίοι ήταν εκπαιδευτικοί και είχαν ενηµερωθεί πάνω στις τελευταίες εξελίξεις της 
επιστήµης µας.  Στη συνέχεια στις αρχές της δεκαετίας του 90 είχα αναλάβει 
πρόεδρος του Τµήµατος και εκείνη την εποχή εφαρµόζουµε µια αρχή αναµόρφωσης 
ανά πενταετία του προγράµµατος σπουδών.  Επειδή οι σπουδές µας είναι πενταετείς 
περιµένουµε να ολοκληρωθεί ένα κύκλος το συζητάµε πριν τελειώσει 1-2 χρόνια και 
προσπαθούµε να προσαρµόσουµε το πρόγραµµα µας στις νέες εξελίξεις και τις νέες 
προοπτικές.  Εκείνη την εποχή λοιπόν που ανέλαβα για πρώτη φορά Πρόεδρος στο 
Τµήµα είχαµε εισαγάγει ένα αντικείµενο στο 9ο εξάµηνο σπουδών, το 10ο σ’ εµάς 
είναι αφιερωµένο στην εκπόνηση της διπλωµατικής εργασίας, το οποίο είχε τίτλο 
Επαγγελµατική Πρακτική.  Ήταν µάθηµα επαγγελµατικό και συνεχίζει να υπάρχει 
ακόµα και σήµερα.  Στην διάρκεια του µαθήµατος καλούνταν συνάδελφοι της πράξης 
από δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα και παράδιδαν διαλέξεις πάνω στο αντικείµενο στο 
πως δηλαδή εφαρµόζεται η επιστήµη µας στην πράξη και στο τέλος υπήρχαν και 
εξετάσεις.  Στη συνέχεια µε την ευκαιρία του πρώτου ΕΠΕΑΕΚ εισάγουµε στο τµήµα 
µας το θεσµό της πρακτικής άσκησης ο οποίος περπάτησε καλά.  Όλοι οι φοιτητές 
εκείνης της εποχής επί τέσσερα χρόνια επί 2 µήνες το καλοκαίρι πήγαιναν στα 
γραφεία και υπηρεσίες και εκπαιδευόταν µε πολύ καλά αποτελέσµατα.  Βέβαια στη 
συνέχεια αυτό το πρόγραµµα χαλάρωσε ατόνησε δεν υπήρχαν καλά κίνητρα για τους 
φοιτητές για τους επόπτες, ωστόσο ήταν µια καλή εµπειρία.  Μ’ όλα αυτά που σας 
ανέφερα θέλω να πω ότι υπάρχουν εµπειρίες οι οποίες µπορούν να αξιοποιηθούν.  
Αυτό που θέλω να πω κλείνοντας και από τη σχέση που έχω µε το αντικείµενο 
νοµίζω θα πρέπει  η προσπάθεια να στραφεί σε εξελληνισµό των Γεωπονικών 
σπουδών.  ∆ηλαδή να στραφούν οι γεωπονικές σπουδές στις εδικές συνθήκες µε 
αξιοποίηση των τοπικών συνθηκών των τοπικών ειδών της Ελληνικής χλωρίδας και 
πανίδας.  Σας ευχαριστώ πολύ εύχοµαι καλή επιτυχία στις εργασίες σας και θα 
περιµένουµε τα αποτελέσµατα  
  
Ν. Μισοπολινός . 
 
Ευχαριστούµε πολύ κ. Αντιπρύτανη και παρακαλώ να κηρύξετε την έναρξη της 
σηµερινής ηµερίδας. 
 
Χρ. Καλτσίκης, Αντιπρύτανης του Α.Π.Θ. 
 
Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών και είµαι σίγουρος ότι τα πάτε καλά.  Αυτό που 
θα περιµένουµε εµείς θα είναι τα αποτελέσµατα τα πρακτικά. 
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Α΄ΕΝΟΤΗΤΑ  

ΟΜΙΛΙΕΣ ΦΟΡΕΩΝ 
 
Προεδρείο  : Ν. Μισοπολινός  
 
 

Β. ΠΑΥΛΗΣ Μέλος ∆Σ της ΠΕΓ∆Υ 
 
Ευχαριστούµε το προεδρείο και την Οργανωτική Επιτροπή για την πρόσκληση που 
µας κάνατε.  Λέγοµαι Βασίλης Παυλής είµαι γεωπόνος στην ∆ιεύθυνση Αγροτικής 
Ανάπτυξης και είµαι µέλος του διοικητικού συµβουλίου της Πανελλήνιας Ένωσης 
Γεωπόνων του ∆ηµοσίου.  Ο πρόεδρος µας δεν µπόρεσε να παραβρεθεί και 
παρακάλεσε εµένα να παραβρεθώ.   
Κυρίες και Κύριοι οι πολλές αλλαγές που συµβαίνουν καθηµερινά στον πλανήτη µας, 
η ανταγωνιστικότητα που µε την πάροδο του χρόνου αυξάνεται σ’ όλα τα επίπεδα 
προβληµατίζουν τον καθένα µας και ιδίως εµάς τους γεωπόνους.  Η υπάρχουσα κρίση 
στον Αγροτικό κόσµο θεωρούµε ότι είναι πολύ βαθιά και οι επιπτώσεις έχουν 
αντικείµενο όχι µόνο στους αγρότες αλλά και στα συναφή επαγγέλµατα όπως των 
γεωπόνων.  Μέληµα όλων µας ιδίως της ακαδηµαϊκής κοινότητας του τµήµατος 
Γεωπονίας είναι να διαµορφώσουµε νέες προτάσεις που θα αποβλέπουν στην 
δηµιουργία αναγκαίας υποδοµής και παροχή σπουδών που να συνδέουν την 
εκπαίδευση και την έρευνα µε την αγορά ώστε οι διαµορφούµενες δοµές να είναι 
οικονοµικά βιώσιµες  και το σύνολο του γεωπονικού κλάδου να ανταπεξέλθει σ’ 
όλες τις απαιτήσεις των ηµερών. Βέβαια όλα αυτά απαιτούν οικονοµικές εισροές 
προς την Πανεπιστηµιακή Κοινότητα που ωστόσο καθηµερινά διαβάζουµε στον τύπο 
και ακούµε στα ραδιόφωνα και τις τηλεοράσεις τα οικονοµικά προβλήµατα που έχουν 
τόσο τα περιφερειακά πανεπιστήµια αλλά και τα κεντρικά µε αποτέλεσµα τη 
δυσλειτουργία τους.  Γι’ αυτό λοιπόν οι προτάσεις πρέπει να γίνουν µε προσοχή.  Να 
τεθούν προτεραιότητες και να είναι πλήρεις.   
Όσο αναφορά την υφιστάµενη κατάσταση και προπάντων τη διάρθρωση των 
γεωπονικών σπουδών έχω να κάνω ορισµένες κρίσεις και προτάσεις ξεκινώντας από 
το σηµερινό όνοµα Τµήµα Γεωπονίας.  Θεωρώ απαράδεκτο γεγονός η επωνυµία της 
Σχολής να καταργηθεί το έτος 1981 παρ’ όλη την ιστορία της από το έτος 1937.  
Πιστεύω χωρίς κάποια αντίσταση από τους Καθηγητές είτε από τον κόσµο των 
φοιτητών.  Ήταν µια ενέργεια υποβάθµισης της Γεωπονικής Επιστήµης και µια 
τελµάτωση της δυναµικής που είχε η Γεωπονική Σχολή Θεσσαλονίκης λόγω των 
οικονοµικών και λοιπών επιπτώσεων από την αλλαγή ονόµατος η οποία µέχρι 
σήµερα ταλανίζει τη δράση της.  Πρώτο µέληµα όλης της Γεωπονικής κοινότητας 
είναι η επαναφορά του ονόµατος Γεωπονική Σχολή που θα της δώσει µια οντότητα  
µε δυναµική επαναπροσανατολισµού.  Με τη δηµιουργία Τµηµάτων αντίστοιχων των 
σηµερινών τοµέων ή λιγότερων µε την σύµπτυξη κάποιων.  Ο όρος Γεωπονική 
Σχολή είναι µια ετικέτα ανεξίτηλη ιστορικά. Μια ετικέτα µε απεριόριστη αξία 
στην αγορά. Με την ολοκλήρωση της µορφής των σπουδών θα θεωρούσα κατάκτηση 
εάν είναι δυνατόν οι εισαγόµενοι φοιτητές να δηλώνουν εξαρχής το Τµήµα που 
θέλουν να ακολουθήσουν ώστε να υπάρχει ισόρροπη αναβάθµιση όλων των 
Τµηµάτων.  Καλύτερη κατανοµή και να µην υπάρξει κίνδυνος στο µέλλον να χαθούν 
αντικείµενα της Γεωπονικής Επιστήµης. Οποιαδήποτε διάρθρωση και αν πάρουν στο 
µέλλον οι σπουδές στη Γεωπονική Σχολή θεωρώ απαραίτητο στα δύο έτη σπουδών 
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να υπάρχει ένας κορµός µε ικανό αριθµό µαθηµάτων Γεωπονικών αρχών.  
Παραδείγµατος χάρη αγροτική οικονοµία, δενδροκοµία, επιστήµη και τεχνολογία 
τροφίµων κ.α. Για την απόκτηση ενός ενιαίου και ισχυρού γεωπονικού υπόβαθρου 
σπουδών από τους φοιτητές σε συνδυασµό πάντα µα τα απαραίτητα µαθήµατα 
γενικής παιδείας π.χ. ανόργανη οργανική χηµεία στατιστική κ.α. όσον αναφορά τα 
αλλά τρία έτη να γίνει προσπάθεια διάρθρωσης των σπουδών κατά τέτοιο τρόπο ώστε 
περιοριστούν οι επικαλύψεις και να εντατικοποιηθούν οι σπουδές µε προσθήκη νέων 
µαθηµάτων που κρίνονται απαραίτητα από την σηµερινή αγορά εργασίας σ’ όλους 
τους τοµείς όπως διοίκησης αγροτικών επιχειρήσεων, marketing, προχωρηµένες 
……… γνώσεων σε υπολογιστές κ.α. Επίσης µέγιστη κατάκτηση για τον κλάδο µας 
θα ήταν η αναγνώριση του 5ο έτους σπουδών ως µεταπτυχιακού διπλώµατος. Στα 
πλαίσια της επέκτασης των σπουδών της γεωπονία και σ’ άλλους κλάδους 
διαφαίνεται ότι υπάρχουν σηµαντικές δυνατότητες για στροφή προς τον κλάδο των 
επιστηµών διατροφής και διαιτολόγιας καθώς και στα αντικείµενα της 
χωροταξίας και περιβάλλοντος και της ιχθυολογίας που έχουν παραµεληθεί 
ακολουθώντας πάντοτε τις τελευταίες εξελίξεις και τις νέες ανατιµήσεις  της αγοράς.  
Η προσωπική µου εµπειρία η επαφή µου µε νεότερους συναδέλφους στις διάφορες 
παραγωγικές   διαδικασίες αλλά και µαρτυρίες νεότερων συναδέλφων καταλήγουν 
στο συµπέρασµα ότι την τελευταία εικοσαετία έχουµε υποβάθµιση του Γεωπονικού 
προσωπικού.  Αυτό είναι δυνατόν να οφείλεται στην αθρόα εισαγωγή φοιτητών στα 
Πανεπιστήµια στη ίδια ζήτηση αγοράς εργασίας µε τη διάρθρωση των σπουδών των 
ειδικοτήτων και στον περιορισµό της πρακτικής εξάσκησης των αποφοίτων στο 
χωράφι στη βιοµηχανία και γενικότερα στην αγορά.  Στα πλαίσια της ταύτισης του 
πτυχίου του Γεωπόνου µε την αγορά εργασίας και την καλύτερη εκπαίδευση των 
φοιτητών θεωρώ σαν απαραίτητα την αξιοποίηση από το Πανεπιστήµιο 
καταξιωµένων συναδέλφων της αγορά µέσα από συνεργασίες και διαλέξεις της 
εφαρµογής της επιστήµης στην πράξη.  Αυτά θα πρέπει να συνδυαστούν µε ευέλικτα 
µαθήµατα που παρουσιάζουν αναλυτικά τις ανάγκες της αγοράς µε εφαρµογές και 
παραδείγµατα π.χ. σχέδια βελτίωσης, µελέτες.   
Ένας άλλος βασικός άξονας στον οποίο πρέπει να δοθεί έµφαση στην νοµοθετική 
αντιστοίχιση σπουδών µε επαγγελµατικά δικαιώµατα και προσλήψεις σε αντίστοιχα 
αντικείµενα. Όσον αφορά το δηµόσιο και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα θα πρέπει να δοθεί 
τέλος στο σηµερινό κατακερµατισµό των υπηρεσιών και στην υποβάθµιση και 
απαξίωση των ειδικοτήτων µε την ισοπεδωτική λογική όλοι για όλα τα αντικείµενα 
ανεξαρτήτως των ειδικοτήτων. Έχω να αναφέρω ότι οι συνάδελφοι που διορίζονται 
στο δηµόσιο τοµέα και στους διάφορους οργανισµούς στους ΟΤΑ είµαστε  
εγκλωβισµένοι από κάποιο κεντρικό όργανο.  ∆υστυχώς δεν υπάρχει κάποιος 
σύνδεσµος ώστε να υπάρχει κάποια συνοχή στην όλη ανάπτυξη της Γεωργίας και 
δυστυχώς αυτή η κατάσταση υπάρχει και πρέπει να δοθεί λύση.  Κλείνοντας θέλω να 
προσθέσω ότι περισσότερη εξειδίκευση πριν από το πτυχίο δεν χρειάζεται.  Οι 
γνώσεις που αποκτώνται στα δέκα εξάµηνο σε συνδυασµό µε τις βελτιώσεις και 
προσανατολισµούς προς τις νέες απαιτήσεις είναι αρκετές για το νέο Γεωπόνο. Είναι 
στο χέρι του ίδιου να συνεχίσει την ενηµέρωση µέσα από τη βιβλιογραφία και τη 
χρήση Η/Υ και να ανταπεξέλθει στις απαιτήσεις του αντικειµένου µε το οποίο θα 
ασχοληθεί. Εδώ πρέπει να προσθέσουµε και την υποχρέωση του Πανεπιστηµίου να 
ξεκινήσει κάποια προγράµµατα δια βίου εκπαίδευσης ώστε να κατευθύνει µέσα από 
την επιστηµονική του γνώση καλύτερα τους αποφοίτους του.  Με χαρά θα θέλαµε να 
δούµε τη Γεωπονία να πρωτοστατεί σε µια τέτοια  ενέργεια. Σας ευχαριστώ πολύ.  
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Ν. Μισοπολινός. 
 
Εµείς σας ευχαριστούµε κ. Παυλή, για τον προβληµατισµό και τις προτάσεις που 
καταθέσατε εκ µέρους της Πανελλήνιας Ένωσης Γεωπόνων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων. 
Καλείται στη συνέχεια ο κ. Νικολαίδης, αντιπρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας 
Συλλόγων Γεωπόνων (ΠΟΣΓ). 
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Νικολαϊδης , Ατιπρόεδρος της ΠΟΣΓ 
 
Κύριε Αντιπρύτανη κύριε Πρόεδρε αγαπητοί συνάδελφοι και σεβαστοί συνάδελφοι 
κατ’ αρχήν ευχαριστούµε πολύ για την πρόσκληση και κυρίως χαίροµαι και 
προσωπικά γιατί κρίνατε ότι ήταν απαραίτητο να έρθουν και οι εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων. Γιατί είναι κάτι που λείπει αυτό.  Γενικότερα υπάρχει 
µια αποµόνωση της εκπαίδευση από τους συνδικαλιστικούς φορείς και αυτό µας έχει 
κοστίσει.  Θέλω να κάνω ένα πολιτικό σχόλιο.  Πιστεύω ότι όλα αυτά τα τελευταία 
χρόνια η απαξίωση της γεωργίας και η αποεπιστηµονικοποίηση κόστισαν και στις 
σπουδές.  Όταν δε έχεις ένα δυναµικό αξιόλογο επάγγελµα σαν Γεωπόνος δεν είναι 
δυνατόν και οι σπουδές να πάνε καλά .  Εγώ έχω κάνει χαρακτηρισµό και τον έχω 
ξαναπεί πιστεύω ότι όλα αυτά τα τελευταία χρόνια δεν ενδιαφέρθηκαν οι 
κυβερνήσεις για την Ελληνική Γεωργία.  ∆εν υπήρξε και δεν υπάρχει εθνική 
αγροτική πολιτική άλλων ΚΑΠ.  ∆εν ξέρω εύχοµαι να υπάρξει το ενδιαφέρον των 
κυβερνήσεων. Ήταν η αγορά πολιτικού χρόνου από τους αγρότες µε τη 
διαµεσολάβηση των αγροτοπατέρων της ΠΑΣΕΓΕΣ  που έχουν την ευθύνη τους γι’ 
αυτή την υπόθεση.  Είναι σκληρό αυτό που λέω αλλά πρέπει να λέγεται η αλήθεια για 
να µπορέσουµε να πάµε µπροστά.  ∆ιαλύθηκαν τα πάντα οι συνεταιρισµοί το 
Υπουργείο οι καλύτερες υπηρεσίες που είχαν ο Οργανισµός Βάµβακος, ο 
Οργανισµός Καπνού, ο Εγγείων Βελτιώσεων γιατί διαλύθηκαν και τι µπήκε στη θέση 
τους λοιπόν πρέπει να ξαναπροσπαθήσουµε από την αρχή.  Όλα ξεκίνησαν από τις 
σπουδές.  Γι’ αυτό µε πολύ ευχαρίστηση δέχθηκα την πρόσκληση και θα σας πω 
κάποια πράγµατα αφού σας υπενθυµίσω ότι είχα µια τριβή συµµετέχοντας στην 
επιτροπή εκπροσωπώντας τους γεωπόνους στη σύνταξη το Π.∆. 384 είναι το 
προεδρικό διάταγµα η πιο µεγάλη κατάκτηση µας.  Ήταν ο µόνος κλάδος που δεν 
είχαµε επαγγελµατικά δικαιώµατα και µέληµα µας ήταν να βάλουµε τους Γεωπόνους 
στο περιβάλλον και στα τρόφιµα που ήταν απ’ έξω και εξακολουθούν να µην είναι 
αναγνωρισµένοι.  Πρέπει να ειπωθεί ότι είµαστε µια πολύ µεγάλη επιστήµη ίσως η 
µεγαλύτερη.  Σε πάρα πολλά γνωστικά αντικείµενα ίσως αυτό να είναι και 
πλεονέκτηµα και µειονέκτηµα.  Ο πρωτογενής τοµέας είναι πάντοτε µια διαχρονική 
πρώτη βάση όσον αφορά τη διαστρωµάτωση των γεωπονικών σπουδών.  Αλλά 
σήµερα πρέπει να λάβουµε υπόψη µας ότι όλα έχουν αλλάξει για τη δική µας την 
επιστήµη αλλά και τους στόχους που έχει η Γεωργία, η παραγωγή αγροτικών 
προϊόντων και ή ενασχόληση συνολικά σηµαντικά µε τη γη.  Το περιβάλλον µια 
σηµαντική λέξη όπου παίζει µεγάλο ρόλο η διατροφή κάποιοι µιλάνε για 
αγροδιατροφικό τοµέα γιατί φτάσαµε ως εκεί και η παγκοσµιοποίηση της αγοράς που 
αφορά κυρίως την αγροτική οικονοµία επιβάλει ένα νέο πλαίσιο οργάνωσης των 
σπουδών νέες προτεραιότητες αξιολόγησης ευρύτερες προσεγγίσεις και ευρύτερες 
στοχεύσεις µεγάλη αλλαγή που συντελείται τα τελευταία χρόνια στους τοµείς της 
γεωπονικής δραστηριότητας προσδιορίζεται από την αντίστροφη του µεταπολεµικού 
µοντέλου γεωργικής ανάπτυξης που ήταν η εξασφάλιση της επάρκειας της χώρα µας 
µε τα εγχώρια αγροτικά προϊόντα και την µεγιστοποίηση του αγροτικού εισοδήµατος 
µε την εντατικοποίηση της παραγωγής.  Οι στόχοι αυτοί επιτεύχθηκαν µε την 
εξαίρεση της κτηνοτροφίας και ορισµένων  καλλιεργειών. Επιτεύχθηκαν µε τους 
Γεωπόνους τους οποίους τους λέω εγώ ιεραπόστολους οι οποίοι µεταµόρφωσαν την 
Ελλάδα και την ύπαιθρο και τα ισοζύγια και τα πάντα και αυτό πρέπει να το 
θυµόµαστε γιατί πρέπει να ξαναβρούµε αυτό το ρόλο. Το δυσάρεστο βέβαια είναι ότι 
την τελευταία δεκαετία έχουµε και επιδεινούµενο εµπορικό ισοζύγιο και στα 
αγροτικά προϊόντα. Εισάγουµε πλέον πολλά αγροτικά προϊόντα. Είναι δύσκολο πλέον 
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να βρεις ελληνικό αγροτικό προϊόν σε Σούπερ Μάρκετ.  Εποµένως και από την 
επάρκεια έχουµε δραµατική υποχώρηση.  Η στροφή από την ποσότητα στην ποιότητα 
που εµπεριέχει την έννοια της ασφάλειας είναι η σηµερινή κυρίαρχη τάση στην 
γεωργική και ευρύτερα την καταναλωτική αγορά των αγροτικών προϊόντων και 
τροφίµων µε κοινό παρονοµαστή πάντα την προστασία του αγροτικού 
περιβάλλοντος. Αυτή την στροφή εµπεριέχει σε όλους του κανονισµούς της η νέα 
ευρωπαϊκή Κ.Α.Π. στην οποία και εµείς πολλαπλώς οφείλουµε να συµµορφωθούµε 
από 1-1-2005. 
Σ’ αυτή την νέα προοπτική η φιλοπεριβαλλοντική συµπεριφορά όλων των 
καλλιεργειών και των συνακόλουθων καλλιεργητικών πρακτικών αποτελεί µια 
σταθερή παράµετρο που πρέπει να συνκαθορίζει το περιεχόµενο σπουδών για 
κάθε καλλιέργεια, αλλά και κάθε µεταποιητική και εµπορική δραστηριότητα 
στην γεωργία. 
Το ίδιο φυσικά ισχύει για τον τοµέα της Φυτοπροστασίας, που θα χρειαστεί συνολική 
αναµόρφωση ως περιεχόµενο σπουδών και επιδιωκόµενων στόχων για την προστασία 
της παραγωγής και την διασφάλιση της αειφορικής ανάπτυξης. 
Η βιολογική γεωργία, που ήδη έχει το δικό της διακριτό µερίδιο στην παραγωγή και 
στην αγορά, πρέπει να αποκτήσει τη δική της αυτόνοµη και επαρκή εκπαιδευτική 
µονάδα. 
Γενικότερα το περιβάλλον πρέπει να αποτελέσει ξεχωριστό τοµέα ή Τµήµα 
Σπουδών. Προς τα εκεί πρέπει να πάµε µε την µέγιστη δυνατή ταχύτητα 
επεκτείνοντας τις αρµοδιότητες που είναι η γεωργική παραγωγή και το αγροτικό 
περιβάλλον, στην προστασία  και διαχείριση των οικοσυστηµάτων των φυσικών 
πόρων, των ήπιων µορφών ενέργειας και τον χωροταξικό σχεδιασµό.  Γιατί να µην 
έχουν άποψη οι γεωπόνοι για τις πόλεις που φτιάχνονται;  Αξίζει να τονισθεί ότι οι 
αρµοδιότητες µας στο περιβάλλον προσδιορίζονται πάντα από το γνωστικό µας 
αντικείµενο ή αν θέλετε την παραγωγική βάση της επιστήµης µας, που είναι ο αγρός, 
το πράσινο και οι φυσικοί πόροι.  Το αντιµετωπίσαµε στον διαχωρισµό των 
αρµοδιοτήτων στις περιβαλλοντικές µελέτες µε τους µηχανικούς.  Οι µηχανικοί έχουν 
αναφορά στο δοµηµένο περιβάλλον και την πόλη, οι γεωπόνοι στο αδόµητο 
περιβάλλον, τον αγρό και τα φυσικά υποσυστήµατα.  Να σηµειωθεί επίσης, ότι το 
πτυχίο του γεωπόνου δεν θεωρείται επαρκές για την πρόσληψή µας στο δηµόσιο 
µέσω ΑΣΕΠ στα σχετικά µε το περιβάλλον αντικείµενα. ∆εν προσλαµβάνονται 
γεωπόνοι ως περιβαντολόγοι  ή ό,τι άλλο θέλετε. 
Το ίδιο ισχύει και για τα τρόφιµα, όπου βέβαια µπορούµε να πούµε ότι έχουµε 
σχετική επάρκεια στο επίπεδο της παρεχόµενης τεχνογνωσίας, αλλά ίσως χρειάζεται 
η δηµιουργία ενός ξεχωριστού αγρο- διατροφικού τοµέα ( η ανάγκη πρόληψης και 
ιχνηλασιµότητας στην αλυσίδα παραγωγής των τροφίµων είναι το πλεονέκτηµα µας 
σε σχέση µε τους ανταγωνιστικούς κλάδους των χηµικών, χηµικών – µηχανικών που 
έχουν αντικείµενο µόνο την τελική µεταποιητική φάση των τροφίµων. ∆εν πρέπει να 
κάνουµε πίσω. Αν ένας Γεωπόνος µείνει έξω από τα τρόφιµα µένει έξω από την 
εποχή.  Πολύ περισσότερο δε που έχουµε τόσο καλές σπουδές.  Είµαστε 
επαρκέστεροι από όλους τους κλάδους αλλά είναι πιο ισχυροί οι άλλοι κλάδοι και µας 
κρατάνε απ’ έξω.  Εδώ µιλάµε για πρόληψη και η πρόληψη είναι από το χωράφι.  
Στον τοµέα αυτό θα πρέπει πέρα από τις επιµέρους ειδικεύσεις κατά κλάδο 
παραγωγής να ενσωµατωθεί η απόκτηση της απαραίτητης γνώσης στον τοµέα της 
διοίκησης των συναφών επιχειρήσεων. 
Με την παγκοσµιοποίηση των αγορών γίνεται αναγκαία η οργάνωση ενός τοµέα ή 
τµήµατος γεωπονικών σπουδών µε περιεχόµενο και γενικό τίτλο  «∆ιεθνής 
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Οικονοµία και Γεωργία», µε υποδιαιρούµενες ειδικεύσεις στα θέµατα: ∆ιεθνείς 
Θεσµοί, ∆ιεθνές Εµπόριο,  Έρευνα και Στατιστική Ανάλυση κ.α. 
Γενικότερα υπάρχει ένα γνωστικό κενό επίπεδο ∆ιαχείρισης και Σύνταξης 
πληθώρας µελετών από τα µητρώα καλλιεργειών και εδαφολογικών χαρτών ως 
τα προγράµµατα ανάπτυξης της υπαίθρου και σχεδιασµού της τοπικής 
γεωργικής ανάπτυξης. 
Πιστεύω ότι η µεγαλύτερη κατάκτηση του γεωτεχνικού κινήµατος είναι η υπογραφή 
του Π.∆. 344/2000 για τα επαγγελµατικά µας δικαιώµατα.  Είναι ένα πραγµατικός 
θησαυρός, ο ορίζοντας και οι συντεταγµένες του Γεωπονικού Κλάδου.  Θεωρώ 
αυτονόητη την αντιστοίχηση των γεωπονικών σπουδών µε τις κατοχυρωµένες πλέον 
επαγγελµατικές δραστηριότητες και υποχρεωτικές απασχολήσεις των γεωπόνων(Κεφ. 
Β΄άρθρο 8 & 9) που σήµερα δεν υπάρχει σε ορισµένους τοµείς που παρουσιάζουν 
αυξανόµενη ζήτηση στην αγορά εργασίας.  Η ανάγκη εφαρµογής του Π.∆. 344/2000 
είναι επιτακτική και η καθυστέρησή του οφείλεται αποκλειστικά σε δικές µας 
αδυναµίες και µια γενικότερη αδράνεια που µας διακατέχει ακόµη εξαιτίας της 
πολύχρονης περιθωριοποίησης µας από τα τεκτενόµενα στην ελληνική γεωργία. 
Νοµίζω ότι όλοι έχουµε συνειδητοποιήσει ότι µπήκαµε σε µια νέα εποχή, που µπορεί 
να αναδείξει τους φορείς και εφαρµοστές της γεωπονικής επιστήµης σε 
πρωταγωνιστές της οικονοµικής και γιατί όχι της κοινωνικής ζωής (όπως συνέβαινε 
παλαιότερα ως την δεκαετία του 60) µε την ανάδειξη των αξιών, της προστασίας του 
περιβάλλοντος και των φυσικών πόρων, της ποιοτικής και ασφαλούς διατροφής της 
διαχείρισης του πράσινου στις πόλεις και την προσφορά της επιστηµονικής 
υποστήριξης για την οργάνωση των υποδοµών µιας ανταγωνιστικής γεωργίας και της 
βιώσιµης ανάπτυξης της ελληνικής υπαίθρου.  Πολύ απλά µιλάµε για µια ισόρροπη 
στροφή γεωπονικών σπουδών µε το κεκτηµένο του αγροτικού χώρου και προς τις 
πόλεις και τον πολίτη καταναλωτή. 
Τέλος θέλω να τονίσω την αδήριτη ανάγκη κοινής και συντονισµένης δράσης των 
υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίµων των Πανεπιστηµίων, 
των Γεωπονικών Συνδικαλιστικών Οργανώσεων και του Γεωτεχνικού 
Επιµελητηρίου, για να καλύψουµε τον χαµένο χρόνο και να επιτύχουµε τους 
εκπαιδευτικούς και επαγγελµατικούς µας στόχους στην υπηρεσία της ελληνικής 
κοινωνίας και της χώρας µας. 
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Γεώργιος Παπαβασιλείου, Πρόεδρος ΓΕΩΤ.Ε.Ε. 
 
Κύριε Πρύτανη, αγαπητέ κ. Αντιπρύτανη, αγαπητοί εκπρόσωποι της ακαδηµαϊκής 
κοινότητας  θα ξεκινήσω από ένα γενικότερο προβληµατισµό που αφορά το Π.∆. 
344/2000.  Μετά την διακήρυξη της Μπολώνια τη διακήρυξη του Βερολίνου την 
πρόσφατη οδηγία για τον καθορισµό των επαγγελµατικών αλλά και το διάλογο για 
την παιδεία που θα καθοριστούν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα  νοµίζω ότι αυτό το 
σχέδιο του Π.∆. θα είναι ένα γράµµα κενού περιεχοµένου. 
Όλοι ξέρουµε ότι είµαστε σε µια εποχή που η στρατηγική στόχοι της Γεωργίας έχουν 
αλλάξει µιλάµε πλέον για βελτίωση της ανταγωνιστικότητας για βιώσιµη και 
ολοκληρωµένη ανάπτυξη του κέντρου για διατήρηση του περιβάλλοντος και των 
φυσικών πόρων.  Η αγροτική µας πολιτική διαµορφώνεται πλέον όλο και πιο 
σύνθετη.  Γίνεται µέρος µιας ευρύτατης ενότητας θεσµών, µέρος πολιτικών που 
στοχεύουν στην περιφερειακή ανάπτυξη, την προστασία του περιβάλλοντος και των 
δασών αλλά κυρίως στην οικολογία. 
Είναι εποµένως άµεσα συνυφασµένα µε τις νέες προκλήσεις της Ευρωπαϊκής 
Γεωργίας τις ∆ιεθνείς εξελίξεις την Ελληνική Αναπτυξιακή ∆ιαδικασία.  Την εξέλιξη 
στο χώρο της επιστήµης και της γνώσης της πολιτικής τις οποίες θα εφαρµοσθούν τα 
µέσα εφαρµογής τους αλλά και τις προϋποθέσεις υλοποίησης τους.  Η ταχύτητα των 
συντελούµενων αγώνων εξαιτίας των εξελίξεων στον τεχνολογικό τοµέα της 
πληροφορικής αλλά και της βιοτεχνολογίας οδηγούν σύντοµα σε αλλαγή όχι µόνο 
του γεωπονικού επαγγέλµατος αλλά και του ίδιου του γεωπόνου επιστήµονα σαν 
ερευνητή σαν επιχειρηµατία αλλά και σαν ενεργού πολίτη.  Οι τοµείς της 
πληροφορικής και της βιοτεχνολογίας θα παίξουν τον πιο σηµαντικό ρόλο στην 
αλλαγή των αρχών και των µεθόδων αλλά και των µέσων στην αγροτική 
παραγωγή το περιβάλλον την αξιοποίηση των φυσικών πόρων και τη 
φυτοπροστασία τις νέες µεθόδους εκµετάλλευσης των φυτικών  ζωικών και 
φυσικών πόρων τα συστήµατα διαχείρισης την Επαγγελµατική κατάρτιση την 
εκπαίδευση τις τηλεφαρµογές  αλλά και την ποιότητα ζωής τη συµµετοχή, τα 
τεκταινόµενα και την εν γένει πληροφόρηση του γεωπόνου.  Με όλα λοιπόν αυτά 
επιγραµµατικά λοιπόν µπορούµε να πούµε το ΓΕΩΤΕΕ σαν φορέας εγγύησης των 
επαγγελµατικών δικαιωµάτων του κλάδου των γεωπόνων τάσσεται γενικά υπέρ της 
αρχής της διατήρησης της καλούµενης γεωπονικής οµπρέλας στους τίτλους των 
γεωπονικών σπουδών εκτιµώντας απ’ τη σκοπιά του ότι η διάσταση του 
επαγγελµατικού τύπου δηµιουργεί ασυνέχειες και αντιθέσεις που µειώνουν και 
ενδεχοµένως αναιρούν τις εν λόγω εγγυήσεις που καλείται να εξασφαλίσει το 
επιµελητήριο.  Η ονοµασία και ο όρος γεωπονικός είναι ήδη καταξιωµένος στον τόπο 
µας, είναι ήδη αποδεκτός απ’ όλους και συνεπώς οτιδήποτε µεταξύ τους ενδεχοµένως  
θα µπορούσε να συζητηθεί η προσθήκη κάποιων όρων που θα µπορούσαν να έχουν 
σχέση µε το περιβάλλον ή να διευρύνουν το χώρο της απασχόλησης.  Ασφαλώς το 
ΓΕΩΤΕΕ αποδέχεται το άνοιγµα των γεωπονικών σπουδών σε νέους κλάδους και 
τοµείς που προκύπτουν από τις προαναφερθείσες ανάγκες  να ανταποκρίνονται στις 
απαιτήσεις των καιρών για σύγχρονη και ουσιαστική επαγγελµατική κατοχύρωση 
των γεωπόνων.  Υπάρχουν αντικείµενα στην ευρωπαϊκή και διεθνή αγορά εργασίας 
τα οποία δεν καλύπτονται ή καλύπτονται πληµµελώς από τις υπάρχουσες Γεωπονικές 
σπουδές οι οποίες  θα πρέπει να επεκταθούν στο χώρο της έρευνας και εκπαίδευσης 
στελεχών στα πεδία του περιβάλλοντος των αυτοµατισµών της πληροφορικής 
της διοίκησης των επιχειρήσεων. Πιστεύω ότι δεν µπορεί να γίνει ίδρυση 
Τµηµάτων πάσης φύσεως σε τοπικά διασπαρµένα πανεπιστήµια διότι δεν υπάρχει 
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υποστήριξη από επί µέρους επιστήµες ή όπου υπάρχει δεν καθίσταται δυνατή.  
Προσανατολισµός προς τις νέες τάσεις. Θεωρούµε απαραίτητο ακόµη στο ΓΕΩΤΕΕ 
για λόγους που έχουν προαναφερθεί το λεγόµενο µοντέλο κορµού που διασφαλίζει 
ένα ελάχιστο σύνολο γεωπονικών γνώσεων εµφανίζει σοβαρά επαγγελµατικά 
πλεονεκτήµατα ενώ ταυτόχρονα είναι αρκούντως εύθραυστο και ευέλικτο προς την 
κατεύθυνση παροχής εξειδίκευσης σε µεταπτυχιακό επίπεδο.   
Η διάρκεια των σπουδών.  Είµαστε µπροστά σε εξέλιξη εφαρµογής της διακήρυξης 
του Βερολίνου.  Σ’ αυτές λοιπόν τις συζητήσεις που γίνονται εµείς επιµένουµε ότι η 
διάρκεια σπουδών εφόσον ο τίτλος Γεωπόνος συνοδεύει το πτυχίο δεν µπορεί να 
είναι µικρότερη από πέντε χρόνια και αυτό λόγω της πληθώρας των αποκτούµενων 
γνώσεων ειδικών και γενικών όπου απαιτείται.  Και επειδή γίνεται πολύ λόγος 
τελευταία για αυτό που σας είπα πριν είναι σκόπιµο να τονίσω εδώ πέρα ότι τέτοιο 
µοντέλο σαν κι αυτό που θέλουν κάποιοι να φτιάξουν δεν είναι εφαρµόσιµο για την 
Ελληνική Γεωργία.  ∆εν είναι δυνατόν στη σηµερινή εποχή µε τη συνεχή 
συσσώρευση γνώσεων να περικόπτεται η διάρκεια των σπουδών για το πρώτο πτυχίο 
σε 3 ή 4 χρόνια.  Όσα δηλαδή απαιτούνται για ανάλογα πτυχία ΤΕΙ.  Πιστεύω και θα 
δώσουµε τη µάχη προς αυτή την κατεύθυνση όπου αυτό καταστεί δυνατό οι 
γεωπονικές σπουδές να είναι πενταετής, αδιάσπαστες και να οδηγούν σ’ αυτό το 
πτυχίο ισοδύναµο µε master. Μ’ αυτές τις θέσεις κλείνω την παρέµβαση µου και θα 
είµαι έτοιµος να απαντήσω στις ερωτήσεις που θα τεθούν.  Σας ευχαριστώ 
 
Ν. Μισοπολινός 
 
Και εµείς σας ευχαριστούµε κύριε Πρόεδρε. Να καλέσουµε τον πρόεδρο της 
Πανελλήνιας Ένωσης Εργοληπτών Γεωπόνων Έργων Πρασίνου(ΠΕΕΓΕΠ) τον κ. 
Στογιάννο. 
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Στογιάννος Μ. Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Εργοληπτών 
Γεωπόνων Έργων Πρασίνου (ΠΕΕΓΕΠ). 
 
Πρόεδροι των Γεωπονικών Τµηµάτων κύριοι Καθηγητές και Καθηγήτριες κύριε 
Πρύτανη Συνάδελφοι συναδέλφισσες εκ µέρους της ένωσης µας της Πανελλήνιας 
ένωσης εργοληπτών Γεωπόνων Έργων Πρασίνου θέλω κατ’ αρχήν να ευχαριστήσω 
τους διοργανωτές της σηµερινής εκδήλωσης για την πρόσκληση τους να 
συµµετέχουµε σ’ αυτήν την ηµερίδα η οποία µας δίνει τη δυνατότητα να σας 
παρουσιάσουµε τον δικό µας επαγγελµατικό πεδίο δραστηριότητας, τις δυνατότητες 
και προοπτικές που έχει σε σχέση µε τη Γεωπονία άλλα και τα κενά γνωστικά και µη 
που υπάρχουν καθώς και τον τρόπο υλοποίησης και τις ανάγκες εξειδίκευσης που 
απαιτεί η εξυπηρέτηση και η προαγωγή του αντικειµένου το οποίο υπηρετούµε.  Ο 
λόγος που επιλέξαµε η εισήγηση µας να έχει αυτό το περιεχόµενο και όχι ένα 
περιεχόµενο που θα έδινε άµεση απάντηση στα ερωτήµατα που τέθηκαν στην πρώτη 
συνάντηση από την συντονιστική επιτροπή είναι ότι αφενός ως µαζικός 
επαγγελµατικός φορέας δεν µπορούµε να έχουµε διαδικασία διαµόρφωσης 
συλλογικής άποψης σε θέµατα που δεν αφορούν άµεσα το δικό µας επαγγελµατικό 
αντικείµενο και το οποίο θεσµικά διαχειρίζονται άλλοι φορείς βεβαίως και να 
εισηγηθούµε προτάσεις σε ένα φορέα εκπαίδευσης ο οποίος είναι υποχρεωµένος να 
αντιµετωπίσει µέσα από τα προγράµµατα σπουδών τις συνολικές εκπαιδευτικές 
ανάγκες του γεωπονικού κλάδου µε µοναδικό στόχο τις ανάγκες του κλάδου µικρό ή 
µεγάλο δεν έχει σηµασία του οποίου διαχειριζόµαστε και εκπροσωπούµε και για το 
οποίο και µόνο µπορούµε να έχουµε άποψη.  Αντίθετα θεωρούµε ότι η παρουσίαση 
του πεδίου της δραστηριότητας µας η σχέση του µε τη Γεωπονία ως εφαρµοσµένη 
επιστήµη ή δυναµική που παρουσιάζει σήµερα και οι προοπτικές που εκτιµάµε ότι 
έχει θα διευκολύνουν στη διαµόρφωση απόψεων και τη λήψη των σωστών 
αποφάσεων οι οποίες είναι προφανώς ότι θα καθορίσουν σε µεγάλο βαθµό το µέλλον 
και την εξέλιξη του γεωπονικού κλάδου.  Στη βάση αυτή και µε σκοπό την βοήθεια 
τη οποία οφείλουµε να παρέχουµε όλοι σ’ αυτούς που θα έχουν την τελική ευθύνη τις 
λήψεις των αποφάσεων και χωρίς να θέλουµε να υποβάλουµε απόψεις προφανώς εκ 
του ασφαλούς αλλά και σεβόµενοι την αυτοτέλεια των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων 
εκτιµήσαµε ότι η παρουσίαση αυτή πρέπει να έχει το θέµα και το περιεχόµενο το 
οποίο αναφέραµε.  Όσον αφορά το πράσινο όπως όλοι γνωρίζουµε το πράσινο ως 
επαγγελµατικό και επιστηµονικό αντικείµενο νέο αντικείµενο διεκδικείται 
απαράδεκτα και ανεύθυνα αλλά και µε δική µας υπευθυνότητα από άλλους 
επιστηµονικούς κλάδους ο δε τρόπος που σήµερα υλοποιείται παραγνωρίζει και 
αγνοεί τη σχέση που πρέπει και επιβάλει η νοµοθεσία να υπάρχει µεταξύ του 
παρέχοντος την υπηρεσία επιστήµονα είτε εργολήπτης είτε µελετητής είτε επιβλέπών 
και κατ’ επέκταση του αντικειµένου που απλά καλείται να διαχειριστεί και του 
γνωστικού αντικειµένου που επιβάλλεται να έχει. Τη σχέση δηλαδή που θα πρέπει να 
υπάρχει εν προκειµένω µεταξύ των έργων πρασίνου και της Γεωπονίας.  Μια σχέση 
που δυστυχώς σήµερα δεν είναι σαφής. Πολλές φορές είναι τόσο διαταραγµένη τόσο 
θολή ώστε ο γεωπόνος να µην γνωρίζει ούτε τι ακριβώς πρέπει να κάνει ούτε γιατί 
κάνει αυτό που ήδη κάνει.  Να προσθέσουµε εδώ ότι σε πάρα πολλά έργα πρασίνου 
που γίνονται ο Γεωπόνος τόσο σαν κλάδος όσο και ως φυσική παρουσία δεν κάνει 
απολύτως τίποτα για τον απλούστατο λόγο ότι απουσιάζει τόσο σαν επιβλέπων όσο 
και σαν µελετητής όσο και σαν εργολάβος και απουσιάζει γιατί πάρα πολλά από τα 
έργα πρασίνου δεν υλοποιούνται από γεωτεχνικούς.  Το γενικό αποτέλεσµα γ’ αυτές  
τις περιπτώσεις είναι αφενός µεν η απαξίωση του ρόλου του γεωτεχνικού η 
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αποξένωση του από το αντικείµενο η µηχανιστική λειτουργία και τελικά η άρνηση 
υλοποίησης εντολών που κατά κανόνα προέρχονται από άσχετα µε το πράσινο άτοµα  
είτε είναι αυτοί υπουργοί είτε είναι ∆ήµαρχοι είτε ∆ιευθυντές τεχνικών υπηρεσιών 
αφετέρου δε η άλογη και πολλές φορές καταστροφική  διαχείριση ενός φυσικού 
περιβάλλοντος και των φυσικών πόρων και το σηµαντικότερο η απουσία του ίδιου 
του πρασίνου από τις σύγχρονες πόλεις προς όφελος του τσιµέντου και της ασφάλτου 
και τέλος η µη παραγωγή έργου.  
 Η ένωση µας πολλές φορές στο παρελθόν δυστυχώς αµυνόµενοι του ρόλου του 
γεωπόνου και ευρύτερα του γεωτεχνικού υποχρεώθηκε να έρθει σε ανοιχτή ρήξη 
ακόµη και να προβεί σε καταγγελίες είτε προς το ΥΠΕΧΩ∆Ε  είτε προς την τοπική 
αυτοδιοίκηση είτε προς άλλους φορείς για το ανέντιµο άσχετο και επιζήµιο για το 
περιβάλλον και τον πολίτη τρόπο που αυτοί οι φορείς αντιµετωπίζουν το περιβάλλον 
και το πράσινο.  ∆ιότι η κυρίαρχη µηχανιστική άποψη που επικρατεί σήµερα είναι ότι 
το πράσινο είναι ντεκόρ των διαφόρων µηχανικών έργων.  Άποψη που αυτή βέβαια 
αποκλίνει τόσο από την επαγγελµατική όσο και από την επιστηµονική άποψη της 
έννοιας πρασίνου της χρήσης της τεχνικής και κοινωνικής διάστασης που αυτό πρέπει 
να έχει.  
Όµως επειδή δεν είναι ιδιαίτερα σαφή τα πράγµατα ας δοκιµάσουµε να δώσουµε 
κάποιο ορισµό στο τι είναι πράσινο ποια είναι τα έργα πρασίνου ποια είναι τα στάδια 
υλοποίησης ενός έργου γενικά και ειδικά των έργων πρασίνου ποια θα έπρεπε να 
είναι ποιες είναι οι απαιτούµενες εξειδικεύσεις των γεωπόνων άλλα στάδια 
παραγωγής πρασίνου.  
Όπως γνωρίζετε όλοι η απάντηση στα παραπάνω ερωτήµατα δεν µπορεί να είναι 
επιστηµονική για τον απλούστατο λόγο ότι το έργο πρασίνου ως επιστηµονικό πεδίο 
εκπαίδευσης και έρευνας απουσιάζει από τα γεωπονικά πανεπιστήµια της χώρας ή δε 
ελάχιστη προσέγγιση που υπάρχει στον πανεπιστηµιακό χώρο είναι µέσα από τα 
εργαστήρια της αρχιτεκτονικής τοπίου που αφορούν όµως τη σχεδιαστική όχι την 
πλευρά της υλοποίησης η οποία όπως αντιλαµβάνεστε είναι ιδιαίτερα σύνθετη η 
περιγραφή που πιο κάτω θα προσπαθήσουµε να δώσουµε στηρίζεται στις ισχύουσες 
διεθνείς και ελληνικές πρότυπες τεχνικές προδιαγραφές στην ισχύουσα νοµοθεσία 
που καθορίζει έννοιες και διαδικασίες και κυρίως στο ζητούµενο αποτέλεσµα που 
είναι πόσοι από τους φορείς που υλοποιούν αυτά τα έργα όσοι και από αυτούς που 
χρησιµοποιούν αυτά τα έργα τους χρήστες και σ' αυτή τη βάση είναι πολύ πιθανόν να 
έχω παραλείψει κάποια διάταξη ή κάποια διαδικασία και γι’ αυτό το λόγο ζητώ εκ 
των προτέρων συγνώµη.  Κατ' αρχήν να ξεκαθαρίσουµε  ότι ο όρος πράσινο έργα 
πράσινου δεν είναι δόκιµος διότι ο όρος οπωσδήποτε δεν αποδίδει το περιεχόµενο 
τουλάχιστον όπως αυτό διατυπώνεται και υλοποιείται µέσα από τις τεχνικές 
προδιαγραφές και τις περιγραφές των εργασιών όπως αυτό προσδιορίζεται στα 
τιµολόγια του πρασίνου. Όπως αυτό προκύπτει µέσα από τις κοινωνικές ανάγκες που 
εξυπηρετεί. Όλα αυτά τα λέµε γιατί ο όρος πράσινο δεν είναι γεωπονικό ή γεωτεχνικό 
δηµιούργηµα αλλά και αυτό είναι ιδιαίτερα εντυπωσιακό είναι δηµιούργηµα των 
µηχανικών. Και µη θεωρηθεί ότι αυτό έγινε επειδή οι µηχανικοί η το ΥΠΕΧΩ∆Ε το 
οποίο για να µην ξεχνάµε είναι και Υπουργείο περιβάλλοντος, επειδή λοιπόν αυτοί 
αποκτήσανε ξαφνικά κάποιες ευαισθησίες περιβαλλοντικές ούτε ότι υπήρξε κάποια 
συλλογική δράση και πίεση του γεωτεχνικού κόσµου.  Απλά ήταν µια πραγµατική 
κοινωνική ανάγκη που µε κάποιο τρόπο έπρεπε να προσδιοριστεί και αφού κανένας 
άλλος δεν βρέθηκε να έχει άποψη την εποχή εκείνη το 1984-85 επεκράτησε η άποψη 
των µηχανικών του ΥΠΕΧΩ∆Ε όχι βέβαια για να κατοχυρωθεί το αντικείµενο απλά 
για να υπάρξει διαχείριση του προβλήµατος. Με την συνηθισµένη αφασία του 
γεωπονικού κόσµου και ας µου επιτρέψετε τον ανίκανο όσον αφορά την διεκδίκηση 
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των επαγγελµατικών δικαιωµάτων του ΓΕΩΤΕΕ τα έργα πρασίνου µέχρι πριν από 
λίγο καιρό ως εξειδικευµένη κατηγορία εργασιών και όχι ως κύρια θεωρούνται ίσης 
σηµασίας µε τα έργα των µονώσεων των ανελκυστήρων  η δε συνολική στελέχωση 
του ΥΠΕΧΩ∆Ε ήταν της τάξης των 20 ατόµων σε σύνολο µερικών χιλιάδων 
µηχανικών τα δε τιµολόγια πρασίνου µέσω των οποίων εκφράζεται το επίπεδο της 
χρησιµοποιούµενης τεχνολογίας ήταν της εποχής του 1979 όπου η χρήση π.χ της 
κοπριάς ήταν το κύριο εδαφολογικό βελτιωτικό που προτεινόταν. Εν πάση 
περιπτώσει ο όρος έργα πρασίνου είναι καθιερωµένος και µετράει 20 χρόνια 
παρουσίας και για να µην υπάρχουν παρανοήσεις το διάστηµα αυτό δεν είναι µεγάλο 
εν συγκρίσει µε τον όρο έργα οδοποιίας που µετράει 150 χρόνια παρουσίας.   
Το πράσινο λοιπόν είναι ένα πολυδιάστατο τεχνικό οικονοµικό αντικείµενο που 
αφορά στην αισθητική αναβάθµιση µια επιφάνειας και αυτή είναι η κυρίως αντιληπτή 
διάσταση ένεκα της οποίας πείθονται αυτοί που διοικούν να διαθέσουν πιστώσεις.  
∆εύτερον στην ανάπτυξη των λειτουργιών µε τις οποίες βελτιώνεται η ποιότητα ζωής 
των χρηστών των επιφανειών αυτών.  Αισθητική διάσταση που προϋποθέτει όµως ότι 
ο φορέας υλοποίησης αντιλαµβάνεται και άρα µπορεί να προβεί σε διάφορες χρήσεις.  
Η διάσταση αυτή θα έλεγα ότι είναι δύσκολα αντιληπτή και ένεκα της οποίας είναι 
δύσκολη η αύξηση της παραγωγής έργων πρασίνου αφού προϋποθέτει όχι µόνο 
φαντασία αλλά και κυρίως γνώση.  Τρίτον η περιβαλλοντική αναβάθµιση µιας 
επιφάνειας που αφορά την δηµιουργία προϋποθέσεων και καταστάσεων που αφορούν 
στο να καθιστούν το περιβάλλον φιλικό προς το χρήστη αφετέρου δε θα βοηθούν 
στην ανάπτυξη στη συντήρηση και στην µη απώλεια φυσικών πόρων βελτιώνοντας 
δυναµικά της συνέπειες που έχουν στο περιβάλλον τα διάφορα τεχνικά έργα.  Η 
διάσταση αυτή είναι αντιληπτή ίσως µόνο στα µεγάλης κλίµακας τεχνικά έργα που 
προκαλούν σηµαντικές περιβαλλοντικές διαταραχές και κυρίως επειδή αποτελεί 
προϋπόθεση χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση των έργων αυτών.  Σε κάθε 
περίπτωση η αντίληψη της διάστασης αυτής προϋποθέτει γνώση και ευαισθησία.  
Ένα έργο πρασίνου µπορεί να αφορά και αποκλειστικά τη διαχείριση 
περιβαλλοντικών προβληµάτων χωρίς να περιλαµβάνει φύτευση χωρίς να 
περιλαµβάνει πράσινο όπως π.χ. θα µπορούσε να είναι η  διάθεση  βιολογικών 
καθαρισµών µε στόχο τη βελτίωση υποβαθµισµένων εδαφών.  Τέταρτον την συνέπεια 
στο χρόνο που αφορά τη δυνατότητα και τη διασφάλιση των προϋποθέσεων στο έργο 
πράσινου να επιβιώσει για το µέγιστο χρονικό διάστηµα αποκτώντας στο µικρότερο 
δυνατό διάστηµα τον µέγιστο βαθµό. Πέµπτο την αρµονικότητα της σχέσης που 
πρέπει να υπάρχει µεταξύ των έργων πρασίνου και των χώρων που αυτό αναλώνει.  
Σχέση η οποία πολλές φορές σήµερα εξαιτίας της άγνοιας των µελετητών είτε των 
παράνοµων εντολών των φορέων υλοποίησης των έργων είναι καταστροφική για το 
φυσικό περιβάλλον.  Αρκεί να σας αναφέρω π.χ. την κατασκευή χλωροταπήτων 
αρδευόµενων από γεωτρήσεις σε περιοχές µε ήδη επιβαρυµένο τον υδροφόρο 
ορίζοντα ή µε εξαιρετικά προβλήµατα ανεπάρκειας νερών είτε τη χρήση π.χ. πεύκων 
σε περιοχές που έχουν υψηλή γονιµότητα είτε τη χρήση φυτικών ειδών των οποίων η 
επίδραση στο οικοσύστηµα είναι εντελώς άγνωστη µε µοναδικό στοιχείο επιλογής τα 
αρχιτεκτονικά του στοιχεία π.χ. µορφή της κόµης ή την εποχή άνθησης.  Για 
παράδειγµα η δηµιουργία µιας δενδροστοιχίας σε έναν οδικό άξονα µια στοιχειώδης 
δηλαδή εργασία πρασίνου η οποία στην εφαρµογή της δυστυχώς καταντά απλοϊκή.  
Για να ανταποκρίνεται στα πιο πάνω θα έπρεπε να βελτίωνε αισθητά π.χ. τον οδικό 
άξονα από κάθε άποψη.  Σχέση όγκου χρώµατος σχήµατος να βελτιώνει τις 
λειτουργικές απαιτήσεις του οδικού άξονα για τον εποχούµενο για τον πεζό και για 
τους λοιπούς χρήστες.  Ο εποχούµενος θα απαιτούσε η κόµη των δέντρων να µη τον 
ενοχλεί ως προς την οδοσήµανση την κάλυψη την µη παραγωγή ολισθηρών στο 
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οδόστρωµα προϊόντων  όπως ελιές και άλλα. Ωστόσο ο πεζός θα απαιτούσε επαρκή 
σκίαση άρα µεγάλου διαµέτρου κόµη για να µην παρενοχλείται κατά τη διέλευση. Ο 
ιδιοκτήτης καταστήµατος θα απαιτούσε το δέντρο να µην παρεµποδίζει ούτε την 
πρόσβαση ούτε την εικόνα του καταστήµατος από τους κινούµενους στο δρόµο αυτό.  
Θα έπρεπε να αναβαθµίζει περιβαλλοντικά τον χώρο µε την µείωση της άµεσης 
ακτινοβολίας µε την αύξηση της διήθησης του νερού µε την µείωση της ηχορύπανσης 
κ.τ.λ.  Θα έπρεπε να µπορεί να επιβιώσει να έχει εξασφαλισµένη επάρκεια φυσικών 
πόρων αντοχή σε προσβολή από ασθένειες και έντοµα.  Εξασφαλισµένη διάθεση 
πιστώσεων για το φορέα υλοποίησης και τον φορέα που ταυτόχρονα θα φρόντιζε για 
τη συντήρηση του στην αρχή λιγότερο εντατικά αργότερα µέχρι να µπορέσει να 
αποκτήσει την αυτονοµία επιβίωσης η οποία θα πρέπει για οικονοµικούς λόγους να 
επέλθει το συντοµότερο δυνατό χρονικό διάστηµα µα µη δηµιουργεί προβλήµατα στο 
οικοσύστηµα και µάλιστα να προάγει.  Όταν λοιπόν η δενδροστοιχία αυτή 
ανταποκρίνεται στα παραπάνω θα µπορούσε να θεωρηθεί ένα στοιχειώδης έργο 
πρασίνου.  Ωστόσο καµιά δενδροστοιχία ανά την Ελλάδα δεν γνωρίζω η οποία να 
ικανοποιεί τα πιο πάνω στοιχεία.  Υποθέτω ότι κα κανένας άλλος δεν γνωρίζει 
κάποια.  Μια τέτοια αξιολόγηση αλλά και η αντίστοιχη εφαρµογή δεν γίνεται γιατί η 
διαδικασία υλοποίησης που ακολουθείται σήµερα σ’ όλα τα έργα πρασίνου είναι µια 
διαδικασία που αποκλείει τη βάση της στη γνώση προάγει την προχειρότητα την 
ανευθυνότητα και µε τη συµµετοχή µας ως κλάδος υποβαθµίζεται τελικά το ίδιο το 
επαγγελµατικό µας αντικείµενο.  Ποια θα έπρεπε να είναι η διαδικασία για την 
υλοποίήση κάθε έργου πρασίνου. Η υλοποίηση κάθε έργου πρασίνου αλλά κα γενικά 
κάθε έργου περιλαµβάνει ή θα έπρεπε να περιλαµβάνει σύµφωνα µε την νοµοθεσία 
τα εξής πράγµατα: 
Πρώτον: Την ύπαρξη ως ανάγκης εκτέλεσης του έργου η ανάγκη αυτή 
προσδιορίζεται είτε µέσα από ένα γενικό σχεδιασµό π.χ. ρυθµιστικά έργα πρασίνου 
που προτείνουµε εµείς ως επαγγελµατικός φορέας είτε µέσα από µεµονωµένες 
προτάσεις. 
Την πολιτική απόφαση για την υλοποίηση του έργου. Βέβαια και εννοείται πολιτική 
απόφαση θα έπρεπε να λαµβάνεται στη βάση κάποιων οικονοµοτεχνικών δεδοµένων 
και στα πλαίσια της περιβαλλοντικής διαχείρισης που θα έπρεπε να υπάρχει για κάθε 
περιοχή και όχι διαφορετικά. Την προµελέτη του έργου σε ελάχιστα έργα έχουν γίνει 
προµελέτες.  Την εξασφάλιση της απαιτούµενης πίστωσης. Πόσοι φορείς αλλά και 
µεµονωµένοι γεωτεχνικοί ασχολήθηκαν σοβαρά µε τη διερεύνηση χρηµατοδοτικών 
προγραµµάτων από αυτά που ήδη ισχύουν µέχρι και να προτείνουν θέµατα που θα 
µπορούσαν να αφορούν το πράσινο και το περιβάλλον που είναι µια ιδιαίτερα 
σύνθετη οικονοµική διαδικασία. 
Τη µελέτη του έργου.  Οι µελετητές πρασίνου εξαντλούνται στη σύνταξη του τεύχους 
προϋπολογισµού είτε εξαντλητική ανάλυση της διάνοιξης π.χ. του λάκκου φύτευσης 
αγνοώντας τα κλιµατικά ή περιβαλλοντικά δεδοµένα ή τις απαιτούµενες τεχνικές 
προσαρµογές σ’ αυτά.  Το ύψος του προϋπολογισµού και το επίπεδο διάνοιξης του 
λάκκου είναι ένα βασικό κριτήριο το οποίο κόβεται και ράβεται στα µέτρα όχι της 
ποιότητα αλλά της διαθέσιµης πίστωσης και τι καπέλου θα φορέσουν στο γεωπόνο 
µελετητή. 
Η επιλογή του τρόπου ανάθεσης σ’ αυτό δεν µπορεί να κάνουµε κανένα σχόλιο.  
Κατά κανόνα γίνεται ότι θέλει ο ∆ήµαρχος ή ο Υπουργός ή µερικές φορές ότι θέλει η 
νοµοθεσία.  Την ανάθεση του έργου. Η µόνη διαδικασία που τηρείται µε λεπτοµέρεια 
σύµφωνα µε την προβλεπόµενη διαδικασία. 
Η εκτέλεση του έργου.  Εννοείται ότι εφόσον δεν αφορά αυτεπιστασία όλα τα πιο 
πάνω στάδια έχουν σηµασία για την ποιοτική εκτέλεση του έργου.  Η επίβλεψη του 
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έργου προϋπόθεση είναι ότι ο φορέας υλοποίησης διαθέτει δυνατότητα επίβλεψης 
άρα γεωτεχνικό προσωπικό.  Το δε γεωτεχνικό προσωπικό που διαθέτει να γνωρίζει τι 
είναι πράσινο προκειµένου να µπορεί να επιβλέψει κα να µην αναλώνεται στα 
στοιχεία π.χ. ύψος φυτού, µέγεθος λάκκων κ.τ.λ. 
Την ποιοτική και ποσοτική παραλαβή του έργου και εδώ ισχύουν τα ίδια.  Οι 
παραλαµβάνοντες τα έργα θα πρέπει να γνωρίζουν τι παραλαµβάνουν.  Αξίζει να 
αναφέρω ότι στα 15 χρόνια που ασχολούµαι µε το πράσινο οι επιτροπές παραλαβής 
των έργων που είχα αποτελούνταν κατά κύριο λόγο από µηχανικούς, αρχιτέκτονες, 
πολιτικούς µηχανικούς, αλλά και πολλές φορές από εργοδηγούς. Ειδικά για τα έργα 
πρασίνου θα έπρεπε να περιλαµβάνει τη µελέτη της εκτέλεσης του έργου, της 
συντήρησης και βεβαίως την επίβλεψη της συντήρησης εποµένως ο ρόλος των 
γεωτεχνικών στην υλοποίηση των έργων πρασίνου ανάλογα µε τη θέση που αυτός 
έχει θα έπρεπε να είναι:   
Ο γεωτεχνικός σύµβουλος του φορέα υλοποίησης του έργου είτε δηµόσιο είναι είτε 
δήµου. 
Ο γεωτεχνικός µελετητής ιδιώτης στον οποίο αναθέτει ο φορέας τη µελέτη του έργου. 
Ο γεωτεχνικός εργολήπτης στον οποίο ανατίθεται η κατασκευή. 
Ο γεωτεχνικός επιβλέπων ο οποίος παρέχει σχέση εξαρτηµένης εργασίας ως προς τον 
φορέα παίζοντας το ρόλο τεχνικού συµβούλου ο οποίος µπορεί να είναι είτε 
υπάλληλος είτε εξωτερικός συνεργάτης του φορέα κατασκευής.  Αφορά στο 
σχεδιασµό των έργων πρασίνου στην εκτίµηση των αναγκών των έργων αυτών. Στην 
εκπόνηση των ερευνητικών προγραµµάτων στη έρευνα και την αξιοποίηση για 
λογαριασµό του φορέα των χρηµατοδοτικών προγραµµάτων ή άλλων πηγών 
χρηµατοδότησης που υπάρχουν. Στην εκτίµηση των επιπτώσεων από την υλοποίηση 
του έργου στην πιθανή ανταποδοτικότητα των έργων αυτών και την σε κάθε 
περίπτωση εξασφάλιση και προώθηση των συµφερόντων του φορέα µε τον οποίο 
συνεργάζεται εν τέλει στη παραγωγή περιβαλλοντικής διαχείρισης.  Ο ρόλος του 
γεωτεχνικού µελετητή αφορά στην εκπόνηση µελετών που απαιτούνται  για την 
υλοποίηση των κάθε έργων πρασίνου που προδιαγράφει ο προς υλοποίηση 
περιβαλλοντικός σχεδιασµός ώστε να καταλήξει στον υπολογισµό των ποσοτήτων 
στο καθορισµό των τεχνικών προδιαγραφών στην εκπόνηση των απαιτούµενων 
συναφών υποχρεώσεων που θα εξασφαλίσουν την άρτια τεχνική και ποιοτική 
εκτέλεση των έργων αυτών του υπολογισµού των απαιτούµενων φυσικών πόρων.  Ο 
ρόλος του γεωτεχνικού εργολήπτη αφορά στην εφαρµογή της µελέτης των έργων 
στην υλοποίηση του έργου σύµφωνα µε τους κανόνες της τέχνης και της επιστήµης 
στην έγκαιρη ολοκλήρωση των εργασιών και παράδοση του έργου στην έγκαιρη 
υποβολή προτάσεων ή και λύσεων που θα βελτιώσουν την κατασκευή του έργου.  Εν 
τέλει στην ανάληψη της συνολικής ευθύνης της ποιοτικής εκτέλεσης των εργασιών 
που προβλέπει η µελέτη.  Ο ρόλος του γεωτεχνικού επιβλέποντος αφορά στην 
παρακολούθηση εκτέλεσης των εργασιών του έργου στην τήρηση των τεχνικών 
χαρακτηριστικών που περιγράφει η µελέτη στη πιστοποίηση εκτέλεσης των εργασιών 
του έργου στην έγκαιρη διαπίστωση των τυχόν προβληµάτων εφαρµογής και 
υλοποίησης της µελέτης στην αντιµετώπιση των προβληµάτων που προκύπτουν από 
την υλοποίηση των έργων στην έγκαιρη και ποιοτική παραλαβή των εργασιών εν 
τέλει στην ανάληψη της συνολικής ευθύνης της έντεχνης έγκαιρης και µε τα ποιοτικά 
δεδοµένα εκτέλεσης του έργου.  Είναι σαφές ότι ο τρόπος µε τον οποίο εκτελούνται 
σήµερα τα έργα πρασίνου από οποιοδήποτε φορέα είτε δηµόσιο είτε τοπική 
αυτοδιοίκηση είτε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ουδεµία σχέση  έχουν µε την 
πιο πάνω διαδικασία διότι αφενός  οι ίδιοι οι γεωπόνοι ως γεωτεχνικοί δεν διαθέτουµε 
την απαιτούµενη γνώση και άρα αντίληψη ο δε κλάδος ουδέποτε ασχολήθηκε σοβαρά 
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και σε ερευνητικό επίπεδο µε την επίλυση των προβληµάτων παραγωγής των έργων 
αυτών αφετέρου δε οι ίδιοι οι φορείς υλοποίησης των έργων πρασίνου δεν αφήνουν 
περιθώρια στους γεωτεχνικούς να προσφέρουν τη γνώση τους την οποία διαθέτουν 
και είναι οπωσδήποτε µεγαλύτερη των λοιπών κλάδων ώστε να ασκήσουν το 
επάγγελµα τους και εν τέλει να λειτουργήσουν όπως απαιτεί η δεοντολογία και η 
νοµοθεσία.  Η κατάσταση αυτή δε σηµαίνει ότι θα είναι έτσι και µελλοντικά.  Ήδη 
µετά την αργή αλλά σαφή αφύπνιση του γεωπονικού κόσµου αλλά και την αντίληψη 
της κοινωνικής πραγµατικότητας αρκετά πράγµατα έχουν αλλάξει και περισσότερα 
θα αλλάξουν στο µέλλον.  Για την αναβάθµιση των έργων πρασίνου µέχρι του ορίου 
της τέταρτης τάξεως, δηλαδή ορίου προϋπολογισµού τα 2 δισεκατοµµύρια δραχµές, η 
εκπόνηση γίνεται µε τη συµµετοχή κλαδικών οργανώσεων των σύγχρονων έστω και 
κακοπληρωµένων τιµολογίων πρασίνου. Η ύπαρξη τουλάχιστον 50 γεωπονικών 
εργοληπτικών επιχειρήσεων η συνεχής αναφορά από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης 
της έλλειψης πρασίνου έχουν διαµορφώσει µια δυναµική που είναι πια εµφανής όσον 
αφορά δε τα διαθέσιµα ποσά για τα έργα πρασίνου παρ’ όλη την πίεση που ασκείται 
που δεν θα ήταν υπερβολή να πω ότι φτάνει µέχρι την κλοπή του αντικειµένου.  
Χαρακτηριστικά σας αναφέρω τα ολυµπιακά έργα πρασίνου που µεταµορφώθηκαν 
µέσω των ανακεφαλαιωτικών πινάκων σε έργα τσιµέντου και ασφάλτου.  Κάθε φορά 
εκτιµούµε ότι τα έργα πρασίνου που υλοποιούνται είναι της τάξης των 30 ή 50 
δισεκατοµµυρίων δραχµών µε σαφής αυξητικές τάσεις όχι µόνο λόγω των νέων 
κατασκευών αλλά και εξαιτίας της ανάγκης συντήρησης των παλαιότερων έργων. 
Όσο δε αφορά το δηµόσιο τοµέα κα παρά τον ανταγωνισµό που υφίστανται τα έργα 
πρασίνου από τις λοιπές κατηγορίες πρασίνου ήδη εκτιµάµε ότι οι πιστώσεις για τα 
έργα αυτά είναι της τάξης των 20µε 30 δισεκατοµµυρίων δραχµών ανά έτος.  Ποσό 
όµως που αντιστοιχεί µόνο στο 0,5-0,7 του συνόλου των διατιθέµενων πιστώσεων για 
τα έργα και η αντίστοιχη ανάλογη στην Ευρωπαϊκή ένωση είναι της τάξεως του 5-
10% σηµαίνει ένα περιθώριο δεκαπλασιασµού τουλάχιστον των διατιθέµενων 
κονδυλίων.  Εννοείται δε ότι στα ποσά αυτά δεν συµπεριλαµβάνονται λοιπές  
γεωπονικές  γεωτεχνικές εφαρµογές όπως είναι η δακοκτονία οι απολυµάνσεις οι 
καταπολεµήσεις κουνουπιών για τις οποίες οι διαθέσιµες πιστώσεις είναι εξαιρετικά 
σηµαντικές π.χ. η καταπολέµηση κουνουπιών γεωτεχνικό γεωπονικό αντικείµενο µιας 
περιόδου µιας µεσαίας µεγέθους πόλης είναι της τάξης των 50-70 εκατοµµυρίων το 
δε πρόγραµµα δακοκτονίας µε τα γνωστά προβλήµατα ξοδεύει 8-10 δισεκατοµµύρια 
δραχµές το χρόνο.  Σηµειώνεται ότι σ’ αυτά όλα οι γεωπόνοι απουσιάζουν σ’ όλο 
αυτά αν προσθέσουµε και τις σύνθετες έννοιες όπως το πράσινο σε αρχαιολογικούς 
χώρους τα ρυθµιστικά σχέδια πρασίνου και η πράσινη ανάπλαση η συντήρηση 
ανακύκλωση και επανάκτηση φυσικών πόρων το πράσινο στη γεωργία κ.λ.π. 
καθιστούν αυτό το αντικείµενο κάτι παραπάνω από δυναµικό.  Όλα τα πιο πάνω 
οικονοµικά και µη στοιχεία δεν είναι γνωστά µόνο σ’ εµάς.  Είναι γνωστά σ’ όλους 
και είναι βεβαίως αντιληπτό γιατί υπάρχει προσπάθεια προσεταιρισµού δηλαδή και 
της αρπαγής του αντικειµένου αυτού από άλλους επιστηµονικούς και 
επαγγελµατικούς κλάδους και πολύ περισσότερο που αυτοί αντιµετωπίζουν όχι µόνο 
πρόβληµα απασχόλησης αλλά κα πρόβληµα αντικειµένου. Είναι π.χ. γνωστή η 
προσπάθεια των αρχιτεκτόνων την οποία αντιµετωπίζουµε µε σχετική επιτυχία να 
ασχοληθούν µε τα έργα αυτά αφού ως γνωστό η σχετική νοµοθεσία δίνει τη 
δυνατότητα να γίνουν εργολήπτες πρασίνου.  Είναι επίσης γνωστό ότι µέχρι την 
έναρξη ισχύος του νέου αναλυτικού τιµολογίου των έργων πρασίνου τα δίκτυα 
άρδευσης για παράδειγµα είναι τελείως έξω από το γνωστικό αντικείµενο του 
γεωπόνου αφού είχαν χαρακτηριστεί ως δίκτυα υπό πίεση.  Άρα για υδραυλικούς .  
Είναι γνωστό ότι οι πολυτεχνικές σχολές ήδη παράγουν µηχανικούς περιβάλλοντος 
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µε ότι αυτός ο τίτλος µπορεί να χωρέσει.  Είναι επίσης γνωστό ότι όλες σχεδόν οι 
πανεπιστηµιακές σχολές διαθέτουν κάποιο τµήµα ή έστω εργαστήριο που αφορά την 
περιβαλλοντική διαχείριση χωρίς να προσθέσω σ’ όλα αυτά τη σηµαντική αξιόλογη 
δουλεία που γίνεται στα ΤΕΙ τα Α ΤΕΙ πια και είναι πλέον γνωστό το τι έγινε µε το 
πράσινο των Ολυµπιακών αγώνων το οποίο καταληστεύθηκε από τις καθ’ όνοµα 
µεγάλες εταιρείες µε την πλήρη συνένοχη και συνυπευθυνότητα του Υπουργείου 
Περιβάλλοντος. 
Χωρίς να θέλω να δηµιουργήσω κάποιο κλίµα ή κατάσταση  επιπλέον γκρίνιας και 
απαισιοδοξίας θέλω απλά να πω ότι υπάρχει ένα σηµαντικό γεωπονικό και 
επαγγελµατικό και επιστηµονικό αντικείµενο το οποίο µπορεί όχι µόνο να προσφέρει 
απασχόληση τόσο σε επαγγελµατικό όσο και σε ερευνητικό επίπεδο σε ολόκληρο το 
γεωπονικό κλάδο.  Αλλά και να προσφέρει κυρίως ουσιαστικό έργο στην κοινωνία.  
Είναι ένα αντικείµενο που µπορεί σήµερα να καλύπτεται από τις γενικές γεωπονικές 
γνώσεις που εµείς διαθέτουµε αλλά χωρίς έρευνα χωρίς εκπαίδευση δεν µπορεί να 
έχει µέλλον.  Είναι ένα αντικείµενο το οποίο απαιτεί σε κάθε περίπτωση τη βασική 
γεωπονική παιδεία αλλά αυτό επίσης πια δεν αρκεί. Είναι τέλος ένα αντικείµενο το 
οποίο οποιοσδήποτε άλλος κλάδος επιστηµονικός και αν το διεκδικήσει µόνο σε 
αποτυχία θα καταλήξει αφού κανένας άλλος κλάδος δεν διαθέτει αυτή ακριβώς τη 
βασική γεωπονική παιδεία την οποία δεν θα πρέπει οι γεωπονικές σπουδές να 
απολέσουν ανεξάρτητα από το βαθµό εξειδίκευσης που επιθυµούν να επιφέρουν και 
τέλος θα ήθελα να παρατηρήσω ότι η Γεωπονία είναι µια εφαρµοσµένη επιστήµη σαν 
τέτοια καταξιώθηκε στη συνείδηση της κοινωνίας και σαν τέτοια πρέπει να 
παραµείνει. 
 Σας Ευχαριστώ 
 
 
Μισοπολινός Ν. 
 
Να ευχαριστήσουµε τον κ. Στογιάννο Μ., Πρόεδρο της Πανελλήνιας Ένωσης 
Εργοληπτών Γεωπόνων Έργων Πρασίνου (ΠΕΕΓΕΠ) για τις προτάσεις που αφορούν 
τα έργα πρασίνου στα οποία οι γεωπόνοι πρέπει να παίξουν πρωταγωνιστικό ρόλο 
επαγγελµατικά και επιστηµονικά και κυρίως σε θέµατα περιβαλλοντικής διαχείρισης 
µετά από στήριξη του αντίστοιχου επιστηµονικού υποβάθρου. 
 
(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην αίθουσα ο Γ. Γραµµατέας του Υπουργείου Εθνικής 
Παιδείας) 
 
Αφού ευχαριστήσουµε καταρχήν το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας για 
την τιµή που µας έκανε να παρευρίσκεται σήµερα εδώ, θέλω να θυµίσω ότι ο Γ. 
Γραµµατέας κ. Καραµάνος, συνάδελφος στο Γεωπονικό Πανεπιστήµιο και πρώην 
Πρύτανης, είναι από τους πρωτεργάτες και εµπνευστές αυτού του εθνικού διαλόγου 
µεταξύ των Πανεπιστηµίων. Πριν 1,5 περίπου χρόνο σε µια συνάντηση µας στην 
Αθήνα συζητήσαµε την ιδέα εθνικής συζήτησης της Γεωπονικής εκπαίδευσης και 
αρχίσαµε αµέσως να την υλοποιούµε. 
 
θα καλέσουµε τώρα τον τελευταίο οµιλητή από τους φορείς τον κύριο Αντώνογλου 
πρόεδρο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Συλλόγων Επαγγελµατιών Γεωπόνων 
(ΠΟΣΕΓ) 
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ΑΝΤΩΝΟΓΛΟΥ Ν., Πρόεδρος της ΠΟΣΕΓ 
 
Κύριε Πρόεδρε θέλω να σας ευχαριστήσω για την πρόσκληση την οποία απευθύνατε 
στην Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων Επαγγελµατιών Γεωπόνων. 
Πιστεύω ότι οι διασκέψεις των εκπροσώπων των γεωπονικών πανεπιστηµιακών 
τµηµάτων µε τη συµµετοχή εκπροσώπων επαγγελµατικών φορέων των γεωπόνων 
µπορούν να δηµιουργήσουν συνθήκες βελτίωσης των γεωπονικών σπουδών και 
ενίσχυσης της απασχόλησης.  Αυτό βέβαια νοµίζω ότι µπορεί να γίνει µέσα από µια 
διαδικασία πέρα από αυτή που έχετε ξεκινήσει και ορθά και καλώς την ξεκινήσατε.  
Μια διαδικασία διαλόγου ώστε να δοθεί η δυνατότητα ανταλλαγής προβληµατισµού 
κατ’ αρχήν για να µπορέσουµε και εµείς να τοποθετηθούµε στα πολύ σηµαντικά 
ερωτήµατα τα οποία µας είχαν κοινοποιηθεί µε την επιστολή µου µας είχατε στείλει.  
Προτείνω δηλαδή να γίνουν συναντήσεις των φορέων µε την Πανεπιστηµιακή 
κοινότητα πιο συχνά όχι στα πλαίσια συνδιάσκεψης αλλά στα πλαίσια συζήτησης και 
ανταλλαγής απόψεων να κάνουν οµάδες εργασίας γιατί αυτά που θα σας πω σήµερα 
είναι προσωπικοί προβληµατισµοί προσωπικές απόψεις.  Να κάνουµε οµάδες 
εργασίας είναι ένα ζήτηµα που αφορά όλους και µας ενδιαφέρει. Ο ιδιωτικός τοµέας 
αντιµετωπίζει πολλά προβλήµατα.  Ο ιδιωτικός τοµέας είναι αυτός που πρέπει να 
απορροφήσει την ανεργία.  Ο ιδιωτικός τοµέας είναι αυτός που πρέπει να αναπτυχθεί.  
Είµαστε διαθέσιµοι πήραµε έναυσµα πήραµε το µήνυµα να προχωρήσουµε στη 
διαδικασία. Είναι γνωστό ότι ο κλάδος µας χαρακτηρίζεται από έναν υψηλό δείκτη 
ανεργίας. ∆εν υπάρχουν ασφαλή δεδοµένα.  Είχα διαβάσει µια παλιά εργασία που 
έχει γίνει στο ΓΕΩΤΕΕ αν θυµάµαι καλά ήταν κάτι παραπάνω από 50%.  Είχε κάνει 
και µια έρευνα παλιότερα το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο αν θυµάµαι. Αυτά τα 
δεδοµένα έχουν διαφοροποιηθεί δεν είναι δεδοµένα σύγχρονα. Έχουµε ανεργία 
έχουµε και ετεροαπασχόληση όπου και αυτή πρέπει να την εντάξουµε στην κλαδική 
ανεργία.  Ο άλλος δεν δουλεύει σαν γεωπόνος δουλεύει σαν κάτι διαφορετικό. Να 
σηµειώσουµε εδώ ότι οι µηχανικοί που είναι ένα κλάδος δυναµικός έχουν καλές 
πανεπιστηµιακές σχολές. Έχουν επαγγελµατικούς φορείς δυνατούς έχουν δυνατό 
επιµελητήριο.  Άρχισαν να φωνάζουν για ανεργία και υποαπασχόληση πριν 
τελειώσουν τα ολυµπιακά έργα και φέτος το 2005 το έχουν ανακηρύξει σε έτος 
απασχόλησης.  Εµείς µε την ανεργία που έχουµε θα πρέπει κάθε έτος να το έχουµε 
ανακηρύξει σε έτος απασχόλησης εντός εισαγωγικών έτος ανεργίας. Η απασχόληση 
για εµάς είναι το κύριο πρόβληµα σήµερα και όπως ξέρετε ότι αν σε ένα τοµέα η 
απασχόληση είναι συρρικνωµένη αυτό λειτουργεί σαν αντικίνητρο στο να πάει ο νέος 
που τελειώνει το Λύκειο να µπει σε ένα πανεπιστήµιο από το οποίο αν θα βγει κατά 
50% δεν θα έχει ευκαιρίες απασχόλησης κατά 50% µπορεί να είναι άνεργος.  Αυτό το 
πράγµα στη συνέχεια επηρεάζει και το επίπεδο σπουδών.  Συρρικνώνει την 
γεωπονική επιστήµη µε όλα αυτά τα αρνητικά επακόλουθα που µπορεί να έχει στις 
γεωπονικές σπουδές.  Αν κοιτάξουµε αρκετά πίσω ιστορικά ο κλάδος µας 
τροφοδοτούσε το ∆ηµόσιο τοµέα.  Όσοι έβγαιναν από την Ανώτατη Γεωπονική 
παλιότερα από την Γεωπονική Σχολή του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου 
Θεσσαλονίκης παίρναν την οδό προς το ∆ηµόσιο.  ∆εν ήταν κάτι που το ανακάλυπτε 
ο νέος γεωπόνος όταν έβγαινε από το Πανεπιστήµιο. Ήταν κάτι για το οποίο τον 
προετοίµαζε το Πανεπιστήµιο.  Το πανεπιστήµιο ήταν Σχολή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. 
Σε προετοίµαζε για να πας στο ∆ηµόσιο.  Όταν θα διοριστείς όταν θα είσαι γεωπόνος 
εφαρµογών όταν απασχοληθείς στο δηµόσιο αυτή ήταν µια οδός που και εγώ τη 
θυµάµαι από τα φοιτητικά χρόνια.  Κάποιος καθηγητής µάλιστα στη Γεωπονική έλεγε 
ότι ο γεωπόνος είναι ο µάνατζερ της υπαίθρου σε προετοίµαζε λοιπόν να πας στο 
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δηµόσιο. Ερχόµαστε όµως στη δεκαετία του 70 και έχουν αρχίσει να δηµιουργούνται 
οι συνθήκες να φύγει κι ο κλάδος ο δικός µας από το δηµόσιο τοµέα και να πάει και 
στον ιδιωτικό τοµέα.  Οι πρώτες ευκαιρίες απασχόλησης που δηµιουργήθηκαν ήταν 
στα γεωργικά φάρµακα.  Οι πρώτοι συνάδελφοι που απασχολήθηκαν στον ιδιωτικό 
τοµέα ήταν είτε καταστηµατάρχες σε καταστήµατα γεωργικών εφοδίων είτε άρχισαν 
να δουλεύουν σε εταιρείες που είχαν γεωργικά φάρµακα λιπάσµατα εξοπλισµός.  
Έτσι άρχισε ο ιδιωτικός τοµέας να µεγαλώνει.  Ο τοµέας των υπηρεσιών έµεινε σε 
πολύ χαµηλό επίπεδο άρχισαν να παρουσιάζονται ευκαιρίες απασχόλησης  στον 
τοµέα των υπηρεσιών πολύ αργότερα.  Με τις µελέτες µε τα ευρωπαϊκά προγράµµατα 
αναγνωρίζονται αυτές οι υπηρεσίες. Είναι ο τεχνικός σύµβουλος. Αυτές οι υπηρεσίες 
έχουν γίνει το µήλο της έριδος ανάµεσα σε διάφορους φορείς οι οποίοι βλέποντας ότι 
υπάρχει µια χρηµατοδότηση από τα κοινοτικά προγράµµατα ερίζουν ποιος θα πάρει 
και ποιος θα µανατζάρει αυτές τις υπηρεσίες συµβούλου είναι ένα ζήτηµα που µας 
αφορά άµεσα αφορά τον γεωπονικό κλάδο.  Είναι αντικείµενο του γεωπονικού 
κλάδου. Ο γιατρός δεν µπορεί να ασκήσει την ιατρική του.  Χρειάζεται κάποιος 
ευρύτερος σύλλογος που θα µανατζάρει το ίδιο ισχύει και για τους γεωπόνους.  Ο 
γεωπόνος µπορεί να δουλέψει σα σύµβουλος γεωργικής εκµετάλλευσης.  Έχουµε 
παρατηρήσει όµως ότι ενώ το γνωστικό µας αντικείµενο είναι ευρύτατο οι 
επαγγελµατικοί τοµείς στους  οποίους δραστηριοποιείται σήµερα ο γεωπόνος είναι 
λίγοι.  Υπάρχει δηλαδή µια διστακτικότητα στο να µπούνε οι γεωπόνοι σε τοµείς 
όπου τους ανήκουν και τους ανήκουν µε βάση το προεδρικό διάταγµα 344.  Το 
προεδρικό διάταγµα 344 του 2000 περί κατοχύρωσης των επαγγελµατικών 
δικαιωµάτων των γεωτεχνικών θεσµοθετεί επαγγελµατικά αντικείµενα στα οποία 
µπορεί ο γεωπόνος να ασκήσει την δραστηριότητα.  Εδώ πρέπει να σηµειώσουµε ότι 
βγήκαν πολύ καθυστερηµένα τα επαγγελµατικά µας δικαιώµατα. ∆εν είναι ώρα να 
συζητήσουµε αλλά αυτή η καθυστέρηση έχει επιδράσει αρνητικά στη διαφοροποίηση 
της υπογραφής στον επαγγελµατικό τοµέα.  Όταν δεν έχεις κατοχυρωµένη υπογραφή 
µπαίνουν άλλοι κλάδοι που είναι πιο επιθετικοί και σου παίρνουνε το αντικείµενο.  
Υπάρχουν µελέτες οι οποίες υπογράφονται από µηχανικούς και είναι µελέτες 
περιβάλλοντος.  Υπάρχουν δραστηριότητες οι οποίες είναι δικές µας και γίνονται από 
άλλους κλάδους χηµικούς οικονοµολόγους. Όλοι αυτοί οι κλάδοι που έχουν και αυτοί 
τα δικά τους προβλήµατα έχουν την ανεργία τους έχουν όµως µια διαφορετική 
οργάνωση και διαφορετική αντίληψη για το πώς δουλεύεις στον ιδιωτικό τοµέα.  
Είναι αλλιώς προετοιµασµένοι έχουν άλλη αντίληψη και ξέρουν ότι στον ιδιωτικό 
τοµέα για να επιβιώσεις πρέπει να οργανωθείς να  µπαίνεις στα αντικείµενα να µην τα 
φοβάσαι και έχουν και είναι σηµαντικό αυτό και µια υποστήριξη από τα ιδρύµατα τα 
Πανεπιστηµιακά.  Είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να το δούµε. Πως τα Πανεπιστηµιακά 
Ιδρύµατα µπορούν σήµερα να υποστηρίξουν τις επαγγελµατικές δραστηριότητες και 
είναι ένας προβληµατισµός και δικός σας αν πρέπει να δηµιουργηθούν άλλες 
ειδικότητες τµήµατα ή µεταπτυχιακά ή εξειδικεύσεις ή σεµινάρια τα οποία να 
επιµορφώνουν όλα αυτά πρέπει να τα δούµε πιο συγκεκριµένα.  Ένας λόγος ακόµα 
για τον οποίο δεν έχει καταγραφεί αυτή η δυναµική του κλάδου είναι ότι σε 
δηµιουργούµενες ευκαιρίες παρεµβαίνουν άλλοι παράγοντες οι οποίοι παίρνουν το 
αντικείµενο για τον εαυτό τους.  Το ΕΘΙΑΓΕ επί παραδείγµατι πολλές φορές έχει 
εκδηλώσει ενδιαφέρον να κάνει µελέτες. Σας αναφέρω χαρακτηριστικά γιατί δεν 
υπάρχουν εδαφολογικοί χάρτες.  ∆εν θα µπορούσε να γινόταν προκηρύξεις και 
συνάδελφοι που τελειώνουν το αντίστοιχο τµήµα και έχουν το πτυχίο και είναι 
εδαφολόγοι να δουλέψουν σ’ αυτό τον τοµέα.  Κάνουν ειδικότητες αυτές οι 
ειδικότητες έχουν περάσει µέσα στη ζωή µας έχουν περάσει µέσα στις ιδιότητες µας. 
Είναι πολύ ωραίες ειδικότητες και για να µην παρεξηγηθώ όχι υπέρ των ειδικοτήτων 
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που  δηµιουργούµε για να υπάρχουν.  Υπέρ των ειδικοτήτων που θα αντιστοιχούν σε 
κάποιο επαγγελµατικό χώρο και θα έχουν αντικείµενο δουλειάς.  Γιατί αν δεν έχει 
αντικείµενο δουλειάς γιατί να την κάνουµε την ειδικότητα;  Με το παράδειγµα αυτό 
που σας είπα θα µπορούσε π.χ. ο εδαφολογικός χάρτης µε µια πίεση να γίνεται έστω 
µε αργό ρυθµό και µέσα σ’ αυτόν να συµµετέχουν και συνάδελφοι οι οποίοι έχουν 
τελειώσει την εδαφολογία.  Υπάρχουν αντικείµενα τα οποία είναι διπλανά εν γνώσει 
και δεν τα συζητάµε .  Οι αναδασµοί µεγάλο παράδειγµα και µάλιστα πέρυσι η 
εφέτος η κυβέρνηση είχε πει ότι θα κάνει 1.000.000 στρέµµατα το χρόνο.  Έχει 
δηµιουργηθεί µια οµάδα εργασίας για να µελετήσει το νοµικό πλαίσιο για τους 
αναδασµούς και να κάνει προτάσεις για την αλλαγή του.  Αν κοιτάξετε λοιπόν αυτό 
το πλαίσιο των αναδασµών θα δείτε ότι στην τεχνική επιτροπή των αναδασώσεων οι 
εµπειρογνώµονες είναι δύο αγρότες και ένα γεωπόνος της ∆ιεύθυνσης γεωργίας ο 
οποίος δεν παίζει κανένα ρόλο βέβαια και λέει µέσα το εισαγωγικό σηµείωµα του 
νόµου ότι δεν προχωράνε σε εδαφολογικές µελέτες διότι αυτές θα ανεβάσουν το 
κόστος.  Αν όµως εµείς το αποδεχόµαστε και εµείς το προωθούµε µέσα από τις 
υπηρεσίες του υπουργείου γεωργίας και δεν διαµαρτυρόµαστε γι’ αυτό τότε γιατί 
διαµαρτυρόµαστε για την ανεργία που υπάρχει.  Η καταπολέµηση της ανεργία θα 
προέλθει µέσα από τον δηµόσιο τοµέα; Όχι βέβαια.  Η καταπολέµηση της ανεργίας 
θα προέλθει κατά την άποψη µου µέσα από την απασχόληση των γεωπόνων στα 
επαγγελµατικά δικαιώµατα που είναι ήδη κατοχυρωµένα.  ∆εν ζητάµε να κάνουµε 
κάτι άλλο.  Αυτά που περιγράφει το Π.∆. 344 µας αρκούν για να απορροφήσουµε την 
ανεργία που υπάρχει να δώσουµε επιστηµονικό έργο.  Γιατί ο αναδασµός που γίνεται 
σήµερα µε το παράδειγµα που σας είπα δεν είναι επιστηµονικό έργο.  ∆εν γίνεται 
αξιολόγηση της γης.  Άρα καταντάµε εµείς οι ίδιοι να αποδεχόµαστε τον υποβιβασµό 
και του γνωστικού αντικειµένου και του ρόλου µας µέσα στην υπηρεσία µα και µέσα 
στην κοινωνία και για να είµαστε στο κλίµα των ηµερών θέλω να αναφέρω το θέµα 
του ολοκληρωµένου συστήµατος διαχείρισης και ελέγχου το οποίο επί σειρά ετών 
δίνεται σε αναθέσεις από το Υπουργείο στην ΠΑΣΕΓΕΣ. Πολλοί ίσως από εσάς να 
ξέρετε ότι δεν έχει γίνει καµιά σοβαρή δουλειά σ’ αυτό το τοµέα. ∆υστυχώς δεν 
έχουµε σύστηµα παρακολούθησης των καλλιεργειών. ∆υστυχώς γι’ αυτό το λόγο ο 
Ελληνικός λαός πληρώνει πρόστιµα κάθε χρόνο. Γιατί’ Για να διατηρείται στην 
εξουσία µια οµάδα συνεταιριστών η οποία αποµυζά κοινοτικά κονδύλια και εµείς οι 
γεωπόνοι είµαστε υποχρεωµένοι και να µιλήσω για του γεωπόνους των υπηρεσιών να 
ελέγχουν οποιαδήποτε παρατυπία γίνεται στη διαδικασία αυτή του έργου και να είναι 
εκτεθειµένοι για να γίνεται όλη αυτή η ιστορία την οποία δεν χρειάζεται να την 
αναλύσουµε τώρα επιγραµµατικά σας το αναφέρω αλλά είναι µέσα στην ατζέντα των 
ηµερών επειδή ο Υπουργός παίζει κρυφτό µε το επιµελητήριο και τους 
επαγγελµατικούς φορείς. Αρνείται εδώ και 1,5 µήνα να συναντήσει το επιµελητήριο 
γι’ αυτό το θέµα και γίνεται πάλι ανάθεση του έργου πάλι στην ΠΑΣΕΓΕΣ.  Έχουν 
πληρώσει µέσα σε µία πενταετία για την περίοδο 1996 – 2000 340 εκατοµµύρια ευρώ 
πρόστιµο η Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση για κακή εφαρµογή του έργου από την 
ΠΑΣΕΓΕΣ . Και εδώ υπάρχει ένα τεράστιο πολιτικό θέµα και ένα τεράστιο κοινωνικό 
πρόβληµα.  ∆ιότι τώρα αρχίζουν και καταφθάνουν τα µπιλιετάκια στους αγρότες 
αρχίζουν να πληρώνονται πρόστιµα γιατί µε το έργο συναρτώνται πολλά πράγµατα. 
Η εξισωτική, όλα τα προγράµµατα , η πολλαπλή συµµόρφωση, οι συµβουλευτικές 
υπηρεσίες .  Αυτή η προσπάθεια που γίνεται και από το επιµελητήριο και από τους 
φορείς τους συνδικαλιστικούς έχει σαν στόχο να αποκαταστήσει κάποιους κανόνες 
µέσα στον αγροτικό χώρο κάποιους κανόνες τους οποίους πρέπει να σέβονται όλοι 
είτε γεωπόνοι είτε ελεύθεροι επαγγελµατίες, είτε γεωπόνοι των υπηρεσιών είτε 
συνεταιριστές είτε ακόµα και πολιτικοί. Αυτή η διαπλοκή που γίνεται ανάµεσα στην 
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εκάστοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Γεωργίας και το συνεταιριστικό κίνηµα 
πρέπει να σταµατήσει.  Πρέπει να υπάρχει µια ξεκάθαρη πολιτική και µέσα σ’ αυτή 
την πολιτική έχουν ρόλο όλοι και πολύ περισσότερο ο κλάδος ο δικός µας και µε το 
επιµελητήριο του και µε τους συνδικαλιστικούς φορείς.  Η εξειδίκευση που έχουµε 
σήµερα µας δίνει τη δυνατότητα να απασχοληθούµε στις καινούριες δραστηριότητες.  
Οι καινούριες δραστηριότητες που έχουν αναπτυχθεί είναι στα έργα, στις µελέτες, 
στην παρακολούθηση των έργων, στην εκπαίδευση, στην προστασία του 
περιβάλλοντος στη διαχείριση των φυσικών πόρων.  Οι γεωπόνοι σήµερα δεν έχουν 
αναπτυχθεί σ’ όλους αυτούς τους τοµείς. Σας εξήγησα προηγουµένως γιατί θα πρέπει 
τα Πανεπιστήµια να δεθούν περισσότερο µε τον επαγγελµατικό χώρο.  Να δούνε 
ποιες ανάγκες υπάρχουν.  Πως µπορούν να τις καλύψουν αυτές τις ανάγκες.  ∆εν 
µπορεί να βγαίνει ένας από το Πανεπιστήµιο και να µη ξέρει σήµερα πως 
συντάσσεται µια µελέτη, πως γίνεται µια αξιολόγηση αυτής της µελέτης.  Πρέπει να 
ξέρει να δουλέψει µελέτες για εγγειοβελτιωτικά έργα.  ∆ηλαδή περισσότερη 
εφαρµογή.  Είχαµε τελειώσει το Πανεπιστήµιο και δεν είχαµε µπει σε θερµοκήπιο. Η 
περίοδος του   1970 ήταν η περίοδος ανάπτυξης των θερµοκηπιακών καλλιεργειών.  
∆εν βγάλαµε ανθρώπους ειδικευµένους σε καλλιέργειες ανθοκοµικές και κηπευτικές 
παρόλο που δηµιουργήθηκαν κέντρα παραγωγής και ανθοκοµικών και κηπευτικών.  
Αυτό δε σηµαίνει ότι έπρεπε να κάνουµε µια ειδικότητα ή ένα τµήµα σ’ ένα 
Πανεπιστήµιο που να λέει Τµήµα Κηπευτικών Θερµοκηπιακών Καλλιεργειών  αλλά 
εδώ δαπανώνται τεράστια ποσά για επενδύσεις επί παραδείγµατι στην ανθοκοµία µε 
καλλιέργειες οι οποίες είναι από τις πιο δυναµικές και τις πιο απαιτητικές και δεν 
έχουµε συναδέλφους οι οποίοι να ξέρουν.  Σήµερα συνάδελφοι έχουν ξεκινήσει µια 
τέτοια πρωτοβουλία και λειτουργούν σαν τεχνικοί σύµβουλοι θερµοκηπιακών 
εκµεταλλεύσεων παρέχοντας τους οδηγίες φυτοπροστασίας λίπανσης καλλιεργητικών 
εργασιών.  Αυτό πρέπει να γίνει πιο οργανωµένα και να το δούµε µέσα σε πλαίσια 
συνεργασίας της πανεπιστηµιακής κοινότητας µε τις ανάγκες της αγοράς.  
Νοµίζω ο χρόνος µου τελείωσε στη συζήτηση που θα ακολουθήσει θα αναφερθώ και 
σε άλλα πράγµατα που αφορούν τον ελεύθερο τοµέα  
 
Μισοπολινός Ν. 
 
Θα παρακαλούσα τώρα τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας να 
απευθύνει χαιρετισµό 
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κ. Α. Καραµάνος, Γ. Γραµµατέας του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας 
 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρύτανη, κύριοι Αντιπρυτάνεις, κύριε Κοσµήτορα, Αγαπητοί 
συνάδελφοι  
Με ιδιαίτερη χαρά βλέπω ότι η προσπάθεια που ξεκινήσαµε πριν από 1-1,5 χρόνο 
συνεχίζεται.  Η προσπάθεια για τη διασύνδεση των γεωπονικών σπουδών µε τον 
επαγγελµατικό χώρο.  Το γεγονός και µόνο ότι συνεχίζεται δείχνει ότι έχουν αρχίσει 
και µπαίνουν τα θεµέλια για µια στενή συνεργασία µε αντικείµενο προφανώς και τη 
βελτίωση και την προσαρµογή των σπουδών και αφετέρου την καλύτερη 
απασχόληση των ίδιων των πτυχιούχων µας.  Είναι γεγονός ότι µέσα στο πλαίσιο το 
νοµοθετικό του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας το οποίο άρχισε να λειτουργεί ήδη και 
το γνωρίζετε υπάρχει η δυνατότητα δηµιουργίας οµάδων εργασίας συγκεκριµένα στο 
Συµβούλιο Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης , οµάδων εργασίας κλαδικών και θα είναι 
πολύ καλή συγκυρία µια από τις πρώτες οµάδες εργασίας να είναι αυτή των 
γεωπονικών τµηµάτων των Πανεπιστηµίων µε τους εκπροσώπους των 
Επαγγελµατικών Φορέων απασχόλησης των γεωπόνων.  

 Ήταν µια προσπάθεια που είχαµε ξεκινήσει µε την προηγούµενη ηγεσία του 
Υπουργείου Παιδείας.  ∆υστυχώς η αλλαγή ηγεσίας φρενάρισε τη διαδικασία αλλά το 
βάζω σαν ιδέα.   Υπάρχει πολιτική βούληση από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας 
να προχωρήσουµε στην ουσιαστική θεσµοθέτηση αυτού του συµβουλίου για τον 
κλάδο µας.   

Θα αναφερθώ επίσης στο γεγονός ότι είχαν γίνει διάφορες συζητήσεις από 
παλιότερα δεν ξέρω σε ποια φάση βρίσκονται σήµερα .  Η ιδέα ενός Εθνικού 
Γεωπονικού Πανεπιστηµίου. Οι ιδέες αυτές µπορούν να συζητηθούν µέσα από αυτό 
το συµβούλιο και έξω από αυτό αν χρειαστεί για να δούµε πως µπορούµε να 
προχωρήσουµε σε µια βελτίωση των συνθηκών.  Γνωρίζετε επίσης ότι ξεκινάει µια 
συζήτηση η οποία δεν έχει τόσο γεωπονικό όσο ευρύτερο ενδιαφέρον.  Η συζήτηση 
για τη διασφάλιση της ποιότητας σπουδών στην Ανώτατη Εκπαίδευση.  Τη προσεχή 
∆ευτέρα συνέρχεται σε συνεδρία το Συµβούλιο Πανεπιστηµιακής και Τεχνολογικής 
Εκπαίδευσης για να συζητήσουν το θέµα και τις διαδικασίες θεσµοθέτησης  της 
ποιότητας στην ανώτερη εκπαίδευση.  Η συζήτηση αυτή έχει γίνει κατά καιρούς για 
το ρόλο του Πανεπιστήµιου ιδιαίτερα στις σηµερινές συνθήκες.  Υπήρχε ένα δόγµα 
το οποίο επικράτησε τα προηγούµενα χρόνια ότι το Πανεπιστήµιο είναι για µόρφωση 
και το Πανεπιστήµιο δεν µπορεί να αποτελέσει και κλειδί για την απασχόληση των 
πτυχιούχων .  Κατά την άποψη µου είναι πολύ εσφαλµένη αυτή η αντιµετώπιση  όπως 
βέβαια και πολύ εσφαλµένη είναι η άλλη αντιµετώπιση το άλλο άκρο ότι δηλαδή το 
Πανεπιστήµιο πρέπει να προσαρµόζεται στις ανάγκες της αγοράς.  Πιστεύω ότι πάντα 
υπάρχει µέση οδός το Πανεπιστήµιο δίνει γνώσεις πάντοτε και θεραπεύει τις 
επιστήµες δεν µπορεί να δώσει γνώση καθαρά τεχνολογική . Υπάρχει µια ενδιάµεση 
οδός να παρέχεται βαθιά επιστηµονική µόρφωση και πάντα να έχουµε το µάτι µας και 
στον περίγυρο ο οποίος είναι ουσιαστικά ο περίγυρος στον οποίο θα κληθούν να 
δραστηριοποιηθούν οι πτυχιούχοι µας.  Εποµένως η απάντηση την οποία βάζουµε σ’ 
ένα από τα ερωτήµατα που είχαν τεθεί από παλιά και κατά καιρούς τίθεται και στις 
µέρες µας είναι πολύ επίκαιρο. Για τι µιλάµε για γεωπόνο για γεωπονική γνώση ή 
βγάζουµε πτυχιούχους κλάδων;  Πρέπει δηλαδή να υπάρχει η γεωπονική οµπρέλα 
στην εκπαίδευση τη σηµερινή ή πρέπει να µιλάµε για κάτι ξεχωριστό.  ∆ηλαδή για 
πτυχία ή για προγράµµατα σπουδών που είναι ανεξάρτητα κατά τις εξειδικεύσεις της 
γεωπονίας από το πρώτο εξάµηνο και προχωρούν έτσι ; Με βάση το συλλογισµό εγώ 
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συγκλίνω προς την πρώτη άποψη όχι µόνο από πλευράς φιλοσοφικής αλλά και από 
πλευρά πρακτικής.  Επειδή είναι γνωστό ότι παρέχοντας µια γεωπονική µόρφωση σ’ 
όλους τους πτυχιούχους µας ανεξάρτητα από τις ειδικεύσεις ή τα τµήµατα που 
υπάρχουν τους δίνουµε περισσότερες δυνατότητες απασχόλησης στην αγορά 
εργασίας µε τις σηµερινές τουλάχιστον συνθήκες.  Αντίθετα αν τους δώσουµε µια 
µόρφωση εξειδικευµένη από το πρώτο εξάµηνο µοιραία τους περιορίζουµε τις 
δυνατότητες εξεύρεσης εργασίας είναι πράγµατα τα οποία τα βλέπουµε κάθε µέρα 
στην πράξη.  Εγώ έχω τη δυνατότητα να δω στην περίπτωση των συναδέλφων µας 
που είναι διορισµένοι στη ∆ευτεροβάθµια εκπαίδευση στο Υπουργείο Παιδείας και 
σας πληροφορώ ότι µε τις γνώσεις τις οποίες έχουν δεν έχουν κανένα απολύτως 
πρόβληµα να ανταγωνιστούν οποιοδήποτε κλάδο.  Για παράδειγµα θα  µπορούσαν 
πάρα πολύ εύκολα να διδάξουν το µάθηµα της Βιολογίας στα γενικά λύκεια ή για να 
µην έρθει κανείς σε σύγκρουση µε του βιολόγους οπωσδήποτε σε δεύτερη ανάθεση 
σε σύγκριση µε τους φυσικούς ή τους χηµικούς βασιζόµενοι στην εκπαίδευση την 
οποία τους δίνουµε και θα µπορούσα να αναφερθώ και σε άλλα παρόµοια θέµατα .  
Αλλά αυτό που έλεγε ο κύριος Στογιάνος ο οποίος ανέλυσε µε πάρα πολύ καλό τρόπο 
το πώς και µε ποιο τρόπο εµπλέκονται οι γεωπόνοι στα έργα πρασίνου Θα µπορούσε 
να είναι ένας εµπειροτέχνης στα έργα πρασίνου  αν δεν είχε αυτή τη βαθιά γνώση τη 
βιολογική τη γεωπονική τη γνώση των αρδεύσεων τη σφαιρική γνώση που έχει ένα 
γεωπόνος.  Ας σκεφτούµε λοιπόν πάρα πολύ καλά αυτές τις πτυχές πριν καταλήξουµε 
σε αφορισµούς τύπου εκπαίδευση εξειδικευµένη από το πρώτο εξάµηνο.  Βεβαίως το 
ερώτηµα παραµένει σε τι βαθµό πρέπει να είναι η γεωπονική γνώση σε σχέση  µε τις 
εξειδικεύσεις τις προπτυχιακές πάντα µιλάω.  Αυτό νοµίζω είναι θέµα το οποίο 
µπορούµε να το συζητήσουµε και να υπάρχει και πλούτος ιδεών .  Πριν από µερικά 
χρόνια εµείς στο Γ.Π.Α. βάζαµε γύρω στα έξι εξάµηνα εκπαίδευση γεωπονική .  
Τώρα και προφανές είναι ότι µε τη πρόοδο της επιστήµης και µε τη συσσώρευση των 
γνώσεων είναι γεγονός ότι αυτή η γενική εκπαίδευση θα µπορούσε να µειωθεί 
δίνοντας βάρος στις προπτυχιακές εξειδικεύσεις.  Θα µπορούσε δηλαδή οι 
προπτυχιακές εξειδικεύσεις να καλύψουν ένα σηµαντικότερο διάσηµα στο 
πρόγραµµα σπουδών από ότι παλιότερα.  Αλλά επαναλαµβάνω ότι είναι θέµα 
συζητήσεων και θα υπάρξει λύση. Υπάρχουν δυνατότητες απασχόλησης για τους 
πτυχιούχους µας µε τα σηµερινά δεδοµένα. Υπάρχουν πρόσθετοι κλάδοι στους 
οποίους θα µπορούσαµε να ενεργοποιηθούµε.  Είναι προφανές ότι δεν υπάρχουν 
πολλές απαντήσεις υπάρχει σαφέστατα η δυνατότητα του προσανατολισµού προς τη 
λεγόµενη γεωργία ακριβείας η οποία συνεπάγεται ακριβής γνώση πληροφορικής 
αυτοµατισµών και γενικά ενσωµάτωση νέων τεχνολογιών ακριβείας στη Γεωργία.  
Είναι η νέα διάσταση στη γεωργία την οποία µπορούσαµε να σκεφτούµε και να 
προβληµατιστούµε πως µπορούµε να εµπλακούµε. ∆ηλαδή να κάνουµε µερικές 
κινήσεις πριν µας προλάβουν οι εξελίξεις στην Ελλάδα. Υπενθυµίζω έτσι για την 
ιστορία θα µιλήσω για το ίδρυµα το δικό µας ότι η Ανώτατη Γεωπονική Σχολή 
Αθηνών καινοτόµησε πάρα πολλές φορές. Ήρθε πριν από την εποχή της περισσότερο 
από οποιοδήποτε άλλο Πανεπιστήµιο.  Όταν εµείς διδασκόµαστε Γενετική το 1962 
στην έδρα τότε που είχε δηµιουργηθεί το φυσιογνωστικό τµήµα στο Πανεπιστήµιο 
Αθηνών δεν έκαναν τίποτα από αυτά.  Καινοτόµησε η Α.Γ.Σ.Α. τότε όπως 
καινοτόµησε και το 1976 όταν ίδρυσε έδρα οικολογίας και περιβάλλοντος για πρώτη 
φορά το 1977 έδρα εφαρµοσµένης Υδροβιολογίας. Αυτά είναι παραδείγµατα που 
έδειξαν ότι προηγούµαστε των εξελίξεων τουλάχιστον είµαστε οι πρώτοι που το 
καταλαβαίναµε.  Ας κάνουµε το ίδιο και τώρα και ας καθίσουµε να δούµε τους νέους 
κλάδους της γεωπονίας να τους θεραπεύσουµε πριν θεωρηθεί ότι φτάσαµε κατόπιν 
εορτής.  Άλλος κλάδος βιώσιµη γεωργία που εµπλέκει σε µεγάλο βαθµό οικολογία 
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και προστασία περιβάλλοντος και ούτω κάθε εξής, ορθολογική εκµετάλλευση των µη 
αναλώσιµων πηγών ενέργειας, διαχείριση αγροτικών εκµεταλλεύσεων.  Αυτά βέβαια 
είναι στο Περιβάλλον που εδώ βέβαια γεννάται ένα άλλο θέµα που θα ήθελα και εγώ 
να πω µερικές σκέψεις οπωσδήποτε η εµπλοκή του γεωπόνου στο Αγροτικό 
Περιβάλλον είναι αυτονόητη αλλά και στο αστικό περιβάλλον µε τα έργα πρασίνου 
είναι επίσης αυτονόητη τη στιγµή που θεωρήσαµε ότι έχουµε όλη την υποδοµή από 
πλευράς γνώσεων να εµπλακούµε προς αυτή τη µεγάλη κατεύθυνση.  Βέβαια εδώ 
γεννάται το εξής µεγάλο ερώτηµα το περιβάλλον είναι οι βάσεις της γεωπονικής 
επιστήµης; Εάν θεωρήσουµε αυτό δεδοµένο τότε από την άλλη µεριά η ίδρυση 
ξεχωριστών τµηµάτων γεωργικού περιβάλλοντος σηµαίνει ότι κάνουµε κάτι 
διαφορετικό ή τουλάχιστον φοβούµαστε ότι θα υπάρχει διαµάχη ενός νέου τµήµατος 
µε τα παραδοσιακά γεωπονικά τµήµατα σ’ αυτή τη κατεύθυνση.   Όπως και να έχει το 
πράγµα ακόµα και στην περίπτωση την οποία θεωρηθεί ότι δεν είναι απαραίτητη η 
ίδρυση ξεχωριστών γεωπονικών τµηµάτων µε αντικείµενο το περιβάλλον αστικό ή 
γεωργικό εκείνο το οποίο επιβάλλεται να κάνουµε άµεσα είναι µεταπτυχιακές 
σπουδές σε θέµατα γεωργικού περιβάλλοντος πράγµα το οποίο ουσιαστικά λύνει και 
τους πιθανούς διαξιφισµούς οι οποίοι υπάρχουν µε τµήµατα περιβάλλοντος.  Οι 
µεταπτυχιακές σπουδές εφόσον θεωρούµε ότι όλοι οι γεωπονικοί κλάδοι έχουν ως 
υπόβαθρο τους το περιβάλλον δίνει µια σηµαντική λύση στο πρόβληµα και µας βάζει 
µέσα στο παιχνίδι  ως προς το θέµα των εξειδικεύσεων και µιλάω τώρα για τις 
µεταπτυχιακές σπουδές.  Οι µεταπτυχιακές σπουδές αποτελούν ένα σηµαντικό όπλο 
και ήδη η ίδρυση η λειτουργία και επέκταση των µεταπτυχιακών τµηµάτων 
ειδίκευσης σ’ όλα τα Ελληνικά Πανεπιστήµια θα έχει τη δυνατότητα µιας επιπλέον 
εξειδίκευσης.  Βεβαίως θα πρέπει να επισηµάνω ότι νέα ή άκρως εξειδικευµένα 
µεταπτυχιακά τµήµατα έχουν πολλούς κινδύνους και θα πρέπει να γνωρίζουµε όλοι 
όταν προτείνουµε νέα µεταπτυχιακά προγράµµατα ότι  πρέπει να έχουµε πίσω από το 
κεφάλι µας πάντα το πώς θα τα καταστήσουµε βιώσιµα διότι θεωρείται πάρα πολύ 
δύσκολο πλέον να πληρώνει η πολιτεία νέα τµήµατα µεταπτυχιακών σπουδών.  
Κάποια στιγµή πρέπει να δούµε πως θα τα κάνουµε να λειτουργήσουν και εδώ 
υπάρχουν βέβαια πολλά παραδείγµατα .  ∆εν θα φθάσω βέβαια σε ακραίες 
περιπτώσεις οικονοµικών τµηµάτων ή τµηµάτων που έχουν να κάνουν µε διοίκηση 
επιχειρήσεων όπου βάζουν κάτι δίδακτρα εξωφρενικά όπως γράφουν οι εφηµερίδες 
κατά καιρούς αλλά µιλάω για τουλάχιστον συµβολικά δίδακτρα για να διασφαλισθεί 
µια λειτουργία ενός µεταπτυχιακού τµήµατος.  Άρα η βιωσιµότητα των 
µεταπτυχιακών σπουδών πρέπει πάντοτε να µας απασχολεί και φτάνω στο τελευταίο 
που είναι ένα σηµαντικό όπλο που θα ‘χουν στη διάθεση τους σύντοµα τα 
πανεπιστήµια που είναι τα Ινστιτούτα δια βίου µάθησης.  ∆ιότι η δια βίου µάθηση και 
η δια βίου εκπαίδευση αποτελούν την νέα προοπτική στην εκπαίδευση στην οποία η 
Ελλάδα δεν έχει κάνει καθόλου βήµατα ή αν τα έχει κάνει τα έχει κάνει 
αποσπασµατικά.  Η θεσµοθέτηση λοιπόν Ινστιτούτων δια βίου µάθησης µέσα στα 
ίδια τα πανεπιστήµια τα οποία εξ’ ορισµού (το τονίζω για εκείνους που φωνάζουν και 
αντιτίθενται για τη δηµιουργία τέτοιων Ινστιτούτων µέσα στα Πανεπιστήµια) έχουν 
την αρµοδιότητα να κάνουν αυτό.  Αν δεν γίνουν στα Πανεπιστήµια που θα γίνουν. 
Στα µαγαζάκια που φτιάχνονται γύρω- γύρω έξω και να δίνεται η ευκαιρία σε 
κάποιους να κατασπαταλούν τα κοινοτικά κονδύλια.  Μόνο στα πανεπιστήµια 
µπορούν να γίνουν µε σωστό τρόπο και µε σωστό έλεγχο από τα όργανα διοίκησης 
των Πανεπιστηµίων.  Μ’ αυτό τον τρόπο µπορούµε δηλαδή να βελτιώνουµε τις 
γνώσεις των αποφοίτων µας και σε θέµατα της επιστήµης και σε νέες προτεραιότητες 
οι οποίες ανακύπτουν κάθε τόσο. Αυτό λοιπόν το όπλο πρέπει να το εκµεταλλευτούµε 
όλοι και να το έχουµε στο µυαλό µας.  Θα ψηφιστεί ο νόµος πιστεύω αρκετά σύντοµα 
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και έτσι θα έχουν ένα ακόµα όπλο τα πανεπιστήµια στην παροχή γνώσης.  ∆εν θα 
ήθελα να σας απασχολήσω παραπάνω θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν 
περισσότερο µαζί σας για να συµµετέχω στη συζήτηση.  Να εκφράσω για άλλη µια 
φορά τη χαρά µου να ευχαριστήσω για την πρόσκληση του Προέδρου της 
Γεωπονικής Σχολής του Α.Π.Θ. κ. Μισοπολινού, να ευχαριστήσω όλους σας και να 
ευχηθώ σ’ όλους µας να είµαστε σε θέση να θεσµοθετήσουµε άµεσα αυτή τη 
προσπάθεια συνένωσης της επιστήµης και των πανεπιστήµιων µε την απασχόληση 
των αποφοίτων µας.  Ευχαριστώ πολύ 

 
Μισοπολινός Ν. 

 
Να ευχαριστήσω τον κ. Γενικό Γραµµατέα που ήδη έβαλε ένα πάρα πολύ 

καλό πλαίσιο για τη συζήτηση που θα έχουµε την επόµενη ώρα.  Θα ήθελα να 
ευχαριστήσω τους οικοδεσπότες τον κ. Μαρτζόπουλο και την κ. Νικήτα – 
Μαρτζοπούλου οι οποίοι µας φιλοξενούν στο χώρο αυτό και τους συναδέλφους κ.κ. 
Παπαβασιλείου για την προσφορά του µεσηµεριανού φαγητού καθώς και τον 
Γεροβασιλείου για την προσφορά των κρασιών. 

 
Μαρτζόπουλος, καθηγητής Α.Π.Θ. 

 
Κύριε Γενικέ καλωσορίσατε. Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας πω το 

εξής.  Μιλήσατε για µεταπτυχιακές εξειδικεύσεις οι οποίες πρέπει να παρουσιάσουν 
κάποια βιωσιµότητα για να επιτευχθεί αυτό χρειάζεται πιστεύω  η παρέµβαση του 
Υπουργείου Παιδείας σε δύο πράγµατα και κυρίως η παρέµβαση προς το Υπουργείο 
Εσωτερικών.  Το ένα είναι η αναγνώριση των µεταπτυχιακών.  Παραδείγµατος χάρη 
αν γίνει ένα Τµήµα Γεωργικής Πληροφορικής πότε δεν θα µπορέσει ο απόφοιτος να 
πάρει µια θέση πληροφορικού γιατί πάντα υπολογίζουν το πρώτο πτυχίο και ζητάν να 
είναι του Τµήµατος Πληροφορική. Το δεύτερο είναι ότι τα µόρια που παίρνει ένα 
φοιτητής ο οποίο κάνει ένα µεταπτυχιακό 1,5 2 χρόνια είναι λιγότερα από αυτά τα 
µόρια που παίρνει ένας απόφοιτος που θα πάει να δουλέψει ένα χρόνο σε µια 
επιχείρηση.  Αυτά τα δύο πολλές φορές κρατούν µακριά τους φοιτητές µας . 
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Β΄ ΕΝΟΤΗΤΑ 

ΟΜΙΛΙΕΣ ΓΕΩΠΟΝΩΝ ΜΕ ΜΕΓΑΛΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ 
ΓΕΩΠΟΝΙΚΗ ΕΜΠΕΙΡΙΑ ΣΤΟΝ Ι∆ΙΩΤΙΚΟ ΤΟΜΕΑ. 
Προεδρείο  :  Σταυρακάκης  Μ .   

 

ΠΑΠΑΣΟΛΟΜΩΝΤΟΣ    Σ.,   ΜΕΛΟΣ ∆.Σ.   της εταιρείας KEGO και στο 
British Home Grown Cereal Authority 
 
 
Κυρίες και κύριοι, 
Εγώ θα µιλήσω από καθαρά προσωπική άποψη, δεν αντιπροσωπεύω κανένα φορέα 
και δυστυχώς εγώ δεν έχω και παρελθόν ακαδηµαϊκό παρελθόν τουλάχιστον στην 
Ελλάδα. Όλες οι σπουδές µου έγιναν εκτός Ελλάδος και ουσιαστικά όλη η εργασία 
µου είναι στον ιδιωτικό τοµέα και η παραπάνω από την εργασία µου είναι πάλι εκτός 
Ελλάδος µέσα στην Ευρώπη. Το καλό είναι ότι ήδη αντιληφθήκατε ότι τα ελληνικά 
µου είναι κάπως περιορισµένα είναι αγγλοκυπριακά και θα είµαι ο πρώτος που θα 
µιλήσω µε υποτίτλους, οπότε δεν θα έχετε κανένα πρόβληµα να καταλάβετε τι 
προσπαθώ να πω. Όταν µε καλέσατε εδώ είχε τεθεί ότι ουσιαστικά κοιτάµε τα 
επόµενα είκοσι χρόνια. Είναι ένας ορίζοντας ο οποίος είναι σχετικά πολύ µακριά. 
Είναι δύσκολο κανένας να αντιληφθεί τι θα γίνει στα επόµενα είκοσι χρόνια. Το καλό 
είναι ότι εγώ προσωπικά και από σήµερα δεν πιστεύω ότι σε από είκοσι χρόνια θα 
είµαι γύρω από ένα τραπέζι για µου πείτε ότι έκανα λάθος. Αυτό είναι το ευχάριστο. 
Το τι σκέφτηκα τι συγκεκριµένη στιγµή που είπα να σκεφτούµε τι θα γίνει σε είκοσι 
χρόνια σ΄αυτόν τον Τοµέα σκέφτηκα τα πρώτα µου ακαδηµαϊκά χρόνια στο 
πανεπιστήµιο του Λονδίνου το 1967 και τι συνέβηκε στον αγροτικό τοµέα στη χώρα 
την οποία κατά κάποιο τρόπο υπηρέτησα στην Αγγλία στον Τοµέα αυτό. Θυµάµαι ότι 
όταν πρωτοπήγα στο Πανεπιστήµιο στην Αγγλία τουλάχιστο το 15% του πληθυσµού 
είχε σχέση µε τη γεωργία. Ήταν µια µεγάλη πολιτική δύναµη, τα πολιτικά κόµµατα 
θέλανε τον γεωργικό ψήφο. Σήµερα δυστυχώς ή ευτυχώς µόνο το 2,5% του 
πληθυσµού έχει σχέση µε τον αγροτικό τοµέα. Το δεύτερο που θυµάµαι είναι ότι στο 
δικό µου το Τοµέα στη Ζωοτεχνία τότε υπήρχαν 129.000 αγελαδοτρόφοι. Σήµερα 
υπάρχουν περίπου 25.000 αγελαδοτρόφοι µόνο. Στο δικό µου τοµέα την 
αγελαδοτροφία πάλι αν το κάνουµε έτσι, τότε η µέση παραγωγή ανά αγελάδα σε γάλα 
το χρόνο ήταν 2.500 λίτρα, σήµερα είναι 7-8.000 λίτρα. Αυτή η ανάπτυξη που θα πει 
επιτυχία δυστυχώς είχε και ένα αρνητικό παράγοντα. Σήµερα το Υπουργείο στην 
Αγγλία δεν υπάρχει ως Υπουργείο Γεωργίας. Το Υπουργείο Γεωργίας το 1964 ήταν 
µια τεράστια δύναµις. Ο υπουργός Γεωργίας καθόταν δίπλα από τον Πρωθυπουργό 
κατά κάποιο τρόπο καθοδηγούσε και την Οικονοµία, την οικονοµική πολιτική της 
Αγγλίας. Σήµερα το Υπουργείο Γεωργίας στην Αγγλία όπως ξέρετε είναι ένα 
υπόβαθρο, βρίσκεται κάτω από µια οµπρέλα η οποία ονοµάζεται Υπουργείο 
Περιβάλλοντος και µόνο υφυπουργοί υπάρχουν. Λοιπόν αυτή είναι η πραγµατικότητα 
τουλάχιστον σε µια άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι µια 
πραγµατικότητα που ίσως κατά κάποιο τρόπο και εµείς πρέπει να σκεφτούµε. Λοιπόν 
οι σκέψεις µου είναι καθαρά προσωπικές είπα και προηγουµένως, αλλά να σας πω 
που είναι η δική µου εµπειρία στον γεωργικό Τοµέα. ∆υστυχώς η δική µου 
Πανεπιστηµιακή εκπαίδευση ήταν καθαρά εκτός Ελλάδος. Σε όλους τους κλάδους 
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που πήγα εγώ να µορφωθώ  ήταν µεν σε γεωργικά Πανεπιστήµια αλλά ήταν σε 
κλάδους που ήτανε κάπως διαφορετικοί. Το πρώτο µου δίπλωµα ήταν στη Ζωική 
Παραγωγή στο Λονδίνο. Το δεύτερο δίπλωµα ήταν κάπως εξειδικευµένο στη 
nutritional chemistry, δηλαδή στη χηµεία διατροφής, το τρίτο µου ήτανε στη 
βιοχηµεία διατροφής, δηλαδή κατά κάποιο τρόπο εγώ δεν είµαι γεωπόνος κάτω από 
αγγλικές συνθήκες αλλά υπηρετώ τη κτηνοτροφία και την πτηνοτροφία αν και το 
δίπλωµα µου ουδέποτε ήτανε το οποίο  έγραφε γεωπονικό Πανεπιστήµιο ή έγραφε 
από πάνω γεωπόνος.  
Ποια ήταν η προσωπική µου επαγγελµατική εµπειρία τώρα διότι αυτό κατά κάποιο 
τρόπο εξηγεί το δρόµο που έχουµε και ίσως οι σκέψεις µου είναι κάπως διαφορετικές 
από άλλους. Η διαδροµή µου δυστυχώς κατά ένα µεγάλο µέρος ήταν εκτός Ελλάδος. 
Ήτανε στην Ευρώπη, κυρίως στην Αγγλία, αλλά και στη Μέση Ανατολή. Πάντα 
όµως στο γεωργικό τοµέα στην κτηνοτροφία. Πάντα στην κτηνοτροφία. Και έχω 
δουλέψει στο extension service δηλαδή συµβουλευτική εργασία   έχω κάνει 
ερευνητική εργασία ως postdoctor σε ένα δύο Πανεπιστήµια, διαλέξεις εκεί που 
υπάρχουν εµπειρίες τουλάχιστον σε ένα διεθνές επίπεδο στο Σάτον …. ήµουνα 
σύµβουλος σε µια µεγάλη αγγλική εταιρεία στο ∆Σ για πολλά χρόνια. Είµαι σήµερα 
στο ∆Σ του British Home Grown Cereal Authority, το οποίο είναι ένα που έχει 
παραµείνει κατά κάποιο τρόπο από το Υπουργείο Γεωργίας της Αγγλίας που µαζεύει 
χρήµατα από τη διακίνηση των δηµητριακών και αυτά τα χρήµατα  είναι περίπου 
πενήντα πένες, µισή λίρα ανά τόνο τα διαθέτει για έρευνα ή για  προώθηση 
δηµητριακών στην Αγγλία. Έχω δουλέψει σε πωλήσεις δεν είναι κάτι το οποίο µε 
ντροπιάζει παρόλο που έχουµε ένα ακαδηµαϊκό περιβάλλον, µου άρεσαν οι πωλήσεις 
στον γεωργικό τοµέα, γιατί οι πωλήσεις ουσιαστικά είναι ένα service που διαδίδεις 
και προϊόντα και γνώσεις και έχω δουλέψει και στη διακίνηση ανθρώπινου δυναµικού 
καθότι ως τεχνικός διευθυντής σε µια µεγάλη εταιρεία. Το µεγαλύτερο πρόβληµα δεν 
ήταν η καθηµερινή τάση τι θα κάνω µε τον αγροτικό τοµέα αλλά πως θα διευθύνω, 
πως θα καθοδηγήσω τους άλλους συναδέλφους οι οποίοι ήρθαν στο δικό µου το 
τµήµα. Έχω δουλέψει κατά κάποιο τρόπο ως διδασκαλία. Αυτό δεν το λέω για να 
αυτολογώ αλλά διότι θέλω να σας εξηγήσω από πού έρχοµαι και έχει σηµασία στην 
παρουσίαση διότι είναι καθαρά προσωπική. Αν ήταν οι ικανότητες που µε οδήγησαν 
σ΄αυτόν τον τοµέα, τις λέω ικανότητες διότι µεταφράζω από τα αγγλικά και ίσως 
είναι και η λέξη λάθος δεν τις διδάχθηκα στο πανεπιστήµιο, στα τρία πανεπιστήµια 
που έχω πάει κι αυτό είναι κάτι σηµαντικό στο οποίο χρειάζεται µια σκέψη. Το τι 
όµως έχω διδαχθεί ήταν οι βασικές αρχές της φυσιολογίας ζώων της ζωικής 
παραγωγής , το πρώτο µου δίπλωµα. Η διαδικασία της µάθησης δηλαδή το learning 
processing πως µπορούσα να µάθω κάτι η managerial  πληροφοριών πως µπορούσα 
να πάρω να γράψω κάτι, η διαδικασία της ανάλυσης ειδικά στο master τα 
διδακτορικά αυτό διδάχτηκα και αυτό βοήθησε παραπάνω στην καριέρα τη δική µου. 
∆ιότι στην καριέρα πρέπει να µάθει κανείς να τελειώνει κάτι διότι ειδικά στο Masters  
που έχεις ένα dead line έχεις περιθώρια  να τελειώσεις το διδακτορικό σου, είναι κάτι 
οποίο διδάσκεται τουλάχιστον εµµέσως και ουσιαστικά το πρώτο µου δίπλωµα µου 
άνοιξε τις πόρτες όταν έγινε εισβολή στην Κύπρο είχα ένα δύο διπλώµατα που 
µπορούσα να βρω και µια δουλειά κάπου σε ένα ξένο περιβάλλον. Λοιπόν η ερώτηση 
αυτή άλλος βέβαια µπορεί να απαντήσει διαφορετικά από εµένα, «χρειάζεται 
γεωπονική οµπρέλα στο περιεχόµενο των σπουδών ή στον τίτλο των πτυχίων αυτό 
τουλάχιστον ρωτήθηκα. Εγώ διαφέρω από τους άλλους και ίσως κάνω λάθος, είναι 
όχι και όχι. Όπως είπε και ο Μάο δεν έχει σηµασία τι χρώµα είναι η γάτα αρκεί να 
πιάνει τα ποντίκια. …ακούγεται κάτι από το ακροατήριο……..Συγνώµη δέχοµαι τη 
διόρθωση. Το τι έχει σηµασία είναι ότι ένα σηµαντικό πράγµα το οποίο εγώ 
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τουλάχιστον αναγνωρίζω στην καριέρα µου. Φτάνει όµως το ουσιαστικό αντικείµενο 
της µόρφωσης αυτής να είναι µια προσφορά στον κλάδο της Γεωπονίας και της 
παραγωγής τροφίµων. ∆ηλαδή αν εγώ κοιτάξω ένα δίπλωµα και γράφει επάνω 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο, ως εργοδότης δεν µε ενδιαφέρει τόσο πολύ,  αν κάποιος 
τελείωσε Food Science και είναι τελειωµένος σε ένα πανεπιστήµιο το οποίο δεν είναι 
γεωπονικό, φτάνει να είναι ένας κλάδος µια επιστήµη ένα κέντρο το οποίο αξίζει τον 
κόπο να πάρω ένα φοιτητή και να τον βάλω στη διαδικασία εργασίας. Π.χ. πολλά από 
τα πανεπιστήµια στην Αγγλία από αυτά που ήξερα εγώ και σε ένα δύο από αυτά έχω 
υπηρετήσει κατά κάποιο τρόπο έχουν συγχωνευθεί εν µέρει από ανάγκη αλλά και από 
στρατηγική ανάγκη µε άλλα πανεπιστήµια. Π.χ. στο Leads University η γεωπονική 
σχολή από το 1967 έχει µπει στη σχολή βιολογίας και η σχολή βιοχηµείας του 
Newcastle όπου τέλειωσα εγώ ∆ιατροφική Χηµεία ο συγκεκριµένος κλάδος της 
∆ιατροφικής Χηµείας µπήκε στον κλάδο της Βιοχηµείας. Η Σχολή Θετικών 
Επιστηµών του Wye College 
 που µερικοί από σας φαντάζοµαι ότι έχουν πάει, που ήταν η Γεωπονική Σχολή του 
Πανεπιστηµίου του Λονδίνου µπήκε τώρα στο Imperial College διότι το Imperial 
College µπορεί να µαζέψει λεφτά πολύ εύκολα και είναι πολύ πιο δυνατή Γεωπονική 
Σχολή του Πανεπιστηµίου του Λονδίνου. Είναι µέρος του Imperial College. Εάν 
επιτυχηµένες Γεωπονικές Σχολές ας τα πούµε Departments Τµήµατα βρεθούν κάτω 
από διαφορετική οµπρέλα έχουν όµως διατηρήσει τις αξίες για µένα, τις ικανότητες, 
έχουν µια καλή φήµη ως προς τη γεωπονική εκπαίδευση που προσφέρουν. ∆ηλαδή το 
Wye προσφέρει σήµερα καλύτερη γεωπονική µόρφωση παρά πριν 5 χρόνια. ∆ιότι 
πριν πέντε χρόνια το µέλλον του ήταν αβέβαιο. Έχουν ισχυρούς δεσµούς µε την 
αγορά, υπάρχουν χρήµατα για έρευνα και για MBA σε πολλές περιπτώσεις από την 
βιοµηχανία, από την αγορά. Έχουν υψηλά επίπεδα σε Τµήµατα και επιστηµονικές 
µελέτες για έρευνα. Είναι συγκεντρωµένα στη γεωργική και κτηνοτροφική παραγωγή 
και την παραγωγή τροφίµων. Έχουν σα κοινά αντικείµενα σπουδών, στα οποία θα 
έρθω σε λίγο, και µάλιστα βρήκανε καινούργιους καθηγητές από διαφορετικά 
Τµήµατα οι οποίοι εµπλούτισαν τις επιστήµες των συγκεκριµένων Πανεπιστηµίων. 
Έχουν εξασφαλίσει νέες συνέργειες µε άλλα Τµήµατα µε άλλα Πανεπιστηµιακά  
Τµήµατα και αυτό έχει µεγάλη σηµασία για τον φοιτητή τουλάχιστον.  
Λοιπόν καινούργια αντικείµενα µε ρωτήσατε πια είναι καινούργια αντικείµενα από 
τη θέση που έρχοµαι εγώ. Εγώ δεν ξέρω καλά τον γεωργικό Τοµέα µόνο τον 
κτηνοτροφικό. Η γεωπονία, ας κοιτάξουµε την αγορά, εσείς ξέρετε καλύτερα από 
εµένα εσείς τα διδάσκετε καθηµερινώς, εγώ ίσως τα ζω. Έχει αλλάξει, το γεωργικό 
αντικείµενο έχει αλλάξει δεν είναι πλέον προσαρµοσµένο στην ποσοτική παραγωγή, 
έχουµε ποσοστώσεις, έχουµε όλα αυτά που µας προβληµατίζουν. Περισσότερη 
σηµασία έχει η ποιότητα των προϊόντων και ο τρόπος παραγωγής, ευζωία στον δικό 
µου τον Τοµέα.  
Περιβαλλοντικές Επιστήµες, κάνεις ένα προϊόν κατά κάποιο τρόπο να κάνεις να το 
αγοράσει ο καταναλωτής. Η γη πλέον δεν θεωρείται µέσο παραγωγής µόνο αλλά σε 
άλλες χώρες είναι χώρος αναψυχής. Στην παραγωγή γεωργικών προϊόντων η 
ευρωπαϊκή και παγκόσµια διάσταση η ΚΑΠ και το WΗO έχουν εκτοπίσει την τοπική 
και εθνική διάσταση. Καλώς κακώς εκεί έχουµε καταλήξει. Οι άµεσες επιδοτήσεις 
προϊόντων έχουν δώσει τώρα στις έµµεσες επιδοτήσεις για την αγροτική ζωή να 
παράγει ο κόσµος να προσέχει ο κόσµος το περιβάλλον και την αγροτική ζωή. Όχι 
µόνο να παράγει τεράστιες ποσότητες δηµητριακών. Η προτεραιότητα είναι πλέον η 
παραγωγή ασφαλών και ποιοτικών προϊόντων και όχι η µεγιστοποίηση της 
παραγόµενης ποσότητας. Τουλάχιστον για µένα αυτό είναι το αντικείµενο το οποίο 
έχει αλλάξει πάρα πολύ τα τελευταία 30 χρόνια και θα συνεχίζει να αλλάζει. 
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Είναι απαραίτητο το άνοιγµα των γεωπονικών σπουδών σε άλλους τοµείς και 
ποιους; Τουλάχιστον στο επίπεδο των µεταπτυχιακών σπουδών, νοµίζω αυτά έχουν 
καλύψει και άλλοι συνάδελφοι προηγουµένως, οπωσδήποτε οι περιβαλλοντικές 
σπουδές. ∆εν πρέπει να αφήσουµε τις περιβαλλοντικές σπουδές να φύγουν από αυτόν 
τον κλάδο. Αυτός είναι κλάδος που µας ανήκει και από θέµα φιλοσοφίας και από 
θέµα πρακτικής. Η Τεχνολογία Τροφίµων και η Τεχνολογία Κρέατος δεν ξέρω 
ακριβώς που ήµαστε στην Ελλάδα  αλλά είναι αυτός ένας κλάδος  που έχει µεγάλη 
σηµασία σήµερα και θα έχει ακόµη µεγαλύτερη σηµασία στο µέλλον. Ευζωία των 
ζώων  (animal welfare) είναι κάτι τουλάχιστον στις βόρειες χώρες ο καταναλωτής και 
το ξεχωρίζει και το πληρώνει. Υπάρχει µια αγορά. Η αναλυτική χηµεία διατροφής όχι 
µόνο για ζώα αλλά και για τον άνθρωπο. Είναι κάτι το οποίο µπορεί να εµπλουτίσει 
τα Τµήµατα Γεωπονίας σήµερα.  
Έρχοµαι στη διαδικασία παραγωγής τροφίµων, η ιχνηλασιµότητα είναι κάτι 
αναγκαίο και πρέπει να διδάσκεται και ίσως να διδάσκεται οπωσδήποτε σε 
µεταπτυχιακές σπουδές. Το µάρκετινγκ τροφίµων και µάρκετινγκ αγροτικών 
προϊόντων κάτι το οποίο πάλι και από τις δυο πλευρές της ζωικής παραγωγής 
χρειάζεται και από την παραγωγή στο στάβλο στο χωράφι και από την αγορά του 
Σούπερ Μάρκετ. Όλα τα Σούπερ Μάρκετ σε άλλες χώρες έχουν θέσεις. Ίσως αυτά να 
γίνουν µε συνεργασία άλλων Τµηµάτων στα Πανεπιστήµια ή µεταξύ Πανεπιστηµίων. 
Πάντοτε µπορεί να εµπλουτισθεί στις γνώσεις.  
 
Ποια αντικείµενα στην αγορά ίσως δεν καλύπτονται από τις υπάρχουσες 
γεωπονικές σπουδές. Και εδώ ζητώ συγνώµη, ίσως µερικά από αυτά καλύπτονται 
αλλά δεν το ήξερα. Έρχοµαι πάλι στον δικό µου τον κλάδο που παρά πολύ δύσκολο 
να βρούµε και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Παιδιά τα οποία ξέρουν καλή χηµεία 
και καλή διατροφή ζώων ή ανθρώπων αυτοί οι κλάδοι, αυτή η συνέργεια, είναι κάτι 
που για µένα χρειάζεται. Τεχνολογία τροφίµων το έχουµε πει προηγουµένως. Είναι 
µια µεγάλη αγορά. Η διοίκηση επιχειρήσεων (Agricultural marketing ). Υπάρχουν 
παρά πολλές επιχειρήσεις οι οποίες ζητούν ανθρώπους οι οποίοι είναι δεµένοι µε την 
αγορά αλλά να ξέρουν και management, να ξέρουν πώς να διοικήσουν. Γεωπονική 
µηχανική και εδώ δεν µιλάω για tractors, compact harvesters. Είναι παρά πολύ 
δύσκολο να βρεις ανθρώπους οι οποίοι καταλαβαίνουν να κτίσουν ένα κτίριο να 
βάλλουν κοτόπουλα µέσα και να έχει ένα συγκεκριµένο αερισµό. Στάβλους. Είναι 
πάρα πολύ δύσκολο να βρεις ανθρώπους, µπορεί να είναι µηχανικοί, µπορεί να είναι 
γεωπόνοι να γνωρίζουν το περιβάλλον και λύσουν ένα περιβαλλοντικό πρόβληµα µε 
καθαρά µηχανικές γνώσεις. Στο άλλο επίπεδο. Σαν  management κάθε φορά που 
ζητάµε να βρούµε και στην Αγγλία και εδώ ανθρώπους που να καταλαβαίνουν ζώα 
αλλά να µπορούν να διοικήσουν µια µονάδα χοιροτροφική µονάδα. Οι χοιροτροφικές 
µονάδες εδώ είναι µεγάλες, είναι δύσκολο να βρούµε ανθρώπους οι οποίοι έχουν 
αυτές τις ικανότητες τουλάχιστον στο επίπεδο σπουδών. Χρειάζεται περισσότερη 
εξειδίκευση. Εδώ δεν αποφάσισε?? Το πανεπιστήµιο. Βρίσκω πολύ δύσκολο να το 
απαντήσω αυτό, αλλά έχω κάνει αυτή την αναφορά. Εάν εγώ ζητήσω αύριο να πάρω 
ένα φοιτητή ο οποίος θα µπει στο τµήµα πωλήσεων φυτικής παραγωγής το θέµα είναι 
να έχει τις προσωπικές και διαπροσωπικές δεξιότητες, να είναι καλός µε τον κόσµο, 
να έχει επικοινωνιακές ικανότητες στις γνώσεις του, να µπορεί να µεταφέρει τις 
γνώσεις του. Να έχει ικανότητες οµαδικής εργασίας, να δουλεύει σε οµάδα να µη 
είναι µόνος του. Να έχει καλή γνώση χειρισµού υπολογιστών, αυτό είναι απαραίτητο. 
Να έχει υψηλό πολύ υψηλό επίπεδο κατανόησης βασικών αρχών βιολογίας, πολύ 
υψηλό επίπεδο κατανόησης βασικών αρχών φυτικής παραγωγής. ∆εν είναι 
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απαραίτητο αυτός ο άνθρωπος να έχει γνώσεις ζωικής παραγωγής. Το ίδιο αλλά 
αντίθετα εάν θέλω κάποιο οποίος να έχει τελειώσει ζωική παραγωγή, ουσιαστικά να 
µπει σε ένα κλάδο για µένα, στο εµπόριο, να πουλάει, θα είναι σύµβουλος για τη 
ζωική παραγωγή. Τον θέλω να έχει παρόµοια χαρακτηριστικά, αλλά δεν είναι ανάγκη 
να έχει γνώσεις φυτικής παραγωγής. Αν αυτό σηµαίνει παραπάνω εξειδίκευση τότε 
σηµαίνει ότι δεν χρειάζεται παραπάνω εξειδίκευση σε εκείνο το επίπεδο.  
Μεταπτυχιακές σπουδές. Από πού έρχοµαι εγώ καταλαβαίνετε ότι είµαι πολύ 
φανατικός υποστηρικτής των µεταπτυχιακών σπουδών. Και δυστυχώς 20.000 
φοιτητές Έλληνες ψηφίζουν µε τα πόδια τους και πάνε σε άλλες χώρες και πάνε σε 
άλλες χώρες να µορφωθούνε και να πάρουν µεταπτυχιακά πτυχία.  
Συγκεκριµένα. Το MSc από τη διδασκαλία είναι για µένα µια πολύ καλή 
µεταπτυχιακή σπουδή. Ένα χρόνο µαθαίνεις, παίρνεις τον κλάδο που θέλεις να µάθεις 
και παίρνεις αυτό που θέλεις να ακολουθήσεις. Θα επανέλθω σ΄αυτό. Φυσικά MSc ή 
PhD για έρευνα είµαι µεγάλος υποστηρικτής. Θέλω να σας πως ότι τα τελευταία δέκα 
χρόνια και στην Αγγλία που ζω και εδώ που εργάζοµαι επίσης και στις δυο µου 
δουλειές γιατί δουλεύω σε δύο χώρες, τρεις βδοµάδες εδώ µια βδοµάδα στην Αγγλία, 
όλους όσους πήραµε τα τελευταία δέκα χρόνια ή έχουν ή Masters και στην Ελλάδα 
και στο εξωτερικό ή έχουν διδακτορικό. Φυσικά στο εξωτερικά είναι περισσότερο 
έρευνα παρά πωλήσεις ή service, εδώ είναι περισσότερο  πωλήσεις και service. 
Γιατί µεταπτυχιακές σπουδές ; Από την άποψη του φοιτητή το πρώτο δίπλωµα του 
δίνει ένα καλό γενικό υπόβαθρο. Μπορεί πραγµατικά η γεωπονία να είναι ένα πολύ 
καλό υπόβαθρο στο πρώτο δίπλωµα. Εξειδίκευση σε ηλικία µεγαλύτερης ωριµότητας 
τον αφήνει τον άνθρωπο να διαλέξει αυτό που θέλει να κάνει. Είναι πολύ πιο εύκολο 
να διαλέξει κανείς στα 21 παρά να διαλέξεις στα 17 σου. Συνήθως ο πατέρας ή η 
µητέρα διαλέγει στα 17 στα 21 διαλέγεις εσύ. Οι τοµείς στους οποίους µε ενδιαφέρει 
η εξειδίκευση είναι η Βιολογία ιχθύων ειδικά στην Ελλάδα, είναι ένας κλάδος τον 
αφήσαµε να πάει πιο χαµηλά στην Ελλάδα και όλοι οι φοιτητές να έχουν πάει στο 
Στερλινγ ή κάπου στο εξωτερικό να σπουδάσουν για µεταπτυχιακά, Πτηνοτροφία, 
Χοιροτροφία, Χηµεία ∆ιατροφής, ∆ιοίκηση Επιχειρήσεων και αυτά τα οποία είπαµε 
προηγουµένως. Το άλλο καλό από µεταπτυχιακές  είναι ότι οι φοιτητές έχουν περάσει 
από δύο Πανεπιστήµια µε διαφορετικά ακαδηµαϊκά και διαφορετικές εµπειρίες. 
∆ηλαδή µπορούν να εµπλουτισθούν µε δύο στυλ καθηγητή και δύο διαφορετικά 
περιβάλλοντα και αυτό είναι πολύ πλούσιο. ∆είχνει αφοσίωση στην καριέρα που 
επιλέγω. ∆ηλαδή αυτό έχω πει και προηγουµένως, τον ενδιαφέρει αυτό που πάει να 
κάνει. Κα ακόµη για µένα εάν έχουν διδαχθεί σε µια µάθηση τους εµπλουτίζεις µε 
ένα καλύτερο αναλυτικό µυαλό. ∆ιότι µόνοι τους πρέπει να δουλέψουνε κατά κάποιο 
τρόπο, µόνοι τους να γράψουνε.  
Από την άποψη του Πανεπιστηµίου γιατί µεταπτυχιακές σπουδές ; Πρώτα από όλα 
Ευνοείται την ανάπτυξη υποδοµών έρευνας. ∆εν ξέρω πόσο καλά είναι τα ελληνικά 
πανεπιστήµια δεν έχω εµπειρία, αλλά εάν έχεις φοιτητές που έχουν ένα µυαλό 
σ΄αυτήν την ηλικία που είναι ανοικτό µπορείς πραγµατικά να στήσεις ένα καλό 
ερευνητικό πρόγραµµα και µίλησαν πολλοί προηγουµένως για ερευνητικά 
προγράµµατα. ∆εύτερο, προσέλκυση κρατικής και ευρωπαϊκής χρηµατοδότησης. Και 
είναι και αυτό σηµαντικό. Τόσα χρήµατα υπάρχουν  τα οποία µας παρακαλούν από 
τις βόρειες χώρες να µπει και κάποιος από την Ελλάδα για να µπορέσουνε να 
παλέψουνε τα λεφτά. Εγώ στην προηγούµενη εταιρεία που ήµουνα στην Αγγλία είχα 
περίπου 6.000 υπαλλήλους. Κάθε χρόνο βγάζαµε 10 τους οποίους στέλναµε για ΜΒΑ 
οι οποίοι ένα µέρος πηγαίνανε στο Γκαρφιλντ το οποίο έχει ένα γεωπονικό παρελθόν 
γιατί να µη υπάρχει γεωπονικό ΜΒΑ. Και είναι κάτι το οποίο είναι για µένα 
σηµαντικό. Μπορεί να µη είναι από Γεωπονική Σχολή µπορεί να είναι µε συνέργεια 
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µε ένα άλλο Τµήµα ή άλλο Πανεπιστήµιο. Προωθείται η συνεργασία µεταξύ 
Τµηµάτων. Η Χηµεία µε το Τµήµα ∆ιατροφής Ζώων. ∆ηλαδή µπορείς να κάνει 
κανείς µαθήµατα χηµείας και την ίδια στιγµή να κάνει µαθήµατα στη Ζωική 
Παραγωγή. Οπότε αυτή η συνέργεια µπορεί να γίνει.  
Μοριακή Βιολογία και Γενετική Ζώων.  Εµείς εδώ ως ζωοτέχνες είµαστε πολύ καλοί 
στη Γενετική σε σηµείο που ο πρώτος κλώνος έχει γίνει από παιδιά τα οποία 
τελείωσαν µαζί µου στο Nottingham. Οι ζωοτέχνες ουσιαστικά έκαναν τα µεγάλα 
βήµατα  στη Μοριακή Βιολογία. Και αυτό εµένα που έχω γίνει γεωπόνος µε 
ενθαρρύνει.  
Αγροτική Οικονοµία και Management δηλαδή µια συνέργεια µεταξύ Aγροτικής 
Οικονοµίας και ενός School of Management . Βοηθά επίσης τη διαφοροποίηση των 
Πανεπιστηµίων και την εξειδίκευση µε διαφορετικά αντικείµενα. Μπορεί η 
Θεσσαλονίκη  να είναι εξαιρετική στη ∆ιατροφή και το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο να 
είναι παρά πολύ καλοί στο Agricultural Economics. 
Το άλλο είναι ότι Τµήµατα Γεωπονικής µπορούν να προσελκύσουν απόφοιτους από 
άλλα αντικείµενα, ή από την Ελλάδα ή από τρίτες χώρες. Οι πιο καλοί τουλάχιστον 
συνεργάτες που είχα στο παρελθόν που µπήκαν σ΄αυτόν το Τοµέα δεν ήταν αναγκαίο 
το πρώτο δίπλωµα να ήτανε από Γεωπονική Σχολή. Μπορεί να ήτανε Χηµικοί 
Μικροβιολόγοι οι οποίοι κάνανε Μεταπτυχιακά στον δικό µας το Τοµέα. Και ήτανε 
πολύ πιο εµπλουτισµένοι και πού πιο γνώστες σε πολλά αντικείµενα από εµένα.  
Αυτά και Ευχαριστώ. 
 
Σταυρακάκης:   
 
Όπως διαπιστώσατε εκτός των εκπροσώπων των επιστηµονικών, επαγγελµατικών και 
συνδικαλιστικών φορέων καλέσαµε συναδέλφους γεωπόνους που έχουν διακριθεί 
στον επιστηµονικό ή επαγγελµατικό χώρο, επιθυµώντας να έχουµε και µία άλλη  
θεώρηση. Ευχαριστώ, λοιπόν θερµά τον κ. Παπασολοµώντος για την συµβολή του 
στην ηµερίδα και καλώ τον κ. Γεροβασιλείου, γεωπόνο-οινολόγο και επιτυχηµένο 
οινοποιό να πάρει τον λόγο. 
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ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Β. ,  «ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΟΙΝΟΠΟΙΗΤΙΚΗ» 
 
Αγαπητοί κύριοι και κυρίες καθηγητές Πανεπιστηµίων, αγαπητοί συνάδελφοι.  
Σαν Γεωπόνος αισθάνθηκα ιδιαίτερη τιµή που µε καλέσατε, είµαι αρκετά µικρός θα 
έλεγα και µικρός επιχειρηµατίας και µικρός στις σπουδές µπροστά σε καθηγητές που 
κάποτε τους είχα ακούσει να µου λένε τα µαθήµατα της Γεωπονίας, έχω και λίγο 
τρακ αλλά δεν πειράζει θα καταθέσω ορισµένες απόψεις κυρίως πάνω στον κλάδο 
που ειδικεύτηκα κάνοντας και λίγο αποµυθοποίηση τις ειδικεύσεις.Τονίζω δυο τρία 
πράγµατα πως µπορεί ορισµένοι συνάδελφοι, γιατί αγαπώ τη Γεωπονία και πάντοτε 
την υποστηρίζω και στον κλάδο θα πρέπει να ξέρετε ότι η Γεωπονική Επιστήµη 
γνωρίζει δόξες παρότι η οινολογία στην Ελλάδα φαινόταν στην αρχή ότι ήταν κάτι 
χηµικό προτέρηµα και προνόµιο του χηµικού. Αυτά έχουν αλλάξει. Να σκεφτείτε ότι 
η τελευταία λέκτορας που µπήκε στο χηµικό Τµήµα του Α.Π.Θ., και είναι µεγάλη 
υπόθεση, στην οινολογία είναι γεωπόνος. Κάπου καταξιώθηκε ο κλάδος  ο 
γεωπονικός στην Οινολογία και χαίροµαι που ήµουν από αυτούς που ανοίξαµε 
πρώτοι το δρόµο. Κατά αρχάς η οινολογία εκείνα τα χρόνια το ΄74 που τελείωσα δεν 
υπήρχε στην Ελλάδα σαν κλάδος ήταν και λίγο άγνωστος στην Ελλάδα από µια µικρή 
σύµπτωση που κάναµε αµπέλι και κρασί και πήγαινα σε κάποιον χηµικό εκεί στην  
Παναγία Χαλκέων, δεν ξέρω αν πήγαινε κανείς από σας, σε ένα υπόγειο, µου έδινε 
κάτι σκόνες, µεταµπισουλφίτ τελικά ήτανε, του έλεγα τι είναι και µου το παρουσίαζε 
σαν µυστικό και µου την «έδωσε». Καλά σοβαρά µιλάς δεν µπορείς να µου εξηγήσεις 
τι είναι αυτό το πράγµα; Α, λέει αυτό είναι χηµικό και δεν πρέπει να ξέρει κανείς, και 
από εκεί πήρα το πρώτο ερέθισµα και είπα εγώ θα γίνω οινολόγος. Θα µάθω, δεν 
ήξερα καν την επιστήµη. Ήµουνα δεύτερο έτος Γεωπονίας. Και από σύµπτωση και 
καλή τύχη γνώρισα τον εκλιπόντα φίλο µας και συνάδελφο Γιάννη Κοίλιαρη ο οποίος 
πήγαινε εκείνα τα χρόνια για αυτέ στις σπουδές στο Μπορντώ και µε εκείνη την 
κατεύθυνση τη δική του ασχολήθηκα, πήρα σπουδές δύο χρόνων Οινολογία. 
Παράρτηµα της Γεωπονικής του Μπορντώ.  ∆εν νοείτο η οινολογία να µη είναι 
προνόµιο και επιστήµη της Γεωπονίας. Κάποτε όταν ερχόµουν εδώ και τους έλεγα ότι 
σπουδάζω  Οινολογία µου έλεγαν, «καλά Γεωπόνος είσαι πως κάνεις οινολογία».   Τα 
πράγµατα ήτανε µπερδεµένα ∆ύο χρόνια σπουδές τελείως πρακτική κατεύθυνση και 
επιστηµονική και µετά τα δύο χρόνια έγινε διευθυντής και υπεύθυνος οινολόγος του 
Πόρτο Καρράς. Τεσσεράµισι χιλιάδες στρέµµατα αµπέλια  και το οινοποιείο, 
κατευθείαν. Θέλω να πω ότι και δύο χρόνια σπουδές, πολλές φορές όταν γίνονται 
σωστά, είναι υπεραρκετές κάποιος να γίνει ειδικός και εφόσον πιστεύω έχει και 
κάποιες ικανότητες θα τον βοηθήσουν να αναπτυχθεί. Αλλά τι είχα δει. Το 
Πανεπιστήµιο πως δούλευε. Ο καθηγητής µου ο βασικός που ήταν και µέντορας µου 
ο Αλβιζ Πεϊνώ είχε 240 οινοποιεία υπό τη διεύθυνση του. Αµειβόµενος καθηγητής 
πανεπιστηµίου αµειβόµενος. Όλα τα δείγµατα της περιοχής του Μπορντώ που είναι 
5.500 περίπου οινοποιεία. Για οποιοδήποτε πρόβληµα τα δείγµατα ερχόταν στο 
πανεπιστήµιο της Οινολογίας και πλήρωναν για να βρούνε λύση. Και όλοι εµείς οι 
φοιτητές πέρα από τις σπουδές βοηθούσαµε σ΄αυτές τις αναλύσεις τις οποίες 
θεωρείτο ότι ήµαστε υπεύθυνοι να τις κάνουµε ασχέτως αν ήταν για ιδιώτες και 
ασχέτως αν τα χρήµατα πήγαιναν ή στους καθηγητές ή στο Πανεπιστήµιο. Κάπου 
όµως βοηθιόµασταν διότι το Πανεπιστήµιο κατασκεύαζε συνέχεια Εργαστήρια, 
µηχανήµατα ήταν η εποχή της χρωµατογραφίας που αναπτυσσόταν ραγδαία και 
έπαιρνε σχεδόν τα τελευταίου τύπου ή και µόνοι τους πολλά παιδιά ειδικευόταν στη 
χρωµατογραφία ή κατασκεύαζαν και προχωρούσε µια έρευνα η οποία ήτανε 
στηριγµένη στην ιδιωτική πρωτοβουλία ενώ ήταν κρατικό Πανεπιστήµιο. Αυτό το 
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είδος ήταν εκείνα τα χρόνια τώρα έχουν εξελιχθεί πολύ περισσότερο τα πράγµατα. 
Έχουν εξελιχθεί πολύ περισσότερο τα Πανεπιστήµια. Λοιπόν, άρα κλειδί µιας 
µεταπτυχιακής σπουδής πρέπει να είναι η πράξη. Οποιοσδήποτε θα βγει πρέπει όταν 
θα βγει να µη θέλει κανένα στήριγµα θα πρέπει να µπορεί να προσφέρει και να έχει 
φυσικά και τις ικανότητες, δηλαδή τα παιδιά που θα πάνε στην ειδίκευση να µπορούν 
να έχουν τις ικανότητες. Τώρα έχω λίγα για την εισήγησή µου και στο τέλος αν 
θέλετε κάποια πράγµατα µπορώ να δώσω επεξηγηµατικά, πως τα έβλεπα. Γενικά από 
τη Γεωπονική Επιστήµη εγώ βλέπω ότι πρέπει να έχει µια οµπρέλα γενικών γνώσεων 
οπωσδήποτε, πρέπει να µετεξελιχθεί στους νέους τοµείς διότι µε την παρούσα µορφή 
όπως είναι βλέπετε φθίνει. Προτεραιότητες στην Ε.Ε. στην οποία ανήκουµε βλέπετε 
την έχει βάλλει σε δεύτερη µοίρα, σκοπός είναι περιβαλλοντολογικές µελέτες, 
λιγότερα προϊόντα πιο εκλεπτυσµένα, πιο υγιεινά, πιο ποιοτικά. Μαζική παραγωγή 
από τρίτες χώρες  λόγω της παγκοσµιοποίησης και φθηνού κόστους. Και αυτό πρέπει 
να το δούµε. Οπότε όλες αυτές οι σκέψεις οδηγούν ότι κάπου πρέπει και η πολιτεία, 
δεν ξέρω το πρώτο µέρος δεν το παρακολούθησα αν υπάρχει κάποιος από την 
πολιτεία, πως θα χαραχθεί  η γεωργική πολιτική τα επόµενα χρόνια. Τα πανεπιστήµια 
µόνο µε τους φορείς και τη δηµόσια διοίκηση µάλλον δεν µπορεί να γίνει. Μπορούν 
να αποφασίζουν τα Πανεπιστήµια µόνα τους και κάθε υπουργός Γεωργίας που 
έρχεται να αλλάζει το σύστηµα. Αυτά είναι κάποιες σκέψεις σε µένα διότι 
συζητούσαµε µε κάποιον που έγινε Υπουργός για λίγο και  µου έλεγε ότι ήθελε να 
κάνει κάποια κέντρα Γεωπόνων όπως ήταν τα κέντρα Υγείας θα ήταν αντίστοιχα σε 
περιφέρειες για να δίνουν γνώσεις. Και όλα αυτά ήταν καλά αλλά δεν µπορεί κάθε 
υπουργός και στα τέσσερα χρόνια να κάνει προσωρινό χωρίς να υπάρχει µια γενική 
κατεύθυνση µακροχρόνια για είκοσι χρόνια για δέκα χρόνια θέλετε αλλά να υπάρχει 
αυτό το πράγµα, αλλιώς συζητάµε για τη συζήτηση. 
 
Στα ερωτήµατα που θέσατε, σε γενικές γραµµές συµφωνώ, και θεωρώ τελείως 
απαραίτητη την “γεωπονική οµπρέλα” σπουδών σαν βάση γνώσεων για την 
περαιτέρω εξέλιξη και ειδίκευση των γεωπόνων. 
Επίσης το άνοιγµα των γεωπονικών σπουδών σε νέους τοµείς είναι αυτονόητο, και 
αυτούς τους τοµείς ψάχνουµε στην σηµερινή µας ηµερίδα. Εγώ θα καταθέσω τις 
προτάσεις µου πάνω στον κλάδο της αµπελοοινικής εκπαίδευσης. 
Ακόµη οι µεταπτυχιακές σπουδές είναι τελείως απαραίτητες, µε βασική προϋπόθεση 
το πανεπιστήµιο να έρθει σε επαφή µε τον έξω κόσµο της επιχειρηµατικότητας, να 
παρακολουθεί τις εξελίξεις, κι έτσι, µε την πραγµατοποίηση ερευνών να βοηθάει στη 
λύση των προβληµάτων του επιχειρηµατία Έτσι θα αποκατασταθεί η σχέση 
αµοιβαίας εµπιστοσύνης και αλληλοβοήθειας µεταξύ έρευνας και πράξης, µεταξύ 
πανεπιστηµίου και επιχειρηµατία. 
 
Ο αµπελοοινικός κλάδος περιλαµβάνει το χώρο της αµπελουργίας, το χώρο της 
οινολογίας, το χώρο του µάρκετινγκ και της δηµοσιογραφίας του κρασιού. 
Ας δούµε έναν τους χώρους αφού προηγουµένως κάνουµε µία γενική ανασκόπηση 
της παγκόσµιας κατάστασης για το µέλλον του κρασιού. 
Το αµπέλι και το κρασί είναι από τα παλαιότερα  ιστορικά, πολιτιστικά, οικονοµικά 
και κοινωνικά αγαθά που επέζησαν χιλιετηρίδες και εποµένως δεν κινδυνεύουν να 
αφανισθούν. ∆ηλαδή δεν µιλάµε για ένα προϊόν που δεν έχει µέλλον. Γιατί πολύ 
συχνά τώρα ακούµε στη γεωργία ότι το τάδε προϊόν π.χ. το βαµβάκι δεν έχει µέλλον. 
Το αµπέλι και το κρασί έχει µεγάλο µέλλον. 
Οι τελευταίες ιατρικές ανακαλύψεις και έρευνες συνιστούν το κρασί σε µέτρια πάντα  
κατανάλωση σε καθηµερινή βάση, για την καταπολέµηση της θρόµβωσης, άλλων 
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αγγειακών παθήσεων όπως ο καρκίνος καθώς επίσης σαν ασπίδα προστασίας της 
καρδιάς και πλήθος άλλων παθήσεων, µεταξύ δε αυτών και της άνοιας, αρρώστια η 
οποία θα συζητιέται πολύ τα επόµενα χρόνια είναι ο τρόπος ζωής της αστυφιλίας των 
µεγάλων κοινωνικών προβληµάτων που µια ψυχολογική ασθένεια και το κρασί πάνω 
σ΄αυτό το πρόβληµα της ασθένειας νοµίζουµε είναι ενδεικτική ότι µπορεί να 
βελτιώσει σηµαντικά όταν η κατανάλωση γίνεται πάντοτε σε λελογισµένη ποσότητα.  
Με λίγα λόγια το κρασί έχει µέλλον σαν προϊόν και επειδή έχει γίνει, έχει ταυτισθεί 
και µε την κουλτούρα και το βοιωτικό επίπεδο και τον τρόπο ζωής του ανθρώπου, 
έχει γίνει και λίγο σαν life style, σ΄αυτό φυσικά εγώ έχω αντίρρηση για τι είναι ένα 
ιστορικό προϊόν το οποίο ήταν τελείως απαραίτητο για τη συντροφικότητα και όχι για 
επίδειξη πλούτου ή την κοινωνική κατάσταση που βρισκόµαστε . Έχει µεγάλο 
µέλλον. 
Η παραγωγή του κρασιού ξεκίνησε ως αποκλειστικό προνόµιο των Ευρωπαικών 
χωρών. Η Ελλάδα έπαιξε καθοριστικό ρόλο. Το αµπέλι µπορεί να προέρχεται από την 
Κασπία Θάλασσα αλλά οι Έλληνες ήταν που το αξιοποίησαν, το θεοποίησαν και εν 
συνεχεία το µετέδωσαν στις άλλες Ευρωπαϊκές χώρες. Ιστορικά έχουµε µεγάλο 
µέλλον. Εκείνο όµως που είναι σίγουρο είναι ότι οι χώρες που επωφελήθηκαν από 
την αµπελουργία και την παραγωγή του κρασιού ήταν κυρίως η Γαλλία,  η Ισπανία 
και η Ιταλία, και ο αµπελοοινικός κλάδος γνώρισε δόξες και τιµές. Σάυτές τις χώρες 
οι παραγωγοί πλούτισαν παρά πολύ. Σήµερα στη Γαλλία στις περιοχές του Μπορντώ 
και της Βουργουνδίας οι πιο πλούσιοι άνθρωποι, αυτοί που έχουν τα Σατώ τα µεγάλα 
κτίρια είναι παραγωγοί κρασιού και έµποροι κρασιού. Ήταν ένας κλάδος που γνώρισε 
πολύ µεγάλη δόξα οικονοµική σ΄αυτές τις χώρες. Και σήµερα αν πάτε στην Ιταλία 
λέγονται Μαρκήσιοι λέγονται ∆ούκες, είναι η τέταρτη και πέµπτη γενιά παραγωγών.  
Αλλά αυτό γινόταν µέχρι πρόσφατα. Σήµερα γίνεται προνόµιο όλων των χωρών που 
έχουν συνθήκες ευνοϊκές. Και το αµπέλι ξέρετε έχει µεγάλο εύρος κλιµατολογικών 
συνθηκών που µπορεί να αναπτυχθεί. Έτσι έχουν αρχίσει να καλλιεργούν, σε 
τεράστιες εκτάσεις, αµπέλια χώρες όπως η Η.Π.Α., Αργεντινή, Χιλή, Βραζιλία, Ν. 
Αφρική, Κίνα, η Αυστραλία, η Νέα Ζηλανδία. Αν δε αναλογισθεί κανείς ότι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση η επέκταση των αµπελιών απαγορεύεται ενώ ο υπόλοιπος κόσµος 
φυτεύει ασύστολα διότι δεν υπάρχει νοµοθεσία, σύντοµα θα επικρατήσουν 
ισορροπίες επώδυνες για τις χώρες µε υψηλό κόστος παραγωγής, όπως οι 
Ευρωπαϊκές. Πρέπει να σας πω ότι στην Αυστραλία ο µέσος κλήρος του 
αµπελουργού είναι 6.000 στρ. για να αναλογισθεί κανείς µε τι µεγαθήρια έχουµε να 
παλέψουµε µελλοντικά. Και έχουν κατευθύνει την Αµπελουργία όπως θα πω και εγώ 
και θα προτείνω σε αµπελουργία µαζικής παραγωγής  και αµπελουργία ποιοτικής 
παραγωγής, κάτι που στην Ελλάδα είναι µπερδεµένο και πρέπει να το 
ξεκαθαρίσουµε.  
Καθώς όµως εντείνεται ο ανταγωνισµός στο διεθνές περιβάλλον ιδίως ανάµεσα στην 
Ευρώπη και στις χώρες του νότιου ηµισφαιρίου, η Ελλάδα δεν είναι σε ευνοϊκή θέση 
και πρέπει να αντιµετωπίσει και τον ενδοευρωπαϊκό ανταγωνισµό. Μετά τη 
διεύρυνση της Ευρωπαικής Ένωσης από δέκα νέες χώρες-µέλη, οι έξι είναι 
παραγωγοί κρασιών (Ουγγαρία, Σλοβενία, Σλοβακία, Τσεχία, Κύπρος και Μάλτα), 
αλλά και τις ειδικές συµφωνίες ένταξης των γειτονικών µας χωρών όπως η 
Βουλγαρία, η ποσότητα φθηνού κρασιού αρχίζει να σφίγγει σαν θηλιά γύρω από τον 
λαιµό της Ελληνικής παραγωγής. Κυρίως για την παραγωγή φθηνού κρασιού. 
 
Τι πρέπει να κάνουµε: 
Εγώ πιστεύω ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε στα δύο µέτωπα. Πως κάνουν οι 
Αυστραλοί αυτό δεν είναι ξεκάθαρο αλλά αυτό πιστεύω ότι είναι το µέλλον. Από τη 
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µια πλευρά να κάνουµε παραγωγή φθηνού κρασιού και από την άλλη παραγωγή 
ειδικού ποιοτικού κρασιού µε µεγάλο κόστος. Και πρέπει να ξεχωριστούν τα δύο 
πράγµατα. Σήµερα βλέπουµε εταιρείες που είναι εξειδικευµένες σε όλα. Και αυτό 
λίγο µπερδεύει την ιστορία. Ένα πολύ καλό ποιοτικό κρασί µε ειδικές ποικιλίες έχει 
µεγάλο κόστος. Όλοι είστε γεωπόνοι και γνωρίζετε ότι το κόστος στην Ελλάδα είναι 
πολύ µεγάλο,  η γη είναι πολύ µικρή, τα εργατικά είναι υψηλά, οι παραγωγές είναι 
παρά πολύ µικρές. Αυτή η ποιοτική παραγωγή πρέπει να εξειδικευθεί στις ελληνικές 
ποικιλίες. Έχουµε ένα µεγάλο προνόµιο η Ελλάδα να έχει παρά πολλές τις οποίες 
βρήκαµε από τους προγόνους, δεν υπήρξε µεγάλη έρευνα για να τις αξιολογήσουµε 
όπως έπρεπε. Αξιολογούνται τελευταία και από τον ιδιωτικό τοµέα και εν µέρει από 
το Πανεπιστήµιο. Είναι ένα µεγάλο κενό που πολλοί παράγοντες όλοι γνωρίζουµε 
συντέλεσαν σ΄αυτό κυρίως όµως η τουρκοκρατία. Όταν οι άλλες οι χώρες παρήγαγαν 
κρασί, και µιλάµε για 4ης και 5ης γενεάς εµείς µιλάµε µε το ζόρι για 1ης , 2ης γενεάς 
παραγωγούς. Όπως καταλαβαίνετε τόσο πίσω είµαστε σ΄αυτήν την ιστορία. Άρα οι 
ελληνικές ποικιλίες µπορούν να εξειδικευθούν σε κρασί ποιοτικό και ακριβό. Και 
αυτό θα κάνει µια διαφοροποίηση γεύσεων και εφόσον πετύχουµε να εθίσουµε τον 
ξένο καταναλωτή θα υπάρχει µέλλον για τις ελληνικές ποικιλίες στο εξωτερικό. 
Πάντα µιλάω για το εξωτερικό γιατί η εσωτερική αγορά έχει συγκεκριµένη 
κατανάλωση κατά κεφαλή, είναι γύρω στα 30 τριάντα λίτρα, δεν µπορούµε να 
φθάσουµε περισσότερο. Maximum να φθάσουµε τα 35. Άρα οι ποσότητες που 
προσδοκούµε είναι πολύ µικρές και δεδοµένου ότι γίνεται και εισαγωγή αντίστοιχη 
δεν µπορεί κανείς να βλέπει ότι η ελληνική αµπελοκαλλιέργεια έχει µεγαλύτερο 
µέλλον για την Ελλάδα. Πρέπει να στοχεύσουµε στο εξωτερικό, Εάν πείσουµε για τις 
γεύσεις των ελληνικών ποικιλιών υπάρχει µέλλον. 
Για την παραγωγή φθηνού κρασιού πρέπει άρδην να αλλάξει άρδην ο τρόπος που 
σκεφτόµαστε για την αµπελοκαλλιέργεια. Πρέπει να πάµε σε µαζικές παραγωγές 
µεγάλες. Το νοµοθετικό πλαίσιο και να επιτραπεί από τα 1.100 κιλά, για επιτραπέζια 
φθηνά κρασιά, αµπελοκαλλιέργεια µεγάλων αποδόσεων -3 έως 5 τόνους ανά 
στρέµµα. Άρα πρέπει η σκέψη ο τρόπος καλλιέργειας, καταπολέµησης µηχανική 
καλλιέργεια να κατευθυνθούν προς µεγάλες παραγωγές. Κάνοντας πενταπλάσια 
παραγωγή πέφτει στο 1/5 το κόστος, είναι απλά τα πράγµατα. Άρα µπορούµε να 
παράγουµε φθηνό κρασί. ∆υστυχώς τα εργατικά είναι πολύ ακριβό στην Ελλάδα 
πρέπει να γίνει βιοµηχανοποίηση. Πρέπει να ξέρετε υπάρχουν µηχανήµατα που 
κλαδεύουν, µηχανήµατα που τρυγάνε, µηχανήµατα που κορυφολογάνε. Χέρι σχεδόν 
δεν µπαίνει καθόλου σε ορισµένους Αυστραλέζικους αµπελώνες, τίποτα. Άρα το 
κόστος πέφτει πολύ χαµηλά. 
Ένας άλλος τοµέας που το Πανεπιστήµιο θα µπορούσε να βοηθήσει και πρέπει να 
βοηθήσει γιατί το θεωρώ λίγο υποτιµητικό για το Πανεπιστήµιο, είναι η έρευνα. Η 
έρευνα γίνεται για την έρευνα τουλάχιστον στον κλάδο το δικό µου. Ελάχιστες 
εξαιρέσεις έχουν αρχίσει τα τελευταία χρόνια  
 
Εδώ αγαπητοί συνάδελφοι θα κάνω µία παρένθεση. Στα χρόνια της δικής µου 
φοίτησης, το 1974, η αµπελουργία των πανεπιστηµίων µας ήταν εστραµµένη σε 
επιτραπέζια σταφύλια αγνοώντας τελείως τον κλάδο των κρασοστάφυλων. 
Για να αξιολογηθούν και να υποστηριχθούν οι Ελληνικές ποικιλίες πρέπει να 
προηγηθούν µελέτες και έρευνα. Οι ιδιωτικές πρωτοβουλίες δίνουν το στίγµα της 
δυναµικής των ποικιλιών, αλλά η τεκµηρίωση έρχεται µε συνεργασία των 
Ερευνητικών Ινστιτούτων, των Πανεπιστηµίων και των ιδιωτικών επιχειρήσεων. 
Σήµερα όµως υπάρχει µία αποµόνωση των πανεπιστηµίων από τις επιχειρήσεις. Τα 
αίτια πολλά και δεν θα σταθώ σ'αυτά, αλλά κατά γενική οµολογία η αµπελοοινική 
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έρευνα στην χώρα µας τείνει να περάσει στον χώρο των ιδιωτικών ερευνητικών 
κέντρων (π.χ η AGROLAB(προς τιµή του κ. Ευθυµιάδη)-η VITRO – η 
Αµπελοοινική) και το θεωρώ υποτιµητικό για το πανεπιστήµιο µας. 
Το πεδίο δράσης στην αµπελουργία πρέπει να εµβαθύνει την έρευνα των εδαφών ( 
έχει αρχίσει ήδη ),  τους κλώνους των Ελληνικών ποικιλιών, τη διάσωση των 
ποικιλιών, το πότισµα των αµπελιών, τις νέες καλλιεργητικές φροντίδες, την 
φαινολική ωρίµανση κτλ. 
Αυτά ως προς τον τοµέα της Αµπελουργίας  
 
Στον τοµέα της Οινολογίας λίγο ή πολύ είναι δύσκολα τα πράγµατα. Τοµέας 
Οινολογίας δεν µπόρεσε να γίνει στη Γεωπονική Σχολή, υπάρχει ένα µάθηµα τώρα, 
ευτυχώς που υπάρχει. Τα παιδιά και οι Γεωπόνοι µαθαίνουν κάποια πράγµατα 
Γενικής Οινολογίας.   
∆υστυχώς για τον κλάδο µας το Τεχνολογικό Ίδρυµα Αθηνών δηµιούργησε Τµήµα 
Οινολογίας. Χάσαµε µια µοναδική ευκαιρία να δηµιουργηθεί Τµήµα Οινολογίας υπό 
τη σκέπη της Γεωπονίας. ∆ύο πανεπιστήµια υπήρχαν τότε και της Θεσσαλονίκης και 
των Αθηνών. ∆υστυχώς δηµιουργήθηκε στα ΤΕΙ. Έχει αρχίσει να βγάζει πληθώρα 
οινολόγων µε µέση κατάρτιση και ήδη επανδρώνουν θέσεις στα οινοποιεία (καβίστες, 
βοηθοί οινολόγων, τεχνικοί µηχανηµάτων, σοµελιέ κ.τ.λ). Ο κ. Κλίβανος, που ήταν 
και Υπουργός και οινολόγος µέσης σχολής της Γαλλίας, έπαιξε σηµαντικό ρόλο στη 
δηµιουργία της σχολής Οινολογίας στα ΤΕΙ αφού ήταν ο εµπνευστής και εισηγητής 
του νόµου περί ιδρύσεως σχολής Οινολογίας. Πως γίνονται αυτά τα πράγµατα σε µια 
χώρα. Γι αυτό σας λέω η πολιτική έχει µεγάλη σηµασία στη χάραξη µιας 
µακροχρόνιας σωστής εκπαίδευσης. Έκαναν τη Σχολή της Οινολογίας τεχνικό. Τώρα 
φυσικά αναβαθµίστηκε τα τελευταία χρόνια αλλά δεν µπορώ να φανταστώ ότι θα 
είναι στο ίδιο επίπεδο σπουδών όπως θα ήταν στη Γεωπονία. 
 
Τρίτος αλλά ίσως ο σηµαντικότερος τοµέας που έχει πολύ µέλλον για απασχόληση 
στο χώρο µας, είναι το µάρκετινγκ. Σήµερα σε µια εταιρεία που έχω 9 εργαζόµενους 
έχω δύο γεωπόνους για το  µάρκετινγκ. Απλώς σας λέω ότι είναι κατεξοχήν τοµέας 
της Γεωπονίας, διότι ένας γνώστης της πρώτης ύλης, της παραγωγής και της 
µεταποίησης γίνεται ο καλύτερος πωλητής. Έχω στην µικρή µου επιχείρηση έχω δύο 
∆ιευθυντές Πωλήσεων-Γεωπόνους. Επίσης στο χώρο της υψηλής εστίασης, της 
δηµοσιογραφίας, του design, των δηµοσιών σχέσεων, του οινικού τουρισµού, του 
ηλεκτρονικού µάρκετινγκ κ.τ.λ υπάρχει πεδίο µόρφωσης και δράσης. Στον οινικό 
τουρισµό. ¨Ένα λεπτό να σας πω δυο πράγµατα. Αυτή τη στιγµή στην ευρωπαϊκή 
ένωση είναι τα προβλήµατα τα κοινωνικά. Η αστυφιλία δηµιουργεί πάρα πολλά 
κοινωνικά προβλήµατα και η Ε.Ε. πληρώνει πάρα πολλά χρήµατα για την 
εγκληµατικότητα για την υγεία που δηµιουργείται από τον κακό τρόπο ζωής λόγω της 
αστυφιλίας. Προωθεί και είναι η σκέψη µας µελλοντικά ο κόσµος να αποµακρυνθεί 
προς τις γεωργικές περιοχές. Και ένας µεγάλος τρόπος είναι ο Αγροτοτουρισµός. Θα 
δοθούνε άρα πολλά χρήµατα και ήδη άρχισαν να δίνονται  για τη δηµιουργία 
πρότυπων αγροτουριστικών εγκαταστάσεων. Στη Γαλλία ήδη γίνεται αυτό. Υπάρχουν 
άνθρωποι των πόλεων που νοικιάζουνε και παίρνουν µια σειρά από αµπέλι. Και λένε 
το αµπέλι µου. Ενώ ο παραγωγός πάει µε την οικογένεια του το σαβαττοκύριακο το 
τσαπίζει το καλλιεργεί το τρυγάει και στο Οινοποιείο του το οινοποιεί και του δίνει 
τα µπουκάλια. Σκεφτείτε κάτι αντίστοιχο να γίνει στην Ελλάδα και στο Τοµέα της 
Ζωοτεχνίας, της Κηπουρικής, της Ανθοκοµίας. Αυτό είναι ένα κοινωνικό πρόβληµα 
που θα λυθεί µε αλλαγή τρόπου ζωής και Ε.Ε. θα πριµοδοτήσει πάρα πολύ τέτοιες 
εγκαταστάσεις. Αυτό πρέπει να το δούµε πάρα πολύ. 
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Τελειώνοντας επιγραµµατικά θα έλεγα που πρέπει να εστιάσουµε το ενδιαφέρον µας: 

-Στην έρευνα στο αµπελι και το κρασί 
-Στην προώθηση και προβολή του  
-Στην ιστορική έρευνα και καταγραφή του κλάδου 
-Στην  εκπαίδευση του καταναλωτή, του αµπελουργού, του οινοποιού 
-Στην συλλογή κλιµατολογικών στοιχείων 
-Στην συλλογή και αξιολόγηση των εδαφολογικών στοιχείων 
-Στην µελέτη των διατροφικών τάσεων και συνηθειών 
-Στην δηµιουργία και χρήση µοντέλων πρόγνωσης ασθενειών και η εφαρµογή τους 
-Στην δηµιουργία τράπεζας δεδοµένων 
 
Αυτά κατά την ταπεινή µου γνώµη είναι τα βασικά προβλήµατα που πρέπει να 
βρουν λύση, µε πρωταγωνιστή το Πανεπιστήµιο.        

 
 Σταυρακάκης 
 
Ευχαριστούµε µε τη σειρά τον κ. Γεροβασιλείου για την τοποθέτησή του και τις 
χρήσιµες πληροφορίες και απόψεις που αφορούν τον ευαίσθητο αµπελο-οινικό  
τοµέα.   
 Αν µου επιτρέπει µια διόρθωση ο κ. Κλίναβος δεν ήταν υπουργός, αλλά βουλευτής 
και εκείνη την εποχή αν θυµούµαι καλά πρόεδρος της Ένωσης Ελλήνων Οινολόγων. 
Και βέβαια δεν παρανόµησε, απλά εκµεταλλεύτηκε το γεγονός ότι για 7 χρόνια το 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο της Αθήνας αρνιόταν πεισµατικά να ιδρύσει Τµήµα 
Οινολογίας είτε σε προ είτε σε µεταπτυχιακό επίπεδο, σύµφωνα µε πρόταση οµάδας 
ειδικών την οποία είχε αποδεκτεί το Υπουργείο Γεωργίας µετά από δική µου 
εισήγηση. Και βέβαια όταν υπάρχει ένα κενό κάποιος θα το καλύψει.  
Τα αναφέρω αυτά για να επισηµάνω την υστέρηση κυρίως του Γ. Π. Α. στην 
οργάνωση οινολογικών σπουδών σε προπτυχιακό επίπεδο και την ίδρυση 
Εργαστηρίου Οινολογίας. Ακόµη και σήµερα που λειτουργεί Πρόγραµµα 
Μεταπτυχιακών Σποδών Αµπελουργίας και Οινολογίας Εργαστήριο Οινολογίας δεν 
υπάρχει ούτε και προσωπικό εκτός ενός Λέκτορα.  
 Παρακαλώ τον  κ. Ν. Ευθυµιάδη να καταθέσει τις γνώσεις και την εµπειρία του.  
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ΕΥΘΥΜΙΑ∆ΗΣ Ν. , Πρόεδρος Οµίλου «Ραιδεστός Ευθυµιάδης 
Agrotechnology Group. 
 
Να σας καληµερίσω και να ευχαριστήσω τους οργανωτές για την µεγάλη τιµή που 
µου κάνουνε να είµαι σήµερα εδώ. Πρέπει να σας πω ότι δε νοιώθω το τρακ που είπε 
προηγουµένως ο κ. Γεροβασιλείου, αλλά νοιώθω δέος γιατί είµαι ανάµεσα σε 
καθηγητές και προσωπικότητες από τον ακαδηµαϊκό χώρο και µερικούς αναγνωρίζω 
και από τα δικά µου χρόνια. Είµαι γεωπόνος του ΄67. Είµαι πολύ περήφανος που 
είµαι γεωπόνος, οι γεωπονικές µου σπουδές µε βοήθησαν αφάνταστα στις 
επιχειρηµατικές µου δραστηριότητες. Συνδέθηκα πολύ στενά µε την ελληνική 
Γεωργία  µε µια σχέση αγάπης και πάθους θα έλεγα. Η επιχειρηµατική µου 
δραστηριότητα άρχισε και όπως φαίνεται θα τελειώσει µε το κοµµάτι της Γεωργίας. 
Στο ενδιάµεσο ασχολήθηκα και µε άλλου τύπου επιχειρήσεις οι οποίες δεν µου 
έδωσαν την ίδια ευχαρίστηση και έτσι  ξαναγύρισα πίσω στη Γεωργία όπου µπήκε 
πλέον και η τρίτη γενιά στην οικογενειακή µας επιχείρηση. Τα παιδιά µου δε 
κατάφερα να τους πείσω να γίνουν γεωπόνοι, ο ένας είναι µηχανικός ο άλλος 
οικονοµολόγος. Φάνηκε µια στιγµή ότι θα τους χάναµε από την οικογενειακή 
επιχείρηση αλλά ένας ένας γύρισαν πίσω. Και τώρα είναι οι µόνοι οι οποίοι 
δηλώνουν µέσα στην επιχείρηση ότι θα ήθελαν πάρα πολύ να ήταν συνάδελφοι. Ας 
προσέχανε. 
Η παρέµβαση η δική µου σήµερα θα ήθελα να έχει ένα χρήσιµο χαρακτήρα και θα 
πρέπει να µου συγχωρήσετε λίγο εάν κάποια πράγµατα θα είναι πιο πρακτικά από ό,τι 
θα θέλατε, αλλά µόνο έτσι µπορώ να αισθάνοµαι ότι θα είµαι χρήσιµος σε ένα τέτοιο 
περιβάλλον όπως είναι σήµερα. Θα ήθελα λοιπόν να σας ζητήσω να µου 
δικαιολογήσετε τον τρόπο µε τον οποίο θα σας παρουσιάσω την εισήγησή µου 
ξεκινώντας από µία παρουσίαση της επιχειρηµατικής µου δραστηριότητας και όχι 
φυσικά για να κάνω διαφήµιση, εξάλλου αυτό είναι πολύ λίγο και µικρό, αλλά 
πιστεύω ότι είναι πολύ χρήσιµο να δείτε µέσα από τη δοµή της επιχειρηµατικής µας 
δραστηριότητας πως δένουνε,  πως υπάρχουνε, πως δραστηριοποιούνται και πως 
αξιοποιούνται οι άνθρωποι που βγαίνουν από τη Γεωπονική Σχολή ελληνικών 
Πανεπιστηµίων, κυρίως από το πανεπιστήµιο το δικό µας στη Θεσσαλονίκη.  
Η επιχείρηση έχει αρκετούς κλάδους. Είµαστε µόνο στη φυτική παραγωγή και 
εποµένως δεν θα έχω να συνεισφέρω πολλά στο ζωικό Τοµέα και θα ήθελα να 
εντοπίσω το ενδιαφέρον σας σε ορισµένους στην ποικιλότητα των δραστηριοτήτων, 
στη χρησιµότητα των γεωπόνων, πού βρίσκονται τι κάνουνε, ποιες ελλείψεις µας 
παρουσιάζουνε στη δουλειά µας µέσα ποια θετικά στοιχεία έχουνε. Να σας πω λίγο 
ποιους τοµείς βλέπουµε σε µια επιχείρηση σαν τη δική µας οι οποίοι µας χρειάζονται 
στο µέλλον και βέβαια δεν θα παραλείψω στο τέλος στο κύριο ερώτηµα που µου 
θέσατε για τη γεωπονική οµπρέλα και περισσότερο τα συνδικαλιστικά µας θέµατα. 
Η επιχείρηση εδώ και ένα χρόνο λέγεται «Ραιδεστός Ευθυµιάδης Agrotechnology 
Group “, είναι λίγο συναισθηµατικός, είναι ο τόπος καταγωγής του πατέρα µου από 
τη Ραιδεστό και ήταν ιδέα των παιδιών µου να ονοµασθεί έτσι. Η βασική, η µητρική 
εταιρεία ήταν η «Κ.Ν. Ευθυµιάδης ΑΕΒΕ». Με συγχωρείτε που είναι αγγλικά, αλλά 
έτσι τα παρουσιάζουµε, νοµίζω ότι επικοινωνούµε εύκολα. Έχουµε τέσσερεις τοµείς 
στο Όµιλο και γι αυτό νοµίζω ότι πρέπει να σας το παρουσιάσω. Είναι ο τοµέας της 
«Φυτοπροστασίας και της θρέψης», του «Πολλαπλασιαστικού υλικού», των 
«Υπηρεσιών» και ο τοµέας των «Τροφίµων». Υπάρχουν εταιρείες στη 
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Φυτοπροστασία 2, στο Πολλαπλασιαστικό υλικό άλλες 2, στις υπηρεσίες είναι το 
Εργαστήριο Agrolab και υπάρχουν 2 εταιρείες σε συνεργασία µε ένα ιαπωνικό Οίκο 
που λέγεται Mitsui όσον αφορά τα τρόφιµα. Υπάρχουν 3 (τρεις) εταιρείες στο 
εξωτερικό, Βουλγαρία, Ρουµανία και Σερβία όλες σχετικά µε τα αγροτικά εφόδια. 
Υπάρχει ένα κοµµάτι έρευνας σηµαντικό στο τοµέα του Πολλαπλασιαστικού υλικού. 
Η BIOS έχει βασική έρευνα σε βαµβάκι, έχει δικιά της έρευνα και στο σιτάρι και στο 
καλαµπόκι και η VITRO είναι ένα Εργαστήριο Ιστοκαλλιέργειας και δουλεύει 
ιδιαίτερα στο κοµµάτι του πολλαπλασιαστικού υλικού της αµπέλου, και φυτώρια.  
Αυτή είναι η δοµή του Group Ευθυµιάδη και του Group της Mitsui που έκαναν τη 
Ραιδεστό. Τα πράσινα είναι Φυτοπροστασία τα µπλε είναι πολλαπλασιαστικό υλικό, 
η Agrolab το κίτρινο και οι δύο, η Metagro και Hellenic Farming. H Metagro 
ασχολείται µε τυποποιηµένα τρόφιµα και η Hellenic Farming (σκοπίµως ονοµασµένη 
έτσι) ασχολείται µε φρέσκα φρούτα και λαχανικά. 
Αυτό που λέµε αποστολή του Οµίλου, θέλουµε να είµαστε πάντοτε στη Γεωργία όπου 
υπάρχει προστιθέµενη αξία και θέλουµε να είµαστε εκεί που να µπορούµε να 
προσφέρουµε υπηρεσίες που να αρχίζουν από το χωράφι και να φθάνουν στο ράφι. Ο 
στόχος µας είναι να συνδέσουµε τον αγρότη µε τον καταναλωτή που φαίνεται ότι 
σήµερα είναι πια το όνοµα παιχνιδιού. Και αυτό το κάνουµε έχοντας στο κέντρο τον 
αγρότη, γύρω-γύρω τις υπηρεσίες τις εταιρείες της οικογενειακής επιχείρησης και 
µέχρι των δύο τελευταίων δραστηριοτήτων που κάναµε γύρω από την ολοκληρωµένη 
διαχείριση καλλιεργειών και το Εργαστήριο της Agrolub, µε την επένδυση της 
Hellenic Farming και της Mitsui ακουµπήσαµε τον αγρότη, τον καταναλωτή για να 
βεβαιωθούµε ότι παίρνει αυτά τα προϊόντα της γεωργικής παραγωγής που χρειάζεται 
από τον αγρότη. Εδώ είναι ένα σχήµα για να το καταλάβετε, το ετοίµασα για σας 
ειδικά. Τελευταία ο Όµιλος ο δικός µας µε τον γιαπωνέζικο Όµιλο, κάνανε µια 
στρατηγική συµµαχία µε δύο βασικούς στόχους. Να συνδέσουµε τα εφόδια τα οποία 
είχαµε µε την αγροτική παραγωγή και να συνδέσουµε τον αγρότη µε τον 
καταναλωτή. Πως το κάνουµε αυτό; Με κάποιες δραστηριότητες που υπάρχουν στο 
κίτρινο Έχουµε χίλια σηµεία που πουλάµε σε όλη την Ελλάδα, γεωπόνοι συνάδελφοι 
όλοι τους. Θέλουµε τα σηµεία αυτά τα χίλια γεωπονικά καταστήµατα σε όλη την 
Ελλάδα  να διαλέξουµε από αυτά τα 200 και να κάνουµε σηµεία γεωπονικής, πέρα 
από την προώθηση των εφοδίων, ταυτόχρονα σηµεία τεχνικής υποστήριξης στους 
αγρότες και στους συνεταιρισµούς, να φέρουµε σε επαφή µε το δίκτυο αυτό που λέει 
Hellenic Farming αγροτικά προϊόντα ποιότητας. Να αγοράσουµε µέσω µιας 
συµβολαιακής γεωργίας προϊόντα ποιότητας από τους αγρότες µε ενδιάµεσους τους 
γεωπόνους καταστηµατάρχες ανά την Ελλάδα, αυτά να διοχετεύσουµε στη 
βιοµηχανία των τροφίµων είτε στις αλυσίδες τροφίµων και αυτά τελικά να φθάσουν 
στον καταναλωτή. Είναι µια αλυσίδα των δραστηριοτήτων µας που νοµίζω ότι είναι 
πολύ αντιπροσωπευτική για το τι ζητάει σήµερα η αγορά από τον γεωπόνο, από τους 
ανθρώπους που έχουν σπουδάσει και θέλουν µέσα σε αυτή την αλυσίδα η οποία θα 
ξεκινήσει από τα εφόδια θα εµπλακεί στην έρευνα πολλαπλασιαστικού υλικού, θα 
ελέγξει την ποιότητα  των τροφίµων θα χρησιµοποιήσει το υπάρχον δίκτυο θα φθάσει 
στους αγρότες και τους συνεταιρισµούς, θα ξέρει από logistics, θα µαζέψει τα 
προϊόντα, θα κάνει συµβολαιακή γεωργία, θα φθάσει  στην Αγγλία και στην Αµερική 
θα πουλήσει την ντοµάτα ή το ροδάκινο το ελληνικό αλλά σύµφωνα µε τις απαιτήσεις 
του καταναλωτή. Για να σας δώσω ένα παράδειγµα για όσους δεν το έχουνε δει από 
µόνοι τους αυτή τη στιγµή στο Marks & Spenser του Λονδίνου το κεσεδάκι µε τα 600 
γρµ σταφύλια που αγοράζει η κα Smith στο κωδικό επάνω που γράφει ότι θα 
πληρώσει γι αυτά 1,5 λίρα συγχρόνως από τον κωδικό αυτό µπορεί να 
αποκρυπτογραφήσει όλη την ιχνηλασιµότητα του συγκεκριµένου τσαµπιού. Λέει 
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δηλαδή αυτό το τσαµπί που τρώω το έκανε ο κ. Σταυρακάκης στη Νεµέα µε αυτό το 
πρωτόκολλο παραγωγής µε αυτό τον έλεγχο χρησιµοποίησε αυτά τα φυτοφάρµακα 
αυτό τα λιπάσµατα, ελέγχθηκαν από αυτό το Εργαστήριο και τελικώς αυτό το 
σταφύλι έχει αυτές τις προδιαγραφές. Και αν τυχόν η κα Smith έχει πονοκέφαλο ή 
έχει κάποιο πρόβληµα και πάει στο δικαστήριο το Marks & Spenser, το Marks & 
Spenser έχει αυτοµάτως ένα χαρτί από µία Agrolab η οποία λέει ότι αυτό το πράµα 
έτσι είναι και το πιστοποιώ και εγώ έχω πιστοποιηθεί από το χηµείο του κράτους για 
αυτό ή από το υπουργείο γεωργίας της Γερµανίας για κείνο και το άλλο. 
Αυτή είναι η δουλειά µας και πιστεύω ότι τα επόµενα χρόνια θα είναι η δουλειά 
πολλών ακόµη επιχειρήσεων στην Ελλάδα εάν θέλουµε να µπορέσουµε να 
προχωρήσουµε και να αξιοποιήσουµε τα ελληνικά αγροτικά προϊόντα και να 
φθάσουνε στον καταναλωτή έτσι όπως τα θέλει ο καταναλωτής. ∆ιότι σήµερα 
φαίνεται ότι το διεθνές εµπόριο είναι τέτοια και οι ευκαιρίες τόσο µεγάλες και τα 
κοστολόγια έχουν ανεβεί τόσο πολύ στην Ελλάδα που παρά την καλή µας ποιότητα 
εάν δεν τυποποιηθούν σωστά και φθάσουν στον καταναλωτή έτσι όπως τα θέλει 
φαίνεται ότι δεν θα τα προτιµήσει. Θα τα πάρει από την Τουρκία θα τα πάρει από την 
Ιταλία, θα τα πάρει από το Μαρόκο, θα τα πάρει από την Τυνησία και έτσι θα 
µείνουµε πίσω. Αυτό είναι το ίδιο πράµα σχηµατικά το πώς οι γεωπόνοι φθάνουν από 
το χωράφι ως το ράφι και εδώ είναι έτσι απλώς για να σας εντυπωσιάσω µερικές από 
τις εγκαταστάσεις που έχει ο Όµιλος, το ένα  είναι το «Ευθυµιάδης» που είναι τα 
φάρµακα και η Agrolab είναι το Εργαστήριο του ελέγχου 2.500 τ.µ. το ΒΙΟS είναι το 
εργοστάσιο της Ξάνθης που επεξεργάζεται τα βαµβάκια και η VITRO είναι τα 
φυτώρια στο Νησέλι της Ηµαθίας.  
Να µιλήσουµε λίγο για γεωπόνους. Έτσι πως το καταλαβαίνουµε µια επιχείρηση 
αντιπροσωπευτική όπως είµαστε εµείς που ασχολείται και έχει γεωπονικό 
προσωπικό. Πρώτα-πρώτα βλέπουµε, οι δικές µας τουλάχιστον πληροφορίες είναι ότι 
από τουw 13.000 γεωπόνοι στην Ελλάδα που υπάρχουν σήµερα, οι 3.200 είναι 
∆ηµόσιοι υπάλληλοι, οι 1.900 Υπάλληλοι Αυτοδιοίκησης, 2.200 Υπάλληλοι ιδ. 
Εταιριών, 2.500 Ιδιώτες, 400  
Εκπαιδευτικοί και 2.500 Άνεργοι-Υποαπασχολούµενοι. Θέλω να πω ότι υπάρχει ένα 
µεγάλο ανθρώπινο δυναµικό το οποίο αυτή τη στιγµή θα πρέπει να προσανατολισθεί 
ίσως και διαφορετικά και θα πρέπει να αξιοποιηθεί και τα νούµερά του είναι πάρα 
πολύ εντυπωσιακά. Και θα πρέπει να ληφθούν υπόψη και ως νούµερα έστω. 
Ένας Όµιλος σαν εµάς, εγώ θα έλεγα ότι αξιοσηµείωτο ότι απασχολεί 80 γεωπόνους. 
Στα 400 άτοµα οι 80 είναι γεωπόνοι ως εξής : Γεωπόνοι στα εµπορικά τµήµατα  51, 
Γεωπόνοι στο τµήµα marketing 7, Γεωπόνοι στην Έρευνα & Ανάπτυξη  9, Γεωπόνοι 
στη βιοµηχανική παραγωγή 8. Το εργοστάσιο των Φαρµάκων έχει γεωπόνο 
∆ιευθυντή, θέλαµε να έχει γεωπόνο διευθυντή γιατί µας ταίριαζε καλύτερα η 
επιστηµονική του γνώση και το συµπληρώσαµε µε το κοµµάτι της µηχανικής µε ένα 
συνάδελφο δίπλα του. Το γεωπονικό µας προσωπικό είναι ενδιαφέρον να σας πω ότι 
κατά την αρχική του πρόσληψη  έχει συνήθως γνώσεις, καλές στη φυτοπροστασία, 
µέτριες στη θρέψη φυτών, ελάχιστες στον πειραµατισµό και ελάχιστες στον τοµέα 
συµβουλών στον αγρότη. Ντρέπεται, φοβάται να βγει έξω να µιλήσει στον αγρότη. 
Το σηµαντικό είναι ότι ύστερα από εσωτερική εκπαίδευση 1-2 ετών, οι περισσότεροι 
αποκτούν επαρκές επίπεδο στις παραπάνω γνώσεις και δεν αποτελούν πρόβληµα  Και 
αυτά που λέγονται ως ελάχιστα αναπτύσσονται εύκολα. ΕΧΟΥΝ ΟΜΩΣ ΠΟΛΛΕΣ 
ΕΛΛΕΙΨΕΙΣ ΣΕ ΒΑΣΙΚΟΥΣ ΑΛΛΟΥΣ ΤΟΜΕΙΣ που αξίζει να τους δείτε.   

 
Στα στάδια ΜΕΤΑ την πρόσληψη 
Σηµαντικές ΕΛΛΕΙΨΕΙΣ Γεωπόνων ΕΜΠΟΡΙΚΩΝ ΤΜΗΜΑΤΩΝ 
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Management: 
•  ∆ιαχείριση πελατών 
•  Τεχνικές πωλήσεων 
•  Κινητοποίηση ανθρώπινου δυναµικού 

Marketing: 
•  Έρευνες αγοράς 
•  Reporting 
•  Επιχειρηµατικά σχέδια 3-5 ετών 
•  Εξαγωγικό marketing 
•  Marketing υπηρεσιών 
•  Προϋπολογισµοί - Απολογισµοί 

 
Οικονοµικά: 

•  Βασικές γνώσεις Ισολογισµών 
•  Χρηµατοοικονοµικά 
•  Επενδύσεις (Κατάστρωση- Αξιολόγηση) 
•  Project management 

 
Γεωπονικά: 

•  Ολοκληρωµένη διαχείριση καλλιεργειών 
 
 
Στα στάδια ΜΕΤΑ την πρόσληψη 
 
Σηµαντικές ΕΛΛΕΙΨΕΙΣ Γεωπόνων ΤΕΧΝΙΚΩΝ ΤΜΗΜΑΤΩΝ 
 

• Ολοκληρωµένη διαχείριση καλλιεργειών 
• Νέες τεχνολογίες σε άρδευση-λίπανση 
• Τεχνολογίες παραγωγής καλλιεργειών θερµοκηπίου 
• Management Φυτωρίων (είναι εµπειρικό και όχι όπως το ιταλικό ή το 

ισπανικό που εκεί µέσα χρειάζεται ένα management πιο professional)-
Πολλαπλασιαστικού υλικού 

• Μεταποίηση αγροτικών προϊόντων 
• Συντήρηση-κατάψυξη αγροτικών προϊόντων 
• Γνώσεις βιοµηχανικής παραγωγής γεωργικών εφοδίων 
• Γεωργικός πειραµατισµός 

 
Να σας πω λίγο για αυτό το θέµα των προπτυχιακών, των µεταπτυχιακών και 
διδακτορικών πως το βλέπει ο επιχειρηµατικός κόσµος θα µου επιτρέψετε. 
Τα 5 χρόνια πρέπει να περιλαµβάνουν τα πάντα µέχρι & την τελική ειδίκευση. Θα 
έπρεπε δηλαδή µέσα σε αυτά τα 5 χρόνια, αυτή η ιδέα των µεταπτυχιακών µετά τα 5 
χρόνια και πριν το διδακτορικό που είδα µέσα στα curriculum πολλών Σχολών ακόµη 
και σήµερα µας νοιάζει εµάς από τον επιχειρηµατικό γεωπονικό κόσµο µας νοιάζει 
ότι είναι πάρα πολύ. Και δεν γίνεται επαρκής χρήση των ακαδηµαϊκών δεξιοτήτων σε 
πολλούς τοµείς µε συνέπεια να βγαίνουνε µετά από  5 χρόνια πάλι αρκετά 
απροετοίµαστοι και να έχουµε τις ελλείψεις που σας είπα προηγουµένως . Η δική µας 
η άποψη είναι  ότι θα έπρεπε να βρει η ακαδηµαϊκή κοινότητα είτε µε 3 χρόνια γενική 
παιδεία + 2 χρόνια ειδική κατεύθυνση (master). Να τελειώνει ένας άνθρωπος και από 
κει και πέρα πια το διδακτορικό να το έκανε µόνο για µια έρευνα ή για κάποια 
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εξειδικευµένη ανάγκη που προκύπτει από τη µεταποίηση ή από τις επιχειρήσεις. Εµάς 
µας φαίνονται ότι τα µεταπτυχιακά που γίνονται µετά από 5 χρόνια είναι µια 
συνέχιση των γνώσεών τους χωρίς να ολοκληρώνουνε και να φαίνεται η χρησιµότητα 
τους. Ενώ αν καταφέρνατε να φτιάξετε τα χρόνια αυτά πιο λίγα, µάλλον µέσα στα 5 
χρόνια αυτά να δίναµε µια ολοκληρωµένη ειδικότητα στον γεωπόνο που φεύγει από 
τη Σχολή, εµάς θα µας ήτανε πολύ πιο χρήσιµο για όλους του προηγούµενους λόγους 
που ανέφερα. Θα µπορούσανε όλα αυτά τα πράγµατα που παρουσιάζονται σαν 
ελλείψεις να είχανε συµπεριληφθεί σε κάποιες γκρουπαρισµένες ειδικότητες τις 
οποίες θα µπορούσατε να εντάξετε µέσα σε αυτά τα  3+2 χρόνια ή  4 χρόνια γενική 
παιδεία + 1 χρόνος ειδική κατεύθυνση (master). Ακούγεται ασέβεια από εµένα να 
λέω να καταργηθούν τα ενδιάµεσα µεταπτυχιακά αλλά έτσι το αισθάνοµαι και έτσι 
σας το λέω.  
Αν θέλουµε λοιπόν για νέους τοµείς να µιλήσουµε το µήνυµα που βγαίνει από 40 
χρόνια επιχειρήσεις µε γεωπονικό background ακόµη και σήµερα µας λείπει 
περισσότερο το management, το marketing, οι οικονοµικές γνώσεις και η 
πληροφορική.  
Που αν το πούµε πιο ειδικά είναι αυτά τα 11πράγµατα να µαζευτούν σε : 
 

1. ∆ιαχείριση καλλιεργειών σε συνθήκες θερµοκηπίου 
2. Τεχνολογίες θερµοκηπίων 
3. Επιπτώσεις κλιµατολογικών συνθηκών- Περιβάλλοντος- Εδάφους 
4. AGRO- LOGISTICS: Συλλογή, Συντήρηση, Αποθήκευση, ∆ιανοµή 
5. Ολοκληρωµένη διαχείριση καλλιεργειών στα πλαίσια της Ενιαίας 

∆ιευρυµένης Ευρωπαϊκής αγοράς 
6. ∆ιαπίστευση προϊόντων- Εφαρµογή και Έλεγχος 
7. Συστήµατα διαχείρισης προϊόντων (ERP, SΑΡ, κλπ. διάφορα προγράµµατα) 
8. ∆ιεθνές marketing αγροτικών προϊόντων 
9. Πολλαπλασιαστικό υλικό- ∆ιαχείριση 
10. Επενδύσεις στην Έρευνα και Τεχνολογία 
11. Πληροφορική & Γεωργία 

 
Θα έλεγα κλείνοντας ότι αισθάνοµαι ότι µε µια εµπειρία περίπου 40 ετών στις 
αγροτικές επιχειρήσεις µε 80συναδέλφους µέσα στη δουλειά µας, αισθάνοµαι και 
προσωπικά µια ευθύνη. Τα πράγµατα θα αλλάξουν, ο συνδικαλισµός θα υποχωρήσει, 
τα θεσµικά πλαίσια θα αλλάξουν, ίσως είναι υποχρεωµένη η Ελλάδα να τα αλλάξει, 
και έχουµε µια ευθύνη σε αυτούς που δουλεύουνε µέσα, που είναι αυτή τη στιγµή 
στην αγορά, είτε είναι δηµόσιοι υπάλληλοι είτε είναι στο ιδιωτικό τοµέα είτε είναι 
υποαπασχολούµενοι είτε είναι αυτοαπασχολούµενοι, να µπορέσουµε να ετοιµάσουµε 
τη νέα γενιά που θα τους αντικαταστήσει στο µεγαλύτερο ποσοστό. Θα µειωθεί κατά 
την άποψή µου ο αριθµός των γεωπόνων στην αγορά µε την κλασσική µορφή που την 
ξέραµε µέχρι σήµερα και από την προσπάθεια που θα γίνει θα εξαρτηθεί πόσο µεγάλο 
ποσοστό από αυτές τις 12 13.000 συναδέλφους που υπάρχουν σήµερα στην αγορά θα 
αντικατασταθούν µε νέα παιδιά που θα έχουνε τις ικανότητες να τους 
αντικαταστήσουν. Θα είναι όµως και απαντώ έτσι και στο ερώτηµα αυτό που τέθηκε 
‘Γεωπονική Οµπρέλα ΄ θα ήµουνα από τους τελευταίους που θα ήθελα να 
υποστηρίξω ότι δεν είναι σηµαντική η  Γεωπονική Οµπρέλα.Έτσι πως είναι σήµερα 
τα πράγµατα και από το ∆ηµόσιο και από τον ιδιωτικό ακόµη Τοµέα νοµίζω ότι θα 
ήταν παρακινδυνευµένο να επιδιώξουµε διαχωρισµούς σε ονόµατα και ονόµατα 
πτυχίων. Θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε κατά την άποψη µου αυτό σταδιακά στα 
επόµενα 10 χρόνια έτσι ώστε να παρουσιάσουµε νέα  παιδιά στην αγορά µε 
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συγκεκριµένες δεξιότητες µέσα στους τοµείς που ζητάει η νέα αγορά, µέσα στα 
χρονικά περιθώρια που αντέχει ένας νέος άνθρωπος να δουλέψει στο πανεπιστήµιο 
γιατί θέλει να βγει στην αγορά  να ζήσει την οικογένεια του. Θα πρέπει λοιπόν να 
µπορέσουµε να βρούµε ένα τρόπο να διευρύνουµε το πεδίο, να εξειδικεύσουµε τις 
γνώσεις του να διευρύνουµε το πεδίο µε το οποίο ασχολείται αλλά να τον φθάσουµε 
στην αγορά όσο πιο ολοκληρωµένο γίνεται. Και θέλω να κλείσω συµφωνώντας ότι 
είναι σηµαντικό πριν φθάσουµε στην προσαρµογή του τι θέλουµε να διδάξουµε στα 
νέα παιδιά στα πανεπιστήµια και κυρίως σε µια Γεωπονική Σχολή πρέπει σαφώς να 
έχει γίνει µια προεργασία αφενός να καταλάβουµε ποιοι είναι οι πελάτες µας για 
χρησιµοποιήσω επιχειρηµατικούς όρους, η πολιτεία να καταλάβει τι στρατηγική θέλει 
να κάνει στη γεωργία αφού καταλάβει ποιοι είναι οι πελάτες της ελληνικής γεωργίας, 
τι προϊόντα θέλει, τι θέλουν οι επιχειρήσεις της ελληνικής οικονοµίας, οι οποίες 
ολοένα και περισσότερο φαίνεται ότι θα τραβάνε το κάρο της αγροτικής οικονοµίας. 
Θα εµπλακούν περισσότερο κατά την άποψή µου ιδιωτικές επιχειρήσεις και θα 
έρθουν και στην Ελλάδα και µεγάλες πολυεθνικές επιχειρήσεις που θα ασχοληθούν 
περισσότερο µε τον αγροτικό τοµέα, κατά την άποψή µου, θα πρέπει λοιπόν να γίνει 
µια προσπάθεια και µόνο εσείς είστε οι πιο κατάλληλοι άνθρωποι να την ζητήσετε 
µια συνεργασία, που φαντάζοµαι ότι θα το κάνετε, µε την πολιτεία, µε το υπουργείο 
είτε Παιδείας λέγεται είτε Γεωργίας λέγεται όπου θα βγει µια στρατηγική βασισµένη 
στις ανάγκες της αγοράς στις ολοκληρωµένες δεξιότητες τις οποίες χρειάζεται η 
αγορά και πρέπει να προσαρµόσουµε στην επόµενη δεκαετία το αργότερον τις 
σπουδές κατά τέτοιο τρόπο ώστε να παρουσιάσουµε συνάδελφο στην αγορά ο οποίος 
θα εξακολουθήσει να λέγεται γεωπόνος αλλά δεν θα είναι ντροπή να µη δε λέγεται 
γεωπόνος αλλά να λέγεται κάτι άλλο αφού προετοιµασθεί αρκετά το έδαφος. Πάντως 
να ήταν ένας άνθρωπος που να έχει τη γεωπονική γνώση, χαίρεται να λέγεται 
γεωπόνος έστω και να έχει µια ολοκληρωµένη δεξιότητα κάπου αλλού.  
Σας ευχαριστώ πολύ. 
 
 
Σταυρακάκης. 
 
Ευχαριστώ τον κ. Ευθυµιάδη για την εµπεριστατωµένη εισήγησή του.  
∆ιαδικαστικά θα  πρότεινα να διακόψουµε για λίγο. Στη διάρκεια της διακοπής να 
υποβληθούν στο Προεδρείο γραπτές ερωτήσεις προς τους εισηγητές, στους οποίους 
θα δοθεί χρόνος 45΄ να απαντήσουν. Θα ακολουθήσουν οι παρεµβάσεις-τοποθετήσεις 
των συνέδρων. Για την επιτάχυνση των διαδικασιών παρακαλώ να αναγράφεται το 
όνοµα του ερωτώµενου εισηγητή. Σας ευχαριστώ.    
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ΕΝΟΤΗΤΑ Γ΄ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ - ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΣΥΝΕ∆ΡΩΝ 
Προεδρείο  :  Λόλας  Π .  

 

Από κ. Χρονοπούλου προς κ. Γεροβασιλείου ή Ευθυµιάδη 
Τοποθετηθήκατε υπέρ της ύπαρξης γεωπονικής οµπρέλας στις προπτυχιακές σπουδές 
παράλληλα όπως εγώ το κατάλαβα είστε υπέρ των εξειδικεύσεων.  Θα ήθελα να 
διευκρινίσετε πως αντιλαµβάνεστε τη γεωπονική οµπρέλα σε σχέση µε τις 
εξειδικεύσεις. 

 

Ευθυµιάδης:  
Θα ήθελα κάθε γεωπόνος τον οποίο θα µπορούσε να προσλαµβάνει ένας 

επιχειρηµατικός όµιλος όπως είµαστε εµείς να είµαι σίγουρος ότι έχει τέσσερις 
βασικές γνώσεις του marketing, του management, κάποιες οικονοµικές γνώσεις και 
τις βασικές γεωπονικές γνώσεις που χρειάζεται και από εκεί κα πέρα θα ήθελα να 
ξέρω ότι όταν θα χρειαστώ πιο εξειδικευµένες γνώσεις σε θέµατα φυτοπροστασίας 
θέµατα φυτοπολλαπλασιαστικού υλικού, έρευνα να ήξερα επίσης ότι θα µπορούσα να 
αποταθώ σε κάποιους γεωπόνους οι οποίοι θα έχουν εξειδικευθεί πιο πολύ σ’ αυτούς 
τους τοµείς.  Πιο απλά θα έλεγα ότι στο δικό µου µυαλό θα ήθελα να αντιλαµβάνοµαι 
ότι όλοι οι γεωπόνοι έχουν µια εξοµοίωση µε τον παθολόγο των γιατρών.  ∆εν θα 
ήθελα γεωπόνους που να µην ξέρουν τη γενική γεωπονική αλλά ταυτοχρόνως επειδή 
ο κλάδος µας είναι τέτοιος αλλά και επειδή οι επιλογές τις οποίες έχουµε και θα 
έχουµε από εδώ και πέρα είναι πολλές ποικίλες και εξειδικευµένες θα ήθελα να 
βλέπω έναν γεωπόνο που να ξέρει την γενική γεωπονική.  Να ξέρει management, 
οικονοµικά και marketing.  Αν αυτό το µετέφραζα σε χρόνια σπουδών στα 3-4 πρώτα 
χρόνια θα έπρεπε ο γεωπόνος να τελειώνει έχοντας οπωσδήποτε αυτές τις δεξιότητες 
και τον επόµενο χρόνο να εχει πάρει µια εξειδίκευση οπότε εµείς θα µπορούσαµε να 
αποταθούµε σε αυτούς που γνωρίζουν περισσότερο φυτοπροστασία, θερµοκήπια, 
περιβάλλον ειδικότητες οι οποίες θα τον έκαναν ολοκληρωµένο. 

Γεροβασιλείου 
Μέσα στις σπουδές πρέπει να βάλουµε το επάγγελµα του επιχειρηµατία 

γεωργού το οποίο πρέπει να δίνεται στο γεωπόνο.  Ο γεωπόνος να ασκήσει 
επιχειρηµατική ενασχόληση και πρέπει να µπει το πρόγραµµα των σπουδών γι’ αυτό 
το επάγγελµα.  Πιστεύω ότι στο µέλλον γεωργοί θα είναι εξειδικευµένοι γεωπόνοι και 
θα είναι µια λύση για τον κλάδο µας. 

 

Από κ. Λαζαρίδη Προς Ευθυµιάδη και Γεροβασιλείου 
Πέρα και δίπλα από τις υπάρχουσες ειδικότητες της γεωπονίας θεωρείτε  

χρήσιµη την καθιέρωση µιας πρόσφατης επιλογής σπουδών εκείνης του γενικού 
γεωπόνου ο οποίος θα παίζει το ρόλο του γενικού παθολόγου.  Μήπως µε τη στενή 
υπερβολικά εξειδίκευση έχουµε χάσει το δάσος εστιάζοντας υπερβολικά στο δέντρο. 
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Ευθυµιάδης 
Η πάρα πολύ σε βάθος εξειδίκευση σε τόσους πολλούς τοµείς ίσως να µην 

είναι το ζητούµενο.  Συµφωνώ µε την ιδέα του γενικού γεωπόνου.  Νοµίζω στον 
ιδιωτικό τοµέα θα ήταν εξαιρετικά χρήσιµο και θα διευκόλυνε τα προσόντα ενός νέου 
ανθρώπου που ξεκινά την σταδιοδροµία του σε ένα χώρο που η γεωργία είναι µια 
σηµαντική επιχειρηµατική δραστηριότητα.  Η επιχειρηµατικότητα ταιριάζει πάρα 
πολύ στη γεωπονική γνώση εκπαίδευση και νοοτροπία.  Είναι άνθρωπος που 
εκτίθεται στο περιβάλλον.  Είναι πρακτικός.  Είναι ο άνθρωπος που βλέπει τα 
πράγµατα να σπέρνονται και να µεγαλώνουν και να συγκοµίζονται και να κερδίζει 
πραγµατικά.  Χρειάζεται η ολοκληρωµένη γνώση.  Χρειάζεται η εξειδίκευση µε την 
έννοια της ολοκληρωµένης εξειδίκευσης.  Τώρα όταν φτάσουµε στο πολύ 
εξειδικευµένο τοµέα υπάρχουν τα διδακτορικά τα οποία πρέπει να υπάρχουν για 
όσους από τον ιδιωτικό τοµέα χρειάζονται να αποκτήσουν τέτοιες εξειδικευµένες 
γνώσεις. 

 

Γεροβασιλείου 
Εάν η πολιτεία σκέφτεται να κάνει τα κέντρα εξυπηρέτησης αγροτών τα οποία 

θεωρώ απαραίτητα για συµβουλές στους αγρότες τότε οι γεωπονικές γνώσεις είναι 
τελείως απαραίτητες.  Αν στο µυαλό οποιασδήποτε κυβέρνησης είναι ένας τέτοιος 
τοµέας θα βοηθούσε πραγµατικά τους αγρότες. Τα κέντρα εξυπηρέτησης αγροτών µε 
γενικές γνώσεις είναι τελείως απαραίτητα. 
 

Ερώτηση (δεν αναφέρεται όνοµα) 
Θεωρείται αναγκαία την απασχόληση γεωπόνων εξειδικευµένων σε θέµατα 

επικοινωνίας ψυχολογίας συµβουλευτικής στον όµιλό σας. Πόσοι από τους 
απασχολούµενους γεωπόνους κατέχουν ανάλογες εξειδικεύσεις; 

 

Ευθυµιάδης 
Θα έλεγα ότι σήµερα αν υπήρχε τέτοια δυνατότητα ενός ανθρώπου θα 

µπορούσε να φανεί από τη σταδιοδροµία του µέσα σ’ έναν όµιλο σαν εµάς.  Αν θα 
είχε τέτοια ειδικότητα δεν θα ξεκινούσαµε µόνο απ’ αυτούς θα ήταν ίσως τρίτη ή 
τέταρτη επιλογή µας.  Η πρώτη µας επιλογή θα ήταν η γεωπονική κατάρτιση αλλά αν 
µέσα από τη σταδιοδροµία του φαινόταν ιδιότητες τέτοιες όπως ψυχολογίας 
επικοινωνίας θα µας ταίριαζε πολύ θα το καταλαβαίναµε πολύ γρήγορα και θα το 
αξιοποιούσαµε πολύ γρήγορα. 

 

Παρέµβαση (δεν αναφέρεται όνοµα) 
Αν οι απόφοιτοι δεν έχουν τον ορίζοντα του γεωπόνου θα έχουν πρόβληµα 

στην πρόληψη του και απασχόληση τους στο δηµόσιο τοµέα.  Το δηµόσιο τι ποσοστό 
γενικών γεωπόνων χρειάζεται και τι ποσοστό εξειδικευµένων.  Τώρα προσλαµβάνει 
µόνο µε µεταπτυχιακούς τίτλους.  Υπάρχει προγραµµατισµός για το µέλλον όσον 
αφορά τις ανάγκες του δηµόσιου τοµέα. 

Το δηµόσιο κάνει προκηρύξεις.  Ζητάει γεωπόνους και τις τελευταίες 
προκηρύξεις βάζει και ειδικότητες.  Η οµπρέλα του γεωπόνου είναι απαραίτητη και 
δεν νοµίζω η πολιτεία να µπορέσει να ξεφύγει από αυτό τον κλοιό.  Θεωρώ ότι ο 
γεωπονικός κλάδος έχει τα απαραίτητα εφόδια τις απαραίτητες γεωπονικές γνώσεις 
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µε τα δύο χρόνια όπως προτάθηκε γενικών µαθηµάτων ώστε να µπορέσει να σταθεί 
έξω σαν γεωπόνος.  Προβλέπω ότι ο αγροτικός χώρος και οι αγρότες µε την πάροδο 
των χρόνων θα µειωθούν σε µεγάλο ποσοστό.  Ο αγρότης πλέον θα γίνει 
επιχειρηµατίας και θα έχει ανάγκη συµβούλων είτε ατοµικών συµβούλων είτε µε 
µορφή εταιρειών πάνω σε λεπτοµέρειες της αγροτικής του εκµετάλλευσης.  Νοµίζω 
ότι οι ειδικότητες είναι απαραίτητες πλέον και θα γίνουν ακόµα πιο απαραίτητες.  
Στην καινούρια αγροτική πολιτική που θα εφαρµοσθεί από το 2006-2013 

 

Ερώτηση για τον κ. Παπαβασιλείου 
Γιατί το προεδρικό διάταγµα 344 έχει ξεπεραστεί και σε ποια σηµεία; 
 

Ο κ. Σταυρακάκης απαντά 
Αν µπορέσω να ερµηνεύσω την άποψη του ΓΕΩΤΕΕ, ο πρόεδρος εννοούσε  

ότι αν δεν προχωρήσουµε σε µια γρήγορη και αποτελεσµατική παρέµβαση 
εξειδικεύοντας τα επιµέρους άρθρα και τις επιµέρους διατάξεις του προεδρικού 
διατάγµατος, αυτό θα παραµείνει ανενεργό.  Και σ’ αυτό συµφωνούµε όλοι.    Και το 
δηλώνω υπεύθυνα γιατί εκείνη την εποχή, έχοντας την τιµή να προεδρεύω στο 
ΓΕΩΤΕΕ, υπήρξε πλήρης οµοφωνία όλων των κλάδων του ΓΕΩΤΕΕ. Γι αυτό και 
επετεύχθη ο στόχος που προσπαθούσαµε περισσότερο από   25 χρόνια.  Βασική 
επιδίωξη ήταν να  περάσουµε τη φιλοσοφία ότι αυτό το προεδρικό διάταγµα δεν 
αποτελεί πανάκεια αλλά τον καταστατικό χάρτη κατοχύρωσης εργασιακών 
αντικειµένων στην πιο γενική µορφή αλλά και ταυτόχρονα στην πιο ευέλικτη µορφή 
τους,  ούτως ώστε αφενός µεν να κατοχυρωθούν όχι των γεωπόνων µόνο αλλά και 
όλων των γεωτεχνικών τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Ταυτόχρονα αυτό ο 
καταστατικός χάρτης να βρίσκεται σε ισχύ για τα επόµενα δέκα χρόνια γιατί όσες 
αλλαγές και να γίνουν στην Ευρώπη έχουµε µια υστέρηση στη χώρα µας άρα για 
δέκα χρόνια θα είναι σε ισχύ και να έχει αυτή την ευελιξία ούτως ώστε να µπορεί να 
προσαρµόζεται στο πέρασµα των χρόνων.  Προσωπικά πιστεύω και υπήρχε ταύτιση 
απόψεων στο προεδρείο του ΓΕΩΤΕΕ και µε τον τότε αντιπρόεδρο τον κύριο 
Νεοφύτου ότι µέχρι το 2015 θα έχουµε ανάγκη κατοχύρωσης γεωτεχνικών 
επαγγελµάτων στη χώρα µας.  Χρειάζεται όµως πολλή δουλειά από όλους τους 
γεωτεχνικούς φορείς ώστε να γίνει εξειδίκευση, να βγουν οι υπουργικές αποφάσεις 
για κάθε χώρο και για κάθε αντικείµενο ώστε να περιχαρακώσουµε δεν ξέρω αν είναι 
δόκιµος όρος αλλά εν πάση περιπτώσει να αποτρέψουµε τη διείσδυση κάποιων 
άλλων ανταγωνιστικών επαγγελµάτων.  Αν δεν προχωρήσουµε γρήγορα σ’ αυτή την 
κατοχύρωση αυτό βέβαια είναι ευθύνη του διοικητικού συµβουλίου και των άλλων 
οργανώσεων πραγµατικά το Π.∆. θα µείνει κενό γράµµα τα επόµενα χρόνια. 
Αν το Πανεπιστήµιο βγάζει π.χ. τεχνολόγους τροφίµων χωρίς το πρόθεµα γεωπόνοι 
θα υπάρξει πρόβληµα στο ΓΕΩΤΕΕ, στο δηµόσιο τοµέα για την αναγνώριση των 
δικαιωµάτων.  Αυτό µπαίνει στη γενική συζήτηση για την διεύρυνση των κλάδων του 
γεωτεχνικού επιµελητηρίου.  Προσωπικά είµαι υπέρ του ανοίγµατος του ΓΕΩΤΕΕ, να 
µπουν όσο το δυνατόν περισσότεροι κλάδοι να αποκτήσουµε µια εµβέλεια γνωστικών 
αντικειµένων και προφανώς µεγαλύτερο αριθµό µελών.  Αυτό θα συζητηθεί τότε.  Το 
πρόβληµα που έχουµε να λύσουµε είναι αν θα γίνει ένας ξεχωριστός κλάδος 
Τεχνολόγων Τροφίµων που δεν θα είναι µόνο γεωπόνοι αλλά θα είναι και χηµικοί ή 
άλλοι και τι προβλήµατα θα παρουσιάσουν στη κατοχύρωση του γεωπόνου ως 
πτυχιούχο. Για τον λόγο  αυτό χρειάζεται µια συστηµατική µελέτη.  Ίσως αυτό που 
κάνουµε σήµερα πρέπει να συνεχιστεί κατά κλάδους του ΓΕΩΤΕΕ για να δούµε πως 
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θα αντιµετωπίσουµε την επόµενη τριετία το άνοιγµα του ΓΕΩΤΕΕ.  Είναι προφανές 
ότι δεν µπορούµε να αφήσουµε γνωστικά αντικείµενα   να τα εκµεταλλεύονται άλλοι 
χώροι, αυτό δεν έχει να κάνει µε τη συντεχνιακή αντίληψη του επαγγέλµατος του 
γεωπόνου, αλλά µε την προάσπιση των διακαιωµάτων.  ΄Ήδη αντιµετωπίζουµε 
επιθέσεις από το χώρο του πολυτεχνείου.  Ένας συνάδελφος από το Πολυτεχνείο 
ήθελε να κάνει ασχοληθεί µε την τεχνολογία σταφιδοποίησης  µε την µέθοδο της 
αφυδάτωση.  Εµείς ξέραµε ότι αυτή η µέθοδος σηµαίνει αλλαγή τίτλου προϊόντος δεν 
είναι πια φυσικό προϊόν είναι αποξηραµένο προϊόν.  Αλλά δεν µπορούµε να τον 
αποκλείσουµε ή να του απαγορεύσουµε να εργαστεί στον τοµέα αυτό.  Μπορούµε 
όµως  να κατοχυρώσουµε το γνωστικό και επαγγελµατικό πεδίο µε την επιστηµονική 
µας κατάρτιση. Κι αυτό  πρέπει να γίνει  σ’ όλους τους χώρους και αυτό πρέπει να το 
κάνει το ΓΕΩΤΕΕ µε την βοήθεια του Πανεπιστηµίου 
 

Από κ. Ρουπακιά προς κύριο Καραµάνο 
 
Πόσους ειδικούς στο επίπεδο του µεταπτυχιακού διπλώµατος και πόσους στο επίπεδο 
του διδακτορικού χρειάζεται η χώρα; Πως θα αντιµετωπίσουµε την εκπόνηση 
µεταπτυχιακού µε σκοπό την απόκτηση µορίων για κάλυψη θέσης που απαιτεί µόνο 
γνώσεις προπτυχιακού επιπέδου 
 

κ. Καραµάνος 
Πρέπει να προβληµατιστούµε ως προς την ποιότητα των µεταπτυχιακών διπλωµάτων 
που δίνουµε έχουµε σπουδές διάρκειας 5 ετών τουλάχιστον µε το υφιστάµενο 
καθεστώς και εκείνο το οποίο κατ’ επανάληψη έχουµε διαγνώσει και εµείς και όσοι 
έχουν αξιολογήσει τα µεταπτυχιακά µας είναι ότι υπάρχει µια πολύ σηµαντική 
αλληλοεπικάλυψη των αντικειµένων που διδάσκουµε σε µεταπτυχιακό επίπεδο µε 
εκείνο του προπτυχιακού επιπέδου.  Εάν λοιπόν υπάρχει ένας σαφής διαχωρισµός και 
γνωρίζαµε ότι τα µεταπτυχιακά που κάνουµε είναι πραγµατικά µεταπτυχιακά και 
προωθούν τη γνώση πέρα από τις γνώσεις που δίνουµε στα προπτυχιακά µαθήµατα 
σπουδών τότε θα λέγαµε ότι ένα µέσος όρος µεταπτυχιακών ανά πρόγραµµα των 20 
µε 30 ετησίως θα ήταν ένας λογικός αριθµός.  Λαµβάνοντας υπόψη και την ένταση 
της επιστήµης που απαιτείται για να παράσχει γνώσεις σωστές στους µεταπτυχιακούς.  
Αν καθίσουµε να κοιτάξουµε µε λεπτοµέρειες το περιεχόµενο των προπτυχιακών και 
µεταπτυχιακών η διάρκεια των προπτυχιακών ίσως πρέπει να µειωθεί.  Σ’ ότι αφορά 
τα διδακτορικά διπλώµατα είναι κάτι προχωρηµένο.  ∆εν µπορεί ο οποιοσδήποτε να 
κάνει διδακτορικό δίπλωµα και πρέπει η επιλογή των υποψηφίων διδακτόρων να 
γίνεται µε ιδιαίτερα αυστηρά κριτήρια.  Ο αριθµός των διδακτόρων σε σχέση µε τα 
µεταπτυχιακά πρέπει να είναι πολύ λιγότερος.  Αλλά ακριβή στοιχεία για το πόσους 
χρειάζονται η ίδια η αγορά θα το καθορίσει  αυτό και θέλω να ρωτήσω ένας 
διδάκτορας στον ιδιωτικό τοµέα πληρώνεται για το διδακτορικό που έχει πάρει. 
 

κ. Ευθυµιάδης 
Ο ιδιωτικός τοµέας δεν έχει πολλά να πει στο θέµα της έρευνας και της τεχνολογίας. 
Καταλαβαίνουµε ότι σαν ιδιωτικός τοµέας προκειµένου να είµαστε ανταγωνιστικοί 
πρέπει να αυξήσουµε τα κεφάλαια και την προσπάθεια µας στην έρευνα και τη 
τεχνολογία.  Πράγµατι µέχρι σήµερα δεν πληρώνονται το διδακτορικό όπως έπρεπε 
αλλά αυτό δεν σηµαίνει τίποτα για το µέλλον.  Όσο οι επιχειρήσεις πρόκειται να 
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δρασκελίζουν τα σκαλοπάτια και να µπαίνουν στην είσοδο του διεθνούς 
ανταγωνισµού θα πρέπει να επενδύουν στην έρευνα και την τεχνολογία και θα 
χρειαστούν διδακτορικά και θα τα πληρώσουν εννοείται τα διδακτορικά 
 

κ. Παυλής 
Αυτή τη στιγµή όσον αφορά τους µεταπτυχιακούς ο αριθµός τους είναι µικρός.  Πιο 
πολύ είναι οι γενικοί γεωπόνοι και οι ειδικότητες.  Αυτή τη στιγµή η γνώση του 
γενικού γεωπόνου αρκεί για να µπορούν να αντεπεξέλθουν στα καθήκοντα που τους 
αναθέτουν.  Όσον αφορά τα διδακτορικά είναι πολλοί συγκεκριµένοι τοµείς που 
χρειάζεται εξειδικευµένη γνώση. 
 

Από κα Κυριακοπούλου προς κ. Παυλή 
Πως βλέπετε το ρόλο του γεωπόνου στο ρόλο της ανάπτυξης του αγροτοτουρισµού 
 

κ.Παυλής 
Ο αγροτουρισµός προωθείται µε διάφορα µέτρα και στην Ελλάδα.  Καταλαµβάνει 
περιοχές άγονες και ηµιορεινές.  Οι αγρότες που θέλουν να µπουν στις επιχειρήσεις 
αυτές που είναι κάθετες έχω την εντύπωση ότι πρέπει να γίνουν περισσότερο 
ανταγωνιστική ώστε να µπορέσουν να σταθούν Αυτά τα οποία προσφέρουν τα 
προσφέρουν σε υψηλότερες τιµές και θα έχουν πρόβληµα να ορθοποδήσουν 
 

κ. Παπασολοµώντος  
Εγώ είµαι ευχαριστηµένος από τις µεταπτυχιακές σπουδές και από το επίπεδο του 
Πανεπιστηµίου και από το επίπεδο του φοιτητή και να µην ξεχάσουµε ότι αν θέλουµε 
να έχουµε πανεπιστήµια ισάξια του εξωτερικού θα πρέπει να έχουµε µεταπτυχιακές 
σπουδές.  Χωρίς µεταπτυχιακές σπουδές δεν θα έχουµε έρευνα δεν θα µπορέσουµε να 
µαζέψουµε κόσµο ο οποίος να µπορεί να σκεφτεί κάπως διαφορετικά.  Στο δικό µου 
τον τοµέα ο οποίος έχει master βοηθάει την αγροτική οικονοµία τη κτηνοτροφία για 
ένα και απλό λόγο.  Αυτοί που έχουν master  είναι πιο ολοκληρωµένοι έχουν περάσει 
από δύο Πανεπιστήµια έχουν διαλέξει το δεύτερο δίπλωµα είναι πιο θετικοί πιο 
ανοικτά µυαλά και ανεξαρτήτως επιστηµονικής µόρφωσης έχουν και µια πνευµατική 
µόρφωση που βοηθάει τη δουλειά τους και αυτό είναι το θετικό.  Το διδακτορικό στο 
εξωτερικό πληρώνεται όχι για όλα τα χρόνια αλλά τουλάχιστον για δέκα χρόνια.  
Μετά δίνεται σηµασία τι δίπλωµα έχει και γίνεται αξιολόγηση του διπλώµατος 
 

Από την κα Ευθυµιάδη  
Μήπως θα έπρεπε οι µεταπτυχιακές σπουδές να µην είναι δωρεάν ώστε να υπάρχουν 
κονδύλια για αρτιότερη εκπαίδευση και ακόµα ώστε να σπουδάζουν παραπάνω αυτοί 
που πραγµατικά είναι ικανοί να το κάνουν.  Για δε του ικανούς αλλά άπορους να 
υπάρχουν υποτροφίες.  
 

κ. Καραµάνος 
Το θέµα των µεταπτυχιακών σπουδών στις γεωπονικές επιστήµες όπου απαιτούνται 
υψηλές δαπάνες σε αναλώσιµα γενικά είναι εφαρµοσµένες βιολογικές επιστήµες και 
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χρειάζονται επενδύσεις.  Η έρευνα δε γίνεται τζάµπα και αν σήµερα υπάρχουν 
ορισµένα µεταπτυχιακά τα οποία συνεχίζουν να χρηµατοδοτούνται µε ένα ποσό 
συµβολικό δηλαδή 23.000 ευρώ ανά µεταπτυχιακό είναι κάτι το οποίο διατηρεί 
απλώς µια κατάσταση χωρίς να προβλέπει µια επένδυση σηµαντική σ’ αυτόν το 
τοµέα στην έρευνα.  Θεωρώ ότι 23000 ευρώ είναι απλώς να αντέχει η κατάσταση και 
να παίρνουµε ορισµένους φοιτητές.  Αν θέλουµε όµως να επιτύχουµε και µια 
ανάπτυξη στο επίπεδο µεταπτυχιακών σπουδών.  Πρέπει να σκεφτούµε και 
εναλλακτικές χρηµατοδοτήσεις π.χ. από δίδακτρα τα οποία πρέπει να κυµαίνονται σε 
λογικά επίπεδα και µια βασική προϋπόθεση αυτά τα χρήµατα που θα προέρχονται 
από εναλλακτικές χρηµατοδοτήσεις (δίδακτρα – επιχειρήσεις) αυτά θα πρέπει να 
επενδύονται µέσα στο ίδιο το µεταπτυχιακό πρόγραµµα και όχι στις τσέπες των 
διδασκόντων.  ∆ιότι υπάρχουν τέτοια περιστατικά και έχουν δει το φως  της 
δηµοσιότητας ότι δίδακτρα τα οποία δίνονται σε επιστήµες στις οποίες δεν 
χρειάζονται επενδύσεις αυτά όλα πάνε στις τσέπες των διδασκόντων.  Θεωρώ ότι τα 
µεταπτυχιακά είναι µια κορυφαία διαδικασία της Πανεπιστηµιακής Παιδείας και µε 
απασχολεί περισσότερο η ποιότητα και λιγότερο αν θα δίνονται δίδακτρα ή όχι.  
Αυτή τη στιγµή και δίδακτρα δίνονται και ποιότητα δεν έχουµε.  Από έρευνες που 
έχουν γίνει ένα πολύ µεγάλο ποσοστό της ύλης των µεταπτυχιακών είναι ύλη 
προπτυχιακού.  Άρα ναι όπου χρειάζονται τα δίδακτρα αλλά µε την προϋπόθεση που 
έθεσε ο κύριος  Καραµάνος όχι στον διδάσκοντα διότι η διαδικασία συµµετοχής των 
διδασκόντων στα µεταπτυχιακά είναι προϋπόθεση για ανέλιξη και αν θέλετε και µια 
υποχρέωση που έχουν απέναντι στο Πανεπιστήµιο. 
 

Από κ. Ζέρβα. 
Το µέγεθος της επιχείρησης παίζει ρόλο για την απασχόληση ενός διδάκτορα ή είναι 
αυτό που είπε ο κ. Ευθυµιάδης ότι δεν κάνουν έρευνα δεν χρειάζονται στην ουσία ένα 
διδάκτορα ή αν είναι ικανός ο υπάλληλος δεν έχει σηµασία αν έχουν master ή 
διδακτορικό. 
 

κ. Παπασολωµόντος 
Το µέγεθος της εταιρείας δεν έχει σηµασία το αντικείµενο της δουλείας µπορεί να 
έχει σηµασία. Πιστεύω ότι ένα διδακτορικό στην αρχή σου ανοίγει την πόρτα.  Μετά 
από ένα χρονικό διάστηµα δεν έχει σηµασία διότι εγώ ξέρω αρκετούς που έχουν 
δουλέψει και στις δικές µας επιχειρήσεις χωρίς διδακτορικό. Το τι δίνει ένα 
διδακτορικό είναι ότι τα ίδια τα Πανεπιστήµια θα γίνουν καλύτερα αν έχουν 
διδακτορική έρευνα. 
 

κ. Ευθυµιάδης 
Υπάρχει διαφορά στο master του εξωτερικού από το master εδώ.  Εµείς στην ουσία 
το master το έχουµε ενσωµατώσει στην πενταετή φοίτηση.  Εδώ όταν µιλάµε για 
µεταπτυχιακά είναι συνέχεια των προπτυχιακών.  Στην Αγγλία κάποιος τελειώνει 
γεωπόνος κάνει και το master και επιστρέφει ολοκληρωµένος επιστήµονας.  Θα 
ήθελα να µεταφέρω και κάτι από τις συζητήσεις που κάνω µε τους Γεωπόνους που 
έχω στην επιχείρηση.  Το 90% των περιπτώσεων των συναδέλφων που έχω στην 
επιχείρηση µου λένε ότι από αυτά που µάθαµε στο Πανεπιστήµιο  πολύ λίγα 
αισθανόµαστε ότι µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε.  Επίσης λένε ότι πολλά από τα 
µαθήµατα τα οποία κάναµε στο Πανεπιστήµιο στα πέντε αυτά χρόνια αισθανόµαστε 
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ότι δεν είναι ενδιαφέροντα.  ∆εν θέλω να προσβάλω κάποιο γνωστικό πεδίο αλλά 
αισθάνοµαι ότι επειδή αυτό το ακούω να επαναλαµβάνεται συνεχώς πρέπει να έχει 
κάποια σχέση.  Μήπως είναι καιρός να απευθυνθούµε πραγµατικά στους γεωπόνους 
που υπάρχουν σήµερα στην Ελλάδα µέσω του ΓΕΩΤΕΕ  µε ένα ερωτηµατολόγιο σε 
ένα εύθετο χρόνο.  Σε ποια δουλειά βρίσκονται και ποια πεδία γνώσεις πραγµατικά 
χρησιµοποίησαν και αν γίνει αυτή η προεργασία µήπως πρέπει να ακολουθήσει µια 
πολύ ειλικρινής εργασία σε ακαδηµαϊκό επίπεδο και να καταλάβουµε ποια από τα 
µαθήµατα που διδάσκονται πρέπει να συνεχίσουν να διδάσκονται αυτοδύναµα ή 
κάποια από αυτά µήπως θα µπορούσαν να συνενωθούν.  Να υπάρξει κάποια 
αποσυµφόρηση και να δοθεί ο χρόνος µέσα στα πέντε χρόνια να δοθεί µεγαλύτερη 
έµφαση σ’ αυτά που ζητάει σήµερα η αγορά.   
 
Αυτό που αναφέρατε ήδη γίνεται από το Τµήµα Αγροτικής Ανάπτυξης σε συνεργασία 
µε το γραφείο διασύνδεσης.  Ένα ερωτηµατολόγιο πηγαίνει στους αποφοίτους του 
δικού µας Τµήµατος αλλά αυτό µπορεί να γίνει και για τους των άλλων τµηµάτων.  
Θα έχουµε κάποια αποτελέσµατα και θα σας τα δώσουµε. 
 

Καλτσίκης Πρόεδρος Τµήµατος Φυτικής Παραγωγής 
Εδώ και αρκετούς µήνες ασχολούµαι µε το δικό µας µεταπτυχιακό.  Μέχρι τώρα έχω 
δει εκατό από τις µελέτες που έχουν εκπονηθεί και περιµένουµε άλλες 50.  ∆εν ξέρω 
αν η προσπάθεια που κάνουν τα µέλη ∆ΕΠ έχει κάποιο αντίκρισµα στο τέλος.  Λόγω 
του τρόπου που είναι διαρθρωµένα τα µεταπτυχιακά δηλαδή δύο εξάµηνα, τρία 
εξάµηνα.  Μέχρι να ξεκινήσουν πρέπει να τελειώσουν.  Οι µεταπτυχιακές µελέτες 
που γίνονται είναι τέτοιας ποιότητας που από µόνες τους σπάνια µπορούν να σταθούν 
για δηµοσίευση.  Πρέπει εκ των πραγµάτων να περιµένεις και ένα δύο και τρεις που 
να επαναλάβουν το πείραµα και αναρωτιέµαι αν θα ήταν καλύτερα αν θα είχαµε 
κάποιο διδάκτορα που θα καθίσει τρία χρόνια και θα κάνει τα ίδια.  Από αυτή την 
έννοια συµφωνώ µε τον κ. Ευθυµιάδη ότι αυτός ο ενδιάµεσος κύκλος της διετούς 
φοίτησης των µεταπτυχιακών σπουδών δεν έχει θέση στα εκπαιδευτικά µας 
προγράµµατα. 
 

κ. Κωµαΐτης Μ., Πρόεδρος Τµήµατος Επιστήµης και Τεχνολογίας 
Τροφίµων 
Το τµήµα µας µετονοµάστηκε από τµήµα Γεωργικών Βιοµηχανιών.  Ξεκινήσαµε µε 
µια µικρή συµµετοχή των αποφοίτων µας στο βιοµηχανικό τοµέα και σήµερα µπορώ 
να πω ότι ποσοστό πάνω από 50% των αποφοίτων µας απασχολείται στη βιοµηχανία 
τροφίµων.  Αυτό το πετύχαµε βέβαια µε σκληρή δουλειά από όλους µας επιµονή 
υποµονή παρακολούθηση των σύγχρονων τάσεων στον τοµέα των τροφίµων και 
επίσης κερδίσαµε πολλά από την πρακτική άσκηση που είναι υποχρεωτική για δύο 
µήνες από τις εκπαιδευτικές εκδροµές που δεν γίνονται µόνο για την προσωπική µας 
ευχαρίστηση.  Πετύχαµε και από εκεί να διεισδύσουµε µέσα.  Παράδειγµα στην 
εταιρεία agrofarm στην οποία ξεκίνησαν κάποιοι φοιτητές να κάνουν πρακτική και να 
κάνουν και την πτυχιακή τους σ’ αυτή την εταιρεία.  Όσον αφορά τα προπτυχιακά 
προγράµµατα στο Γ.Π.Α. στα πλαίσια του προγράµµατος ΕΠΕΑΕΚ γίνεται µια 
αναµόρφωση των προπτυχιακών προγραµµάτων προφανώς προς το καλύτερο και 
αυτό θα συµβεί σύντοµα.  Νοµίζω κατορθώσαµε πολλά πράγµατα και δεν είναι 
υπερβολή γιατί κατορθώσαµε να παρακολουθήσουµε και τις σύγχρονες τάσεις στο 
χώρο της επιστήµης και τεχνολογίας των τροφίµων και εκεί φτιάξαµε ένα 
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µεταπτυχιακό πρόγραµµα το οποίο είχε το γενικό τίτλο επιστήµη και τεχνολογία 
τροφίµων χρηµατοδοτήθηκε από ΕΠΕΑΕΚ.  Μετά το τέλος του ΕΠΕΑΕΚ συνεχίζει 
να λειτουργεί.  Ακολουθώντας τις τάσεις της εποχής έχουµε εισάγει εξειδικεύσεις 
όπως µικροβιολογία τροφίµων διατροφή του ανθρώπου και επίσης ποιότητα και 
ασφάλεια τροφίµων ISO, HASP , ολοκληρωµένη διαχείριση και επιτήρηση 
συστηµάτων.  Εκείνο που είναι πολύ σηµαντικό θα θέλαµε κάποια ενίσχυση κάποιες 
παρεµβάσεις από τους επαγγελµατικούς φορείς όσον αφορά την κατοχύρωση 
επαγγελµατικών δικαιωµάτων.  Αναφέρω το θέµα της Οινολογίας Αµπελουργίας στο 
τµήµα το δικό µας λειτουργεί για δεύτερη συνεχή χρονιά ένα µεταπτυχιακό τµήµα 
στην Αµπελουργία Οινολογία.  Ήδη έχουµε τους πρώτους αποφοίτους.  Θα ήθελα να 
επιµείνω σ’ αυτή την παρέµβαση όσον αφορά τα Επαγγελµατικά δικαιώµατα 
χρειάζεται περισσότερη δηµοσιότητα.  Χρειάζεται επιθετική πολιτική δηµοσιότητα. 
 

κ. Βασιλείου, Πρόεδρος Τµήµατος Αγροτικής Ανάπτυξης ∆ηµοκρίτειου 
Πανεπιστηµίου 
Μιλάµε για µέλλον των γεωπονικών σπουδών και από την άλλη µεριά για 
επαγγελµατικό προσανατολισµό.  Η γνώµη µου είναι ότι δεν µπορεί παρά να είµαστε 
πρακτικοί.  Όταν µιλάµε για επαγγελµατικό προσανατολισµό πρέπει να είµαστε 
ρεαλιστές.  Τι χρειάζονται οι γεωπονικές δραστηριότητες είτε είναι ∆ηµόσιος Τοµέας 
είτε είναι Ιδιωτικός Τοµέας.  Κατ’ αρχήν ανθρώπους που θα µπορούν να κάνουν 
έρευνα ένα ποσοστό και ασφαλώς αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορεί παρά να 
θεσµοθετούνται και να αρχίσουν την καριέρα τους σαν ερευνητές µε το διδακτορικό 
δίπλωµα κατά την γνώµη µου πρέπει να είναι ένα µικρό ποσοστό.  Από τα λίγα 
χρόνια που είµαι στο πανεπιστήµιο πιστεύω ότι έχει γίνει µια έκρηξη και ότι οι 
άνθρωποι πλέον πάνε σε δουλειές τις οποίες ασφαλώς και δεν πληρώνονται για το 
διδακτορικό τους.  ∆εύτερον χρειαζόµαστε κατάρτιση εξειδικευµένων στελεχών 
τεχνοκρατών τόσο στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα.  Τρίτον χρειαζόµαστε 
διαχειριστές manager Στο πανεπιστήµιο η δουλειά των καθηγητών δεν είναι µόνο να 
δώσουν τη γνώση αλλά πρέπει να µάθουν τους αποφοίτους τους πως θα 
διαχειρίζονται αυτή τη γνώση και τέλος µια κατηγορία που παλιά ήταν 
εντατικοποιηµένη είναι η µορφοποίηση και η διαχείριση της παρεχόµενης γνώσης 
στον παραγωγό.  Ακούµε τα Κέντρα Αγροτικής Ανάπτυξης την αναδιάρθρωση των 
καλλιεργειών που εξαγγέλλονται. Κατά την άποψη µου εδώ θα χρειάζονταν ένας 
βασικός κύκλος σπουδών 3 ή 4 χρόνια.  Σ’ ένα πρόγραµµα σπουδών θα πρέπει να 
υπάρχει το στοιχείο της επιχειρηµατικότητας. Όχι απλά παραγωγή γνώσεων.  Οι 
φοιτητές πρέπει να στραφούν να προσανατολιστούν προς την επιχειρηµατικότητα.  Οι 
επιστηµονικές και οι τεχνολογικές εξελίξεις και η αγορά πρέπει να µας λένε που θα 
πάµε.  Όσον αφορά τις πρώτες δεν µπορούµε να παραλείψουµε της διαγονιδιακή 
τεχνολογία.  Θέλουµε δεν θέλουµε θα παραστεί ανάγκη να ασχοληθούν γεωπόνοι µ’ 
αυτό το θέµα.  Ο έλεγχος που τώρα γίνεται πληµµελώς θα χρειαστεί να 
εντατικοποιηθεί και εκεί οι γεωπόνοι µπορούν να κάνουν κάτι.  Τώρα τελευταία έχω 
έρθει σε επαφή µε τα διάφορα µοντέλα.  Κάποτε ήµασταν της γνώµης ότι δεν 
χρειαζόµασταν µοντέλα ως επιστήµη.  Σήµερα όµως βρισκόµαστε συνεχώς 
αντιµέτωποι µ’ αυτά τα µοντέλα.  Είναι και αυτός ένα κλάδος που πρέπει να δώσουµε 
σηµασία.  Αναφέρω την βιολογική γεωργία, την αειφορική ανάπτυξη και το 
περιβάλλον.  Θα πω διαχείριση έργου project managers χρειάζονται ειδικές γνώσεις 
για να διαχειριστούµε αυτό το project.  ∆εν βλέπω καµιά σύνδεση µε τις πολιτικές 
του υπουργείου εργασίας, του υπουργείου ανάπτυξης.  Αλλά σε άλλα κράτη Ιρλανδία 
∆ανία αυτό είναι θεσµοθετηµένο.  Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να γίνει.  Αντικείµενα 
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αιχµής.  Ενεργειακές πηγές ζήτηµα κολοσσιαίο για την οικονοµία του περιβάλλοντος, 
βιοκλιµατικές κατασκευές  ένας αναπτυσσόµενος κλάδος τελευταία και τέλος τα 
µοντέλα πρόβλεψης.  Τελειώνοντας θέλω να πω ότι σ’ ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον 
η ικανότητα προσαρµογής σηµαίνει επιβίωση. 
 

κ. Καραντούνιας Γ. Πρόεδρος του Τµήµατος Αξιοποίησης Γεωργικής 
Μηχανικής και Φυσικών Πόρων και τέως Εγγείων Βελτιώσεων 
Γεωπονικό Πανεπιστήµιο 
Θεωρώ ότι έχουµε µεγάλη ευθύνη απέναντι στα παιδιά που µας εµπιστεύεται η 
πολιτεία.  Θεωρώ ότι πρέπει να ενδιαφερόµαστε για την επαγγελµατική τους 
αποκατάσταση και όχι να νοιαζόµαστε µόνο για την παροχή γνώσης αδιαφορώντας 
για το τι θα γίνει µετά.  Μας δίνεται η ευκαιρία.  Ακόµα και αν η γεωργία σβήσει δεν 
χρειάζεται απαραίτητα να σβήσει η γεωπονία.  Υπάρχουν αντικείµενα που ενδεικτικά 
αναφέρω.  Το θέµα των τροφίµων τη διασφάλιση της ποιότητας , περιβάλλοντος, 
πρασίνου.  Οι γεωπόνοι µπορεί να έχουν δουλειά για τα επόµενα 20-30 χρόνια αρκεί 
να έχουµε τα µάτια µας ανοικτά και να ξεπεράσουµε τον εαυτό µας.  Ο γεωπονικός 
κλάδος δεν θα έχει πρόβληµα ο γεωργικός µπορεί να σβήσει αλλά όχι ο γεωπονικός. 
 

κ. Φωτόπουλος Χρ. Πρόεδρος Τµήµατος Οργάνωσης και ∆ιαχείρισης 
Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων 
 
Ακούστηκαν πριν µερικές λέξεις κλειδιά marketing, manager, σχεδιασµός.  ∆υστυχώς 
στη χώρα µας δεν υπάρχει πια σχεδιασµός τρέχουν τα γεγονότα.  ∆ίνονται 
προγράµµατα από την κοινότητα και προσπαθούµε στο τέλος να τα βοηθήσουµε ή να 
τα εφαρµόσουµε.  Μετά από ένα δύο χρόνια.  ∆ηλαδή δεν υπάρχει σχεδιασµός 
δεκαπενταετίας  εικοσαετίας ώστε να ξέρουµε ποιο θα είναι το επόµενο να 
προετοιµαστούµε να το συνηθίσουµε και µετά διαπραγµατευόµενοι να ξέρουµε πως 
θα καταλήξει.  Όσον αφορά τις προπτυχιακές σπουδές δεν επιτρέπεται να υπάρχουν 
µαθήµατα marketing παραγωγής management.  ∆εν δικαιολογείται γεωπόνος να µην 
ξέρει να φτιάχνει σχέδια βελτιώσεων, µελέτες, ισολογισµούς.  Είναι βασικά στοιχεία 
απαραίτητα.  Σχετικά µε το µεταπτυχιακό έχουµε αποδεχθεί το µοντέλο της 
ελεύθερης αγοράς.  Κάποια στιγµή θα ‘ρθουν και στη χώρα µας και θα κάνουν 
µεταπτυχιακά το ΝΒΑ που είπε ο κύριος Γενικός.  Πριν θα ‘ρθουν από άλλα 
πανεπιστήµια και γιατί όχι αν δεν προετοιµαστούµε εµείς καλύτερα.  Το δικό µου 
τµήµα έχει µέσο όρο εισαγωγής 14,5 του Πειραιά 18,5 της Αθήνας 19,5.  Αρά εµείς 
πρέπει να ανταγωνιστούµε.  Πρέπει να ξεκινήσουν µεταπτυχιακά γιατί πολύ σύντοµα 
πιστεύω θα αντιµετωπίσουµε τους ξένους. 
 

Κα Χρονοπούλου Πρόεδρος Γενικού Τµήµατος του Γεωπονικού 
Πανεπιστηµίου  
Για τους µη πανεπιστηµιακούς θα ήθελα να πω ότι το Γενικό Τµήµα δεν δίνει πτυχίο 
αλλά έχει τρεις κατευθύνσεις µεταπτυχιακών σπουδών Βιολογικό και Ατµοσφαιρικό 
Περιβάλλον στα έργα υποδοµής. 
Απ’ τον επαγγελµατικό χώρο ακούστηκαν αρκετές απόψεις που πρέπει να τις 
λάβουµε σοβαρά υπόψη.  Όµως δεν πρέπει να λησµονήσουµε και το ρόλο του 
Πανεπιστηµίου σαν χώρο παραγωγής γνώσης και µετάδοσης.  Θεωρώ αν διατηρηθεί 
η γεωπονική οµπρέλα πρέπει τα Πανεπιστήµια να συντονιστούν να δώσουν περίπου 
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την ίδια βασική γεωπονική υποδοµή.  Να µην υπάρχει διαφορετική έκταση και βάθος 
σ’ αυτό.  Ποια θα είναι αυτή η υποδοµή; ποια χρονική διάρκεια πρέπει να έχει; Πως 
θα µπορέσει να εφαρµοστεί µε σχετικά ενιαίο τρόπο; Είναι ερωτήµατα που πρέπει να 
τα αντιµετωπίσουµε σε µια επόµενη συνάντηση .  Νέες ειδικεύσεις και νέα τµήµατα.  
Ο κύριος Γενικός Γραµµατέας είπε  ότι κατά καιρούς το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο 
Αθηνών ήταν πρωτοποριακό και µαζί του  ο γεωπονικό κλάδος.  Παρουσιάσαµε ένα 
εργαστήριο γενετική ένα εργαστήριο οικολογίας και προστασίας περιβάλλοντος τη 
στιγµή που άλλοι κλάδοι δεν είχαν κάνει κάτι ανάλογο.  Μήπως έφτασε η στιγµή να 
κάνουµε το ίδιο και µε αντικείµενα όπως το πράσινο, περιβάλλον, πληροφορική ή 
κάποιο άλλο.  Ο κύριος Γεροβασιλείου είπε ότι πριν δέκα χρόνια αδρανήσαµε ως 
Πανεπιστήµιο στην δηµιουργία τµήµατος στην Οινολογία.  Μήπως πρέπει να 
δραστηριοποιηθούµε και να µην αδρανήσουµε σε κάποια άλλα αντικείµενα σήµερα.  
Βέβαια ατό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να µας πιάσει ενθουσιασµός και να 
προχωρήσουµε.  Πρέπει µε σύνεση να αντιµετωπίσουµε το όλο θέµα έτσι ώστε το 
αποτέλεσµα που θα προκύψει αν προκύψει να µπορέσει να αντέξει στο χρόνο  
 

κα Σακελλαρίου Μακραντωνάκη,Πρόεδρος Τµήµατος Γεωπονίας 
Φυτικής Παραγωγής και Αγροτικού Περιβάλλοντος  
  
Για να µην καταστεί ο Γεωπόνος του 21ου αιώνα θεατής των εξελίξεων από 
πρωταγωνιστής που υπήρξε κατά τον 20ο αιώνα στην ανάπτυξη της Γεωργίας στη 
χώρα µας, θα πρέπει η επιστηµονική του κατάρτιση να συµβαδίζει µε τις εκάστοτε 
εξελίξεις και να προσαρµόζεται στις εκάστοτε συγκυρίες. 
Λαµβάνοντας υπόψη την συνοπτική περιγραφή της παρούσας κατάστασης των 
διεθνών τάσεων και της γενικότερης στροφής της Γεωργίας προς την αειφορική 
παραγωγή, θεωρείται σκόπιµο οι γεωπονικές σπουδές να έχουν τις ακόλουθες γενικές 
γραµµές για την επόµενη δεκαετία: 
Ευελιξία και εκσυγχρονισµός των προγραµµάτων σπουδών λαµβάνοντας υπόψη τις 
παγκόσµιες και ιδιαίτερα της Ευρωπαϊκές σύγχρονες τάσεις.  
Έµφαση στην ποιότητα των αποφοίτων που θα τους καταστήσει ανταγωνιστικούς 
στην αγορά εργασίας 
Αξιολόγηση των υπαρχόντων Τµηµάτων των ΑΕΙ και ΤΕΙ.  Τα Τµήµατα των ΤΕΙ που 
θα αξιολογηθούν και «αντέχουν» στον ανταγωνισµό θα πρέπει να διαµορφώσουν 
προγράµµατα σπουδών συµπληρωµατικά των ΑΕΙ µε πνεύµα συνεργασίας και όχι 
ανταγωνισµού.  Τα προγράµµατα των ΤΕΙ πρέπει να οδηγούν σε αποφοίτους µε 
πρακτικό προσανατολισµό και συµπληρωµατικό ρόλο. 
Ξεκάθαρα κριτήρια επιλογής και εξέλιξης των µελών ∆ΕΠ.  Η αναβάθµιση των 
σπουδών θα προκύψει µέσω της αναβάθµισης του διδακτικού και ερευνητικού 
προσωπικού των Γεωπονικών Τµηµάτων. 
Αξιολόγηση όλων των µεταπτυχιακών προγραµµάτων ειδίκευσης και διατήρηση 
αυτών που τεκµηριώνουν τη σκοπιµότητα ύπαρξής τους τόσο από άποψη 
περιεχοµένου σπουδών όσο και από άποψη κριτηρίων ποιότητας εκπαίδευσης. 
∆ηµιουργία ∆ιαρκούς Συµβουλίου Γεωπονικών Σπουδών µε ρόλο παρεµβατικό, 
συµβουλευτικό και συντονιστικό  των προγραµµάτων σπουδών.  Το συµβούλιο αυτό 
θα µπορούσε να αποτελείται από αντιπροσώπους όλων των Γεωπονικών Τµηµάτων 
µε συµµετοχή εκπροσώπων του ΓΕΩΤΕΕ, και των Υπουργείων Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Παιδείας. 
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Η άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος που χορηγείται σήµερα από το ΓΕΩΤΕΕ πρέπει να 
αποκτήσει ουσιαστικό νόηµα.  Θα πρέπει, συνεπώς, να κατοχυρώνεται µετά από 
εξέταση ή µε βάση κάποια κριτήρια που θα αναβαθµίσουν το ρόλο και την αξία της. 
∆ιατήρηση της Πενταετούς Προπτυχιακής φοίτησης, µε κλιµάκωση των σπουδών σε 
δύο κύκλους, το πρώτο τετραετή χωρίς τίτλο σπουδών επαγγελµατικών προνοµίων 
και το δεύτερο µονοετή που θα κατοχυρώνει επιστηµονικό τίτλο γεωπόνου µε 
ενδεχόµενη κατοχύρωση ειδικότητας.  Η πρόταση αυτή είναι συµβατή µε τη συνθήκη 
της Μπολόνια. 
Αναβάθµιση των µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών δίνοντας έµφαση στην 
καλύτερη εκπαίδευση των φοιτητών.  Τα µεταπτυχιακά πρέπει να πάψουν να 
αποτελούν την επέκταση των προπτυχιακών σπουδών. 
Να κατοχυρωθούν οι ειδικότητες των διαφόρων Γεωπονικών Πανεπιστηµιακών 
Τµηµάτων κάτι που έχει αρχίσει να υιοθετείται αλλά δεν αποτελεί µέχρι σήµερα 
κανόνα. 
Να συµπεριληφθούν οι επιστήµονες γεωπόνοι στις προκηρύξεις θέσεων σχετικών µε 
διαχείριση περιβάλλοντος εφόσον το Τµήµα φοίτησης κατοχυρώνει σχετικές σπουδές 
Να κατοχυρωθεί η δυνατότητα διδασκαλίας από Γεωπόνους εκπαιδευτικούς 
µαθηµάτων σχετικών µε το αντικείµενο των σχολών προέλευσης σε Γενικά Λύκεια 
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης όπως π.χ. τεχνολογία. 
Να κατοχυρωθούν οι µεταπτυχιακές ειδικότητες στις προσλήψεις 
∆εν υπάρχουν σαφή επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων ΑΕΙ και ΤΕΙ µε 
αποτέλεσµα τη σύγχυση µεταξύ γεωπόνου και τεχνολόγου γεωπονίας 
Η εισαγωγή µεγάλου αριθµού «αριστούχων» πτυχιούχων από χώρες της αλλοδαπής 
σε συνδυασµό µε την έλλειψη ενός αξιόπιστου συστήµατος αξιολόγησης και 
αντιστοίχισης των τίτλων σπουδών αδικεί τους πτυχιούχους των Τµηµάτων της 
χώρας µας στις περισσότερες των περιπτώσεων. 
Να κατοχυρωθεί το συνταγολόγιο γεωργικών φαρµάκων και γενικότερα 
φυτοπροστασίας καθώς και λιπάνσεων µε δικαίωµα υπογραφής µόνον από 
επιστήµονες γεωπόνους 
Να κατοχυρωθεί η έγκριση επιστηµόνων γεωπόνων σε έργα πρασίνου σε µελέτες 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων 
Να κατοχυρωθεί η έγκριση από επιστήµονες γεωπόνους µελετών αρδευτικών έργων 
και γεωργικών κατασκευών (θερµοκηπίων, κτηνοτροφικών κτιρίων, αποθηκών κ.α.) 
Να κατοχυρωθεί το δικαίωµα επίβλεψης κατασκευής έργων πρασίνου, αρδευτικών 
έργων και γεωργικών κατασκευών από επιστήµονες γεωπόνους. 
 

κ. Σιάρδος Γιώργος, Καθηγητής Γεωργικών Εφαρµογών στο Τµήµα 
Γεωπονίας στο Α.Π.Θ. 
 
Πρέπει να τεθούν δύο άξονες 
Πρώτον η αναγνώριση της Γεωπονικής Επιστήµης ως ανθρωπιστικής επιστήµης ή 
βιολογικής. 
∆εύτερον Η ∆ιαµόρφωση της Αγροτικής πολιτικής µπορεί να επηρεάσει ένα 
πρόγραµµα σπουδών 
Σ΄ ένα πρόγραµµα σπουδών πρέπει να υπάρχουν τρεις βασικές παράµετροι: 
επικοινωνιακές ικανότητες, ικανότητες σωµατικής εργασίας και διαπροσωπικές 
δεξιότητες είναι παράγοντες καθοριστικοί για ένα πρόγραµµα σπουδών.  Ας 
αναρωτηθούµε αυτές τις δεξιότητες και τις ικανότητες µπορούµε να τις επιτύχουµε µε 
το ισχύον πρόγραµµα σπουδών.  Η ερώτηση που απευθύνθηκε στον κ. Ευθυµιάδη 

 63



κατά πόσο απασχολεί γεωπόνους που να έχουν γνώσεις συµβουλευτικής, δηµοσίων 
σχέσεων, κοινωνιολογίας, παιδαγωγικής, απάντησε ο κύριος Ευθυµιάδης ότι 
δυστυχώς δεν υπάρχουν ωστόσο προτεραιότητα δίνεται στο πτυχίο του γεωπόνου.  
Ας αναρωτηθούµε αν δινόταν προτεραιότητα στη κτήση και των δύο πτυχίων µήπως 
το έργο θα ήταν αποτελεσµατικότερο.  Σ’ ότι αφορά την συµµετοχή του Υπουργείου 
ή των διαφόρων φορέων πολιτικής σ’ ένα επικείµενο πρόγραµµα σπουδών θεωρώ ότι 
είναι πολύ καθοριστικό.  Θεωρώ ότι η συνέπεια της αγροτικής πολιτικής η τήρηση 
των υποσχέσεων και των δεσµεύσεων της πολιτείας είναι πολύ βασικό για να 
µπορούµε να οργανώσουµε ένα πρόγραµµα πολιτικής.  Τα τελευταία 2-5 χρόνια 
έχουµε υπάρξει µάρτυρες εντυπωσιακών δηλώσεων εξαγγελιών υποσχέσεων από 
πλευράς φορέων για την αναβάθµιση των υπηρεσιών οργάνωσης και πληροφόρησης 
του αγροτικού κόσµου.  Μολονότι τα ακούσµατα υπήρξαν αρκετά αισιόδοξα µε 
βρίσκουν να έχω σοβαρές επιφυλάξεις αφού η ζοφερή εικόνα στον αγροτικό χώρο 
παραµένει αναλλοίωτη εδώ και 30-40 χρόνια µε διαβεβαιώσεις πού 
επαναλαµβάνονται σε κάθε πολιτική µεταβολή µε την ίδια ένταση.  Ο γεωπονικός 
κόσµος έχασε την καλή µαρτυρία αφού το συµβουλευτικό έργο για το οποίο είναι 
ταγµένος έχει µετατραπεί σε έργο γραφειοκρατικής απασχόλησης εποπτείας 
παρακολούθησης του νόµιµου της δράσης των γεωργών και της διεκπεραίωσης του 
ελέγχου του δικαιώµατος για οικονοµική ενίσχυση τους.  Το συµβουλευτικό έργο 
ανακόπηκε µε το σαθρό και πολλές φορές αµφίβολο επιχείρηµα ότι ήταν να µάθουν 
οι γεωργοί το έµαθαν.  ∆εν µένει και αυτοί παρά να αυτενεργήσουν. 
Ο γεωπονικός κόσµος παροπλίστηκε και το θαύµα της εικοσαετίας 1960-1980 
παραµένει µόνο µια νοσταλγική ανάµνηση για τους ροµαντικούς µεγάλους στην 
ηλικία γεωπόνους και αγρότες.  Στα 35 χρόνια που διακονώ την επιστήµη και 
συνεργάζοµαι µε τους αγρότες και τους γεωπόνους δύο φορές είχα την τύχη να 
συνεργαστώ µε του υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σ’ ότι αφορά τη 
διοργάνωση σε συνεργασία µε το γεωπονικό Πανεπιστήµιο δύο ηµερίδων. Ανά 
δεκαετία η κάθε ηµερίδα µε σκοπό τον εντοπισµό των προβληµάτων στον αγροτικό 
χώρο σε σχέση µε το έργο της ενηµέρωσης και πληροφόρησης που αποτελεί πεδίο 
δραστηριότητας των γεωπονικών εφαρµογών και τη διατύπωση προτάσεων για την 
αναβάθµιση του έργου.  Τα πορίσµατα υπήρξαν εντυπωσιακά οι προτάσεις χρήσιµες 
και καθοδηγητικές αλλά δεν έτυχαν της ανάλογης αξιοποίηση από τους υπευθύνους. 
Η υπηρεσία γεωργικών εφαρµογών εξακολουθεί να παραµένει υποβαθµισµένη το 
έργο των γεωπόνων εκτελείται σπασµωδικά και ευκαιριακά και οι βεβαιώσεις για 
αναβάθµιση παραµένουν ανεκπλήρωτες.  ∆εν υπήρξε παροχή κινήτρων ηθικών 
εκπαιδευτικών οικονοµικών και να γίνει σαφής και ευδιάκριτος ο επικοινωνιακός 
ρόλος των γεωπόνων.  Εφαρµόσθηκαν λύσεις όπως για παράδειγµα η ίδρυση του 
Οργανισµού «∆ήµητρα» σε αποκατάσταση του συµβουλευτικού έργου των 
γεωργικών εφαρµογών.  Τα γραφεία της γεωργικής ανάπτυξης των γνωστών 
διευθύνσεων αγροτικής ανάπτυξης υποκαταστάθηκαν µε γραφεία του διοικητικού 
µηχανισµού της νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης.  Οι πτυχιούχοι γεωπόνοι µετά από 
µεγάλο χρονικό διάστηµα ανεργίας και ετεροαπασχόλησης καλούνται να προσφέρουν 
στο δηµόσιο τοµέα ένα έργο που δεν το κατέχουν καλά που ακόµα και οι γεωπονικές 
γνώσεις που έχουν αποκτήσει στο πανεπιστήµιο είναι ύστερα από κάποια χρόνια 
παρωχηµένες και υποβαθµισµένες.  Ο ρόλος του γεωπόνου είναι πολυποίκιλος.  
Ρόλος εµψυχωτή, ρόλος ευκολυντή στις  διαδικασίες της µάθησης, ρόλος συντονιστή 
σ’ ένα δίκτυο διεπιστηµονικών ειδικοτήτων θα πρέπει να αναπτύσσει σχέδια δράσης.  
Στα πλαίσια αυτά σ’ ένα πρόγραµµα σπουδών που πρόκειται να καταρτίσει τα 
µαθήµατα των «γεωργικών εφαρµογών» και της «γεωργικής εκπαίδευσης» πρέπει να 
αποτελούν υποχρεωτικά για όλους τους φοιτητές της γεωπονικής παιδείας. 
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κ. Χατζηµηνάογλου Ιωάννης Καθηγητής Ζωικής Παραγωγής του Α.Π.Θ. 
 
Θα ξεκινήσω από αυτό.  Απ’ ότι φαίνεται συµφωνούµε όλοι στις λέξεις κλειδιά, στην 
ποιότητα, στο περιβάλλον, στη διατήρηση των φυσικών πόρων στα νέα πεδία 
δραστηριοποίησης των γεωπόνων. Τα τελευταία χρόνια έχει ανατραπεί η αναλογία 
αστικού αγροτικού πληθυσµού και υπολογίζεται ότι ύστερα από 30 χρόνια το 80% 
του παγκόσµιου πληθυσµού θα ζει σε πόλεις.  Εποµένως θα πρέπει και εµείς να 
ενταχθούµε µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο και τη φιλοσοφία.  Οι λέξεις κλειδιά στις οποίες 
αναφερθήκαµε θα µας οδηγήσουν και στον προσδιορισµό των σπουδών µας.  Όσον 
αφορά τη γεωτεχνική οµπρέλα εδώ θα έλεγα το αντίθετο από αυτό που είπα πιο 
µπροστά.  Να µην βιαστούµε να την καταργήσουµε όσο υπάρχει γιατρός, δικηγόρος, 
µηχανικός θα υπάρχει και γεωπόνος.  ∆εν θα είµαστε η πρώτη που θα καταργήσουµε 
αυτή την οµπρέλα. Τώρα σ’ ότι αφορά το δικό µας το χώρο ο οποίος δεν ακούστηκε 
σχεδόν καθόλου.  Ο χώρος µας είναι ένα πεδίο που βάλεται εδώ και πάρα πολλά 
χρόνια και µόλις τα τελευταία χρόνια ησυχάσαµε λιγάκι.  Σ’ ότι αφορά τον κορµό στα 
µεταπτυχιακό υπάρχει µια σύγχυση.  Σ’ ότι αφορά την γεωπονική παιδεία είναι κάτι 
που πρέπει να µας απασχολήσει πάρα πολύ και εδώ θα ήθελα να κλείσω µε τη ρήση 
του Γάλλου ερευνητή Jan Poli;;; ο οποίος πριν από 40 χρόνια  είχε πει ότι η 
ειδικότητα που θα χρειαστούµε τα επόµενα χρόνια θα είναι εκείνη του ζωικού 
γεωπόνου. 
 

κ. Καζακόπουλος Λ., Πρόεδρος Τµήµατος Αγροτικής Οικονοµίας και 
Ανάπτυξης στο Γ.Π.Α. 
 
∆εν αναφέροµαι στο προπτυχιακό επίπεδο.  Θα αναφερθώ στο µεταπτυχιακό επίπεδο 
θα αναφερθώ στα κριτήρια µε τα οποία προχωρήσαµε.  Στο θέµα   των 
µεταπτυχιακών σπουδών πήραµε δύο βασικά σηµεία το πρώτο σηµείο είναι ότι η 
κοινή Αγροτική Πολιτική δεκαετίας 1960,1970,1980 στηρίχθηκε στη εντατικοποίηση 
στη µονοκαλλιέργεια κ.τ.λ. σχήµατα στήριξης τιµών διαρθρωτικά µέτρα τα οποία 
κανείς βλέπει ότι ουσιαστικά αρχίζουν να αναθεωρούνται µε την πρόταση πολιτικής 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το 1988.  Από τη γεωργία που είχε κυρίαρχο ρόλο ο 
ρόλος πλέον είναι αγροτικός.  Μιλάµε πλέον για αγροτική ανάπτυξη.  Η ύπαιθρος 
παύει να είναι χώρος παραγωγής γίνεται κα κατανάλωσης.  ∆ηµιουργούνται κτήµατα 
αγροτοτουριστικά.  Ο καταναλωτής µπορεί να έρχεται στην ύπαιθρο για να 
καταναλώσει.  Εξετάζοντας όλες αυτές τις εξελίξεις το 1998 καταλήξαµε ότι έπρεπε 
κατ’ αρχήν να αλλάξουµε όνοµα και µετονοµαστήκαµε από Τµήµα Γεωργικής 
Οικονοµίας σε Τµήµα Αγροτικής Οικονοµίας και Ανάπτυξης.  ∆εν αλλάξαµε απλά 
τον τίτλο προχωρήσαµε και σ’ άλλες κινήσεις επειδή είδαµε ότι το αγροδιατροφικό 
παίζει πλέον κυρίαρχο ρόλο και θα παίξει τουλάχιστον και µελλοντικά προϊόντα 
ποιότητας, ονοµασίες προέλευσης, τεχνικές προδιαγραφές κ.τ.λ. Ήρθαµε σε 
συνεργασία µε το αδελφό τµήµα της Τεχνολογίας Τροφίµων και δηµιουργήσαµε µια 
µεταπτυχιακή εξειδίκευση ∆ιοίκηση Επιχειρήσεων Τροφίµων και Γεωργίας.  ∆εν 
περιλαµβανόταν µόνο µαθήµατα όπως διαχείριση γεωργικών εκµεταλλεύσεων αλλά 
είχαν µπει και µαθήµατα όπως χρηµατοδότηση επιχειρήσεων, αξιολόγηση 
επενδύσεων, διαχείριση ανθρώπινου δυναµικού, διοίκηση επιχειρήσεων, marketing, 
και όλα αυτά έγιναν φυσικά και µ’ ένα προγραµµατισµό στο καινούριο  προσωπικό 
το οποίο πήραµε και παίρνουµε µέχρι τώρα και σήµερα έχουµε φτάσει σ’ ένα 
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ικανοποιητικό επίπεδο για να µπορέσουµε να ανταποκριθούµε.  Στο επίπεδο του 
µεταπτυχιακού προσπαθήσαµε να αποφύγουµε επικαλύψεις µε το προπτυχιακό.  Ήδη 
είχαµε από την αρχή συνεργασίες µε πανεπιστήµια του εσωτερικού και εξωτερικού.  
Αυτή τη στιγµή αυτό το µεταπτυχιακό που έχει µια ιστορία 5-6 ετών πρόκειται τον 
προσεχή Σεπτέµβριο να δεχθεί 25 φοιτητές.  Έχει δηµιουργηθεί ένα δίκτυο 
συνεργασίας µε το Πανεπιστήµιο της Μπολώνια, το Πολυτεχνικό της Μαδρίτης µε 
Πανεπιστήµιο της Γερµανίας, του Παρισιού όπου θα δίδεται επιλεκτικά σε µερικά 
µαθήµατα εντατικής µορφής σε τοµείς που το εκάστοτε πανεπιστήµιο είναι πιο 
ισχυρό.  Επίσης πρόσφατα είχαµε κρούση από Πανεπιστήµιο του εξωτερικού να 
δηµιουργήσουµε ένα παράλληλο τµήµα διοίκησης αγροτικών επιχειρήσεων στα 
αγγλικά διετούς διάρκειας όπου τον πρώτο χρόνο θα γίνεται η εκπαίδευση των 
φοιτητών εδώ και το δεύτερο χρόνο οι φοιτητές θα βγαίνουν στο εξωτερικό και θα 
συνεχίζουν την εκπαίδευση τους.  Σ’ αυτό το Τµήµα θα µπορούσαµε να 
προσελκύσουµε και φοιτητές από τον Βαλκανικό χώρο και από τρίτες χώρες.  
Βρισκόµαστε στην αρχή.  Η άλλη κατεύθυνση που µας απασχόλησε ήταν ο χώρος 
Αγροτικής Ανάπτυξης.  Ήδη φέτος λειτουργεί ένα Τµήµα Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Ολοκληρωµένης ∆ιαχείρισης του Αγροτικού χώρου όπου φιλοδοξούµε να έχουµε 
ανάλογες εξελίξεις.  Έχουµε έναν αριθµό διδασκόντων από Ελληνικά Πανεπιστήµια 
και από ξένα και καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια να αποφύγουµε αυτή την 
επικάλυψη.  Τέλος θέλω να πω ότι η συζήτηση που έγινε υποτίµησε τον αγροτικό 
τοµέα και έδωσε έµφαση στον γεωργικό. 
 

Τµήµα Ζωικής Παραγωγής Γ.Π.Α. 
 
Αποφασίσαµε να αλλάξουµε όνοµα να ονοµάσουµε το Τµήµα «Επιστήµης Ζωικής 
Παραγωγής και Υδατοκαλλιεργειών» Έχουµε δύο µεταπτυχιακά προγράµµατα. Το 
ένα είναι στις Υδατοκαλλιέργειες και το άλλο µε τρεις κατευθύνσεις Γενετική 
βελτίωση, Αναπαραγωγή, Φυσιολογία Θρέψης και Αναπαραγωγής  Η εµπειρία µας 
µέχρι τώρα είναι ότι η πλειοψηφία των φοιτητών προέρχονταν από το δικό µας 
τµήµα.  Στην προσπάθεια µας όµως να αναβαθµίσουµε τις προπτυχιακές σπουδές 
δηµιουργήσαµε πρόβληµα στο µεταπτυχιακό στο οποίο µέχρι ένα σηµείο 
επαναλαµβανόµαστε.  Βέβαια όταν έχουµε φοιτητές από άλλα Πανεπιστήµια ή αλλά 
τµήµατα εκεί υπάρχει το πρόβληµα.  ∆ιότι αυτοί δεν µπορούν να µας 
παρακολουθήσουν.  ∆εν έχουν το υπόβαθρο των δικών µας φοιτητών.  Προσωπική 
µου άποψη είναι ότι αυτά που λέµε στο µεταπτυχιακό είναι πιο συνοπτικά.  Θα 
µπορούσαµε να τα αναπτύξουµε στο προπτυχιακό και να µην είχαµε αυτές τις 
µεταπτυχιακές εξειδικεύσεις και θα θέλαµε να ακολουθήσουµε τα µοντέλο που 
ακολουθεί το Πολυτεχνείο αφού θεωρούµε ότι είναι ισοδύναµο µε master το πρώτο 
πτυχίο το πρώτο πτυχίο να πηγαίνουµε κατευθείαν σε διδακτορικό όπως είπε και ο 
κύριος Καλτσίκης.  ∆ιότι οι µεταπτυχιακές µελέτες ίσως είναι κάτι παραπάνω από τις 
προπτυχιακές και ίσως αυτό θα πρέπει να αποτελέσει επιδίωξη µας να 
προσπαθήσουµε να κρατήσουµε τον πενταετή κύκλο σπουδών και να µπορέσουµε να 
επιτύχουµε την ισοδυναµία µε master αυτού του πρώτου πτυχίου και οι φοιτητές µας 
να πηγαίνουν κατευθείαν στο διδακτορικό.  Βέβαια µπορούν να τρέχουν αυτά τα 
µεταπτυχιακά για άλλους ενδιαφερόµενους ή για άλλα τµήµατα από άλλες 
εξειδικεύσεις. 
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κ. Χρήστος Νεοφύτου, Πρόεδρος Τµήµατος Γεωπονίας Ζωικής 
Παραγωγής και Υδάτινου Περιβάλλοντος 
Ο τίτλος Ζωικής Παραγωγής είναι παραπειστικός για το τµήµα µας γιατί δεν βγάζει 
ζωοτέχνες βγάζει  ιχθυολόγους.  Εµείς έχουµε ένα πλεονέκτηµα.  Ο κλάδος 
Ιχθυολόγος είναι κλάδος παραγωγικός.  Για να κάνεις παραγωγή πρέπει να έχεις 
γνώσεις οικονοµικές, τεχνικές και παραγωγικές.  ∆εν µπορεί να γίνει παραγωγή αν 
δεν υπάρχουν αυτές οι γνώσεις αρά για µας η επαγγελµατοποίηση των σπουδών του 
γεωπόνου είναι επιτακτική ανάγκη και πρέπει να καθίσουµε κάτω όλα τα γεωπονικά 
Τµήµατα να βρούµε µια κοινή συνισταµένη.  Φυσικά είχαµε µέχρι σήµερα την 
προσωπική παραγωγή.  Σήµερα εµείς προσπαθούµε να διδάξουµε στους νέους την 
ποιότητα και τον σεβασµό στο περιβάλλον.  Τις τάσεις αυτές τις δίνει ο καταναλωτής 
αυτός στον οποίο εµείς απευθυνόµαστε άρα εµείς πρέπει να ακολουθήσουµε τις νέες 
τάσεις της αστικής κοινωνίας µας.  Σαν τµήµα είµαστε πενταετούς κύκλου αλλά θα 
συζητήσουµε την περίπτωση και να µειωθεί.  Αναφέρθηκε από συναδέλφους να 
µπουν οι κατευθύνσεις του marketing του management.Αυτά τα µαθήµατα τα είχαµε 
τώρα αν δεν έγιναν στο βαθµό που έπρεπε αυτό είναι άλλο θέµα.  Πρέπει να βρεθεί 
µια κοινή συνισταµένη για τον γεωπόνο του µέλλοντος. 
 
 

κ. Μάµαλης Σπύρος Μέλος Συµβουλίου του ΓΕΩΤΕΕ 
 
Σήµερα ζούµε σε µια εποχή ραγδαίων εξελίξεων όπου χρειάζεται να προσαρµοστούν 
οι σπουδές  οι οποίες δεν µπορεί να είναι αποµονωµένες από τα όσο συµβαίνουν 
σήµερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον υπόλοιπο κόσµο.  Η εποχή στην οποία ο 
όρος γεωπόνος σηµαίνει κάτι σαφές και διακριτό έχει περάσει.  Άρα τίθεται το 
ερώτηµα.  Θα συνεχίσουµε να έχουµε την οµπρέλα;  Η άποψη του επιµελητηρίου 
είναι ότι ναι θα πρέπει να υπάρχει.  Απλώς θα πρέπει ο όρος αυτός να συνοδεύεται σε 
κάθε περίπτωση από διακριτές εξειδικεύσεις π.χ. Γεωπόνος Τεχνολόγος Τροφίµων, 
Γεωπόνος Ζωοτέχνης και αυτές οι διακριτές εξειδικεύσεις θα πρέπει να µπουν και 
στα επαγγελµατικά δικαιώµατα.  Να υπάρχει ένα minimum επαγγελµατικών 
δικαιωµάτων για όλους του γεωπόνους όπου θα µπορέσουµε να κάνουµε και άλλα 
πράγµατα και µετά στις εξειδικεύσεις  όπου θα  µπορέσουµε να ανταγωνιστούµε και 
άλλες κατευθύνσεις.  Για να γίνει όµως αυτό πρέπει να αναθεωρήσουµε τα 
προγράµµατα σπουδών.  Να τα δούµε τόσο ως προς το σκοπό δηλαδή έχουµε έναν 
εισακτέο από πού ξεκινάµε και που θέλουµε να φτάσουµε.  Τη φιλοσοφία αν δηλαδή 
θα πάρει την τεχνοκρατική αντίληψη των σπουδών ή την ερευνητική,  όσον αφορά τη 
δοµή και το περιεχόµενο.  ∆ηλαδή πρέπει να καθοριστεί το περιεχόµενο του κάθε 
µαθήµατος η χρονική στιγµή διάθεσης της γνώσης, η ύπαρξη µαθηµάτων γενικής 
παιδείας, η πρακτική άσκηση.  Προτείνουµε το ήµισυ των σπουδών να καλύπτεται 
από κοινά γεωπονικά µαθήµατα όπου θα δίνουν κοινές σ’ όλους τους αποφοίτους 
γνώσεις.  Στην συνέχεια θα εξειδικεύονται στα επόµενα 2-3 χρόνια.  Οι εξειδικεύσεις 
θα πρέπει να είναι γενικές π.χ. αγροτική οικονοµία, τεχνολογία τροφίµων και όχι να 
µπαίνουµε σε πολύ εξεζητηµένες εξειδικεύσεις όπως διοίκηση γεωργικών 
εκµεταλλεύσεων ή µικροβιολογία τροφίµων.  Αυτό είναι επικίνδυνο γιατί κατά τη 
διάρκεια της ζωής µας αλλάζουµε πολλά επαγγέλµατα.  Υπάρχει κινητικότητα στα 
επαγγέλµατα και µια τέτοια εξειδίκευση θα είναι πολύ επικίνδυνη.  Αυτές οι 
εξειδικεύσεις θα µπορούσαν να µπουν σε µεταπτυχιακό επίπεδο όπου εκεί 
προτείνουµε να καταργηθούν οι γενικές κατευθύνσεις π.χ. δεν ωφελεί σε τίποτα ένα 
µεταπτυχιακό στην Αγροτική Οικονοµία. 
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Θα πρέπει να τονίσω ότι θα πρέπει να υπάρξει διαχωρισµός µεταξύ των Μετ/κών που 
οδηγούνται στην απόκτηση δεξιοτήτων έρευνας και αυτών που οδηγούνται στην 
απόκτηση δεξιοτήτων αγοράς. Αυτό δεν το έχει συζητήσει κανένας µέχρι τώρα και 
λυπάµαι. Κάνουµε ΝΜΑ και ζητάµε από τους φοιτητές να αναλύουν paper πράγµα 
που είναι καθαρά ερευνητικό κοµµάτι. Έτσι έχουµε µπερδέψει τους ρόλους, 
µπερδεύουµε το master µε το διδακτορικό και λέµε για την κατάργηση του master. 
Έτσι θα πρέπει να διαχωρίσουµε και τους µετ/κούς τίτλους, όµως θα πρέπει να δούµε 
και την επιλογή των διδασκόντων στα µετ/κά. 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :  
Παρακαλώ, να συντοµεύεται. Έχετε άλλη µια σελίδα απ΄ότι βλέπω και θα πάρει πολύ 
χρόνο, βλέπω τις σελίδες σας. Είστε στο ΓΕΩΤΕΕ θα έχετε κι άλλη ευκαιρία να 
τοποθετηθείτε. Θερµή παράκληση. Είναι άλλοι 8 οµιλητές. Παράκληση θερµή. 
Τελειώστε. 
 
Συνεχίζω. Λοιπόν, θα πρέπει να δούµε και τους διδάσκοντες. Τη συνεργασία τους σε 
συµµετοχή σε επαγγελµατικούς χώρους, σε βιοµηχανίες κ.ο.κ.. Χαίροµαι που ο 
κ.Γενικός Γραµµατέας άνοιξε το θέµα της δια βίου επίδοσης. Θα ήθελα να ανοίξω 
και το θέµα της διαπίστευσης και πιστοποίησης επαγγελµατικών βάσεων αν θα 
πρέπει να γίνεται από τα Παν/µια, αν θα πρέπει να γίνεται από το ΓΕΩΤΕΕ ή αν θα 
πρέπει να γίνονται σε συνεργασία αυτές οι βάσεις ή από άλλους φορείς. Ένας τοµέας 
στον οποίο έχουµε υστερήσει ενώ θέλαµε να πρωταγωνιστήσουµε είναι ο τοµέας 
Επιστήµης του Περιβάλλοντος. Το είπανε αρκετοί και ελπίζω να ειπωθούν και όλα τα 
υπόλοιπα γιατί υπάρχουν πολλά σηµεία που δεν καλύφθηκαν. 
Ευχαριστώ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :∆εν µου είναι καθόλου ευχάριστο να παρεµβαίνω και να σας 
διακόπτω όµως υπάρχει πίεση χρόνου και οι υπόλοιποι παράκληση να πιέσουν το 
χρόνο όπως οι προηγούµενοι. 
 

κ.∆.Προφήτου 
Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη. Θα πρέπει οπωσδήποτε να λάβουµε υπόψη µας τη 
δοµή που έχουνε τα γεωπονικά τµήµατα ή τα γεωπονικά Παν/µια στη χώρα. Υπάρχει 
ένα Γεωπονικό Παν/µιο που έχει την ευελιξία να καθορίζει τον κορµό, όπως εκείνο 
θέλει, ανεξάρτητα εάν τώρα λειτουργούν µε ένα προγ/µα, πράγµα που δεν συµβαίνει 
στο τµήµα µας, όποιος θελήσει να κάνει έναν κορµό διαφορετικό δεν έχει αυτό το 
δικαίωµα, το οποίο πρέπει οπωσδήποτε να το δούµε στην πορεία και να καθοριστεί 
µία επιτροπή η οποία θα επεξεργαστεί έναν κορµό που να είναι σε γενικό επίπεδο 
παρόµοιος, όχι βέβαια µε ίδιους κωδικούς, αλλά οπωσδήποτε να ξέρουµε τι εννοούµε 
όταν λέµε γεωπονικό κορµό διότι ως τώρα δεν έχω αντιληφθεί εγώ προσωπικά πώς ο 
καθένας από εµάς εννοεί το γεωπονικό κορµό. Αυτό πρέπει να είναι σαφέστατα εάν 
θέλουµε να είµαστε συνεπείς σ΄ αυτά τα οποία λέµε. Η δοµή των µαθηµάτων, 
διδακτικές µονάδες, ECTS, θεωρία και εργαστήρια. Σαφώς χρειαζόµαστε 
περισσότερη πρακτική άσκηση και πολύ περισσότερη εργαστηριακή σε σχέση µε τη 
θεωρία ενώ σήµερα η θεωρία βαθµολογείται πολύ περισσότερο από τα εργαστήρια. 
Κάτι το οποίο πρέπει να δούµε όταν µιλάµε για εφαρµογή ECTS, δηλαδή 
επικοινωνία µε ίδιες µονάδες διεθνώς κι εµείς µέσα στην Ελλάδα, δεν έχουµε το ίδιο 
σύστηµα διδακτικών µονάδων. Προσθήκη παιδαγωγικών µαθηµάτων επιλογής ώστε 
τα πτυχία που αποκτούνται από τα γεωπονικά τµήµατα να µην χρειάζονται να 

 68



περνούν και από ΣΕΛΕΤΕ στη συνέχεια ώστε να µπορούν να αποκτούν το δικαίωµα 
του εκπαιδευτικού, πράγµα που είναι απαράδεκτο. Μετά από 5 ολόκληρα δύσκολα 
χρόνια να χρειάζονται ουρά για τη ΣΕΛΕΤΕ, να χρειάζονται γύρω στον 2 χρόνο για 
να γίνονται καθηγητές. 
Το δικό µας προϊόν προς αξιολόγηση είναι ο Γεωπόνος. Εγώ είµαι αισιόδοξη. Θεωρώ 
ότι τον γεωπόνο που µέχρι τώρα βγάζαµε ανταποκρίθηκε κατά 80% στις απαιτήσεις 
της αγοράς και αυτό έγινε αντιληπτό φαντάζοµαι και σήµερα.Όµως θα πρέπει να 
υπάρχει µια συνεχής αξιολόγηση των προγ/των  σπουδών µας µε βάση τα διεθνή 
πρότυπα. Όπως π.χ. η παραγωγικότητα. Τελειώνω µε το µετ/κό δίπλωµα σπουδών 
όπου πρέπει να αναγνωρίζεται ο τίτλος του από τον ΑΣΕΠ και όχι µόνο το βασικό 
πτυχίο. 
Ευχαριστώ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας : ∆ήµητρα, ευχαριστώ. Πάντως δεν σπάσατε το ρεκόρ. Το ρεκόρ 
το έχει ο κ.Καλτσίκης. Πολύ συνοπτικοί λόγοι και αυτό διευκολύνει. 
 

κ. Τσιούρης : 
Κληθήκαµε να απαντήσουµε σε ορισµένα ερωτήµατα σήµερα. Εγώ απαντώ σε ένα 
µόνο µε µία απάντηση. Λέω ότι χρειάζεται γενναιότητα απ΄ όλους, να ακούσουµε τα 
µηνύµατα των καιρών και της ευρωπαϊκής ένωσης και της κοινωνίας. Το θέµα µου 
είναι γεωπόνοι και περιβαλλοντική εκπαίδευση. Είµαι καθηγητής γεωπονίας, εδώ στη 
Θεσσαλονίκη και µε αντικείµενο αυτό βέβαια, χωρίς να σηµαίνει ότι είναι το 
καλύτερο αντικείµενο του κόσµου. Αλλά σπουδάζοντας στην Αγγλία και 
αφουγκραζόµενος όπως εγώ νοµίζω τα µηνύµατα των καιρών θεωρώ ότι ο 
γεωπονικός κλάδος διαθέτει επιστήµονες άρτια καταρτισµένους στην αειφορική 
διαχείριση των γεωργικών πόρων και είµαι ευαισθητοποιηµένος σε θέµατα 
περιβάλλοντος. Ο τοµέας απασχόλησης των γεωπόνων όπου η συνεισφορά τους είναι 
αξιόλογη είναι τα προγ/τα περιβαλλοντικής εκπ/σης που σήµερα εκπονούνται στη 
β/µια εκπ/ση. Η υλοποίηση προγ/των περιβαλλοντικής εκπ/σης στα σχολεία της 
β/θµιας εκπ/σης σήµερα είναι προαιρετική και ασκείται όχι από ειδικούς καθηγητές 
αλλά από καθηγητές διαφόρων ειδικοτήτων µε βασικό προϊόν µόνο την 
ευαισθητοποίησή τους σε περιβαλλοντικά θέµατα. Έτσι εντοπίζει κανείς φιλολόγους, 
µαθηµατικούς, θεολόγους να συµµετέχουν στην περιβαλλοντική εκπ/ση. Είναι 
προβλέψιµο ότι οι καθηγητές µέσης και οι δάσκαλοι στοιχειώδους εκπ/σης θα 
εµπλέκονται όλο και περισσότερο σε προγ/τα περιβαλλοντικής εκπ/σης στο µέλλον. 
Οι πτυχιούχοι γεωπόνοι θα είναι ίσως οι καταλληλότεροι να εκπαιδεύσουν και να 
ευαισθητοποιήσουν τους µαθητές προσαρµόζοντας κάθε φορά τη διδακτέα ύλη και 
τα  περιβαλλοντικά εποπτικά µέσα διδασκαλίας, την ηλικία και το επίπεδο των 
µαθητών. Στην Ελλάδα όπως συλλέχτηκε από άλλους ερευνητές, δεν έχουν εκτιµηθεί 
δεόντως οι πολλαπλές αξίες της χλωρίδας, της πανίδας, ούτε η παιδαγωγική αξία της 
φύτευσης ενός δέντρου. Η παρακολούθηση αυτή από τους µικρούς µαθητές είτε 
ατοµικά είτε οµαδικά. Το µάθηµα της περιβαλλοντικής εκπ/σης εφαρµοζόµενο στην 
αυλή του σχολείου ή σε σχετικό εργαστήριο, είτε εκτός σχολείου σε αγρό, δάσος, 
υγρότοπο, βιοµηχανία µπορεί να θεωρηθεί ευχαρίστηση παρά υποχρέωση για τους 
διδάσκοντες και τους διδασκόµενους. 
Με τη χρησιµοποίηση των γεωπόνων στην περιβαλλοντική εκπ/ση αναµένεται όχι 
µόνον η των µαθητών, αυριανών πολιτών, να γίνουν υπεύθυνα και 
συνειδητοποιηµένα µέλη του περιβάλλοντος αλλά και η στάση των γονέων των 
µαθητών ως προς το περιβάλλον να επηρεαστεί θετικά. Όχι µόνο ως προς το αστικό 
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περιβάλλον αλλά και ως προς το αγροτικό και φυσικό περιβάλλον της ελληνικής 
υπαίθρου. Έτσι η περιβαλλοντική συµπεριφορά των κατοίκων των πόλεων και εκείνη 
του αγροτικού πληθυσµού µπορεί να αλλάξει προς τη θετική κατεύθυνση και οι 
πολίτες από ρυπαντές να µετατραπούν σε φροντιστές και φύλακες του φυσικού 
περιβάλλοντος. Αν το Υπουργείο Παιδείας επωµιστεί την αξιοποίηση των 
πτυχιούχων στην περιβαλλοντική εκπ/ση δεν έχει παρά να εισαγάγει το µάθηµα αυτό 
στο ωρολόγιο προγ/µα της στοιχειώδους και µέση εκπ/σης και να προχωρήσει το 
ταχύτερο δυνατό στην αντίστοιχη νοµοθετική ρύθµιση.  
Ευχαριστώ πολύ. 
 
Ο κ.Καµενίδης. 
 
Ο κ.Καµενίδης λέει: 
Ας τελειώσουν πρώτα οι της Φυτικής Παραγωγής και µετά θα µιλήσω. 
 

Ο κ.Γ.∆ιαµαντίδης: 
Ευχαριστώ κ.Καµενίδη. Θα ήθελα να πω κι εγώ δυό λόγια. Σε ότι αφορά τα µετ/κά 
και σε ότι αφορά όλο τον προβληµατισµό που αναπτύχθηκε προηγουµένως. Έχω την 
εντύπωση ότι τα µετ/κά και τα διδακτορικά κατά πρώτο και κύριο λόγο στοχεύουν 
στην ανανέωση του εκπ/κού προσωπικού στα Παν/µια. Αυτή την παράµετρο µου 
φαίνεται δεν τη λάβαµε καθόλου υπόψη µας. Με αυτή την έννοια λοιπόν, νοµίζω ότι 
το Υπουργείο Παιδείας µπορεί να έχει µία εκτίµηση σε ότι αφορά τον αριθµό των 
µετ/κών φοιτητών. ∆εδοµένου ότι και σε παγκόσµιο επίπεδο τα µετ/κά και τα 
διδακτορικά κατά κύριο λόγο στοχεύουν στην ανανέωση του εκπ/κού προσωπικού 
για τα παν/µια. Είναι µία παράµετρος την οποία δεν µπορούµε να µην την λάβουµε 
υπόψη µας. Σε δεύτερη µοίρα έχω την εντύπωση, ότι έρχεται η παραγωγή. Σε ότι 
αφορά τη χρηµατοδότηση. Προκειµένου να αναβαθµιστούν, προκειµένου να 
καλυφθούν όλες οι ανάγκες, προκειµένου να γίνει έρευνα, εκείνο που δεν έχω 
καταλάβει στην Ελλάδα είναι ένα: γιατί σαν γεωπονικός κλάδος δεν επιδιώξαµε τη 
λειτουργία ή τη χρηµατοδότηση της γεωπονικής επιστήµης µε βάση την αρχή της 
ανταποδοτικότητας. ∆ηλαδή γιατί δεν θα έπρεπε το Υπουργείο Γεωγίας να 
χρηµατοδοτεί τη γεωπονική εκπ/ση; Αυτό δεν το έχω καταλάβει ακόµη και πρέπει να 
επιδιώξουµε συνολικά όλοι µαζί προκειµένου να γίνουν όλα αυτά που είπαµε 
προηγουµένως πράξη και προκειµένου να αναβαθµιστεί ο ρόλος µας µέσα από την 
ουσιαστική παροχή υπηρεσιών στην κοινωνία µε ισχυρή χρηµατοδότηση η οποία 
µπορεί να προέλθει από ένα σύστηµα ανταποδοτικότητας και αυτό είναι γενικότερη 
παρατήρηση. Σε ότι αφορά τώρα όλα τα άλλα και πέρα από τις ταµπέλες, εκείνο που 
κράτησα εγώ είναι µια λέξη κλειδί, ολοκληρωµένες δεξιότητες. Τοσύστηµά µας ή 
όποιο προγ/µα µας πρέπει να στοχεύει ώστε οι φοιτητές µας, οι απόφοιτοί µας είτε 
είναι προπτυχιακού είτε είναι µετ/κού επιπέδου πρέπει να έχουν ολοκληρωµένες 
δεξιότητες. Και αυτό πρέπει να το δούµε πότε θα ΄ρθεί στο επίπεδο του προγ/τος 
σπουδών και ξαναλέω πάλι, πέρα από ταµπέλες. ∆εν ενδιαφέρουν οι ταµπέλες, αν 
βάζουµε αυτό το µάθηµα ή από το άλλο το µάθηµα, σαν γεωπονική επιστήµη θα 
πρέπει να έχουµε ισχυρά εργαστήρια. Θα πρέπει να έχουµε πολύ οργανωµένη 
πρακτική άσκηση. Στη Γαλλία για παράδειγµα σε µία γεωπονική, η πρακτική άσκηση 
διαρκεί 1 χρόνο και εντός γαλλικού εδάφους. Εµείς εδώ πέρα κατά πόσο την 
πρακτική µας άσκηση την έχουµε δώσει τη σηµασία που πρέπει. Είναι ένα 
ζητούµενο. Ένα τρίτο που θα ήθελα να πώ, τελευταίο, είναι ότι κάναµε εδώ στη 
Θεσσαλονίκη ένα σηµαντικό λάθος. Θα πρέπει να το αναγνωρίσουµε το ότι τη 
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Φυτική Παραγωγή την κόψαµε σε τρείς κατευθύνσεις σπουδών. Και θα πρέπει 
πραγµατικά να ζητήσουµε συγνώµη από τους φοιτητές µας και πρέπει γρήγορα και 
αν είναι δυνατόν, εχθές, ήδη να λειτουργούσαµε τη φυτική παραγωγή. 
Ευχαριστώ. 
 
Προεδρείο κ. Λόλας : Εγώ ευχαριστώ. Είπες πολύ ωραία τα πράγµατα, Γρηγόρη, µου 
άρεσε πάρα πολύ που βάζεις όριο τις ολοκληρωµένες δεξιότητες, κάτι που θα µας 
προβληµατίσει όλους. Αλλά εσύ που διαµαρτυρόσουν για το χρόνο, δεν τον τήρησες. 
∆εν πειράζει. 
 

Κ.Κλωνάρη: 
Θα είµαι πολύ σύντοµη. ∆εν θα έπαιρνα το λόγο αλλά επειδή είµαι ∆/ντρια του 
Τοµέα Φυτοπροστασίας, πήρα το µικρόφωνο από την τελευταία φράση του Γρηγόρη 
(του κ. ∆ιαµαντίδη), διότι η δηµιουργία του τοµέα φυτοπροστασίας και η διάσπαση 
σε 3 κατευθύνσεις δεν έγινε τυχαία. Έγινε γιατί  προέκυψε κάτω από κάποιες 
ανάγκες και ανταποκριθήκαµε σε κάποια πρόσκληση του Υπουργείου Γεωργίας που 
µας ζητούσε ειδικούς φυτοπροστάτες και µάλιστα µε συγκεκριµένα νούµερα κ.λ.π. 
Βεβαίως αφού λειτούργησε έτσι το προγ/µα κάποια χρόνια διαπιστώσαµε τις 
ελλείψεις µας και θέλουµε να επανέλθουµε. Πέραν αυτού, πριν δώσω το µικρόφωνο, 
θα πω δύο λόγια για τη δική µου παρέµβαση και να τελειώσω. Ότι εγώ θέλω τα 
προγ/τά µας να είναι λίγο ευέλικτα στο να δέχονται νέες τάσεις. Η γεωπονία σαν 
επιστήµη βελτιώνεται από πολύ καινούργια θέµατα, γεµίζει από πολύ ωραία και 
καινούργια πράγµατα και πρέπει να είµαστε ανοιχτοί στο να ενσωµατώσουµε αυτά 
τα πράγµατα, αυτές τις νέες τάσεις στα προγ/τά µας. Τίποτα άλλο. 
Ευχαριστώ. 
 

Κ.Παναγιωτόπουλος: 
Ευχαριστώ για την ευκαιρία που µου δίνεται να καταθέσω κάποιες σκέψεις, 
προσθέτοντας τες σε παρόµοιες που ακούστηκαν από προηγούµενους οµιλητές και 
να τα πω κι εγώ ανταπαντώντας αν θέλετε πίσω από το σλόγκαν γεωπονική οµπρέλα. 
Πέρα από τους λόγους που αναφέρθηκαν από τους προηγούµενους οµιλητές, την 
αναγκαιότητα της γεωπονικής οµπρέλας, στην ουσία αλλά και στον τίτλο των 
πτυχιούχων που παράγουµε και θα παράγουµε για το επόµενο διάστηµα είναι δύο, 
τρεις  άλλοι λόγοι που νοµίζω ότι αξίζει να αναφερθούν επιγραµµατικά. Κατ΄ αρχήν, 
πολύς λόγος γίνεται για τη  σχέση σπουδών και αγοράς εργασίας. Νοµίζω ότι κάτι 
τέτοιο είναι επιθυµητό αλλά βέβαια θα πρέπει να είναι και εξ΄ ολοκλήρου 
υποχρεωτική αυτή η άµεση σύνδεση. Αλλά σε κάθε περίπτωση, καθώς οι απαιτήσεις 
της αγοράς συνεχώς αλλάζουν και είναι µάλλον αδύνατον να τις παρακολουθήσει ένα 
προγ/µα σπουδών. ∆εν µπορεί κάθε 2 χρόνια ν΄ αλλάζεις προγ/µα σπουδών ή κάθε 3 
χρόνια. Ενώ κάθε 3 χρόνια µε το σηµερινό ρυθµό των εξελίξεων στην τεχνολογία, 
στην πληροφόρηση ή οπουδήποτε αλλού µπορεί να δηµιουργούνται νέες θέσεις 
εργασίας, νέες ανάγκες. Γι΄ αυτό νοµίζω ο µόνος σίγουρος τρόπος για ν΄ 
αντιµετωπιστούν τέτοια φαινόµενα είναι η σωστή γεωπονική εκπ/ση δηλαδή να 
υπάρχει ένας κορµός γεωπονικών σπουδών, η διάρκειά του είναι κάτι που συζητιέται. 
Εποµένως αν κάποιος έχει σωστές και σοβαρές γεωπονικές γνώσεις πολύ εύκολα 
µπορεί να µεταπηδήσει σ΄ έναν νέο κλάδο και µια νέα θέση της αγοράς, να΄ χει αυτό 
που λέµε µεγάλη επαγγελµατική ευελιξία. Ένας άλλος λόγος που συνηγορεί για ένα 
τέτοιου είδους γεωπονικών σπουδών είναι και η επικοινωνία που πρέπει να έχει ο 
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οποιοσδήποτε πτυχιούχος γεωπονικού τµήµατος παν/κής σχολής κ.λ.π. κάτω από 
οποιονδήποτε δευτερεύοντα τίτλο µε συναδέλφους του, τόσο σε µία υπηρεσία του 
δηµόσιου τοµέα όσο και σε µία επιχείρηση του ιδιωτικού τοµέα. Μας είπε νωρίτερα 
ο κ. Ευθυµιάδης ότι απασχολεί 80 γεωπόνους. Φαντάζεστε αυτοί µεταξύ τους, αν δεν 
είχαν βασικές γεωπονικές γνώσεις δεν θα µπορούσαν να συνεννοηθούν. Εποµένως, 
πόσο θα µπορούσαν να συνεισφέρουν σ΄ έναν κοινό στόχο της συγκεκριµένης 
επιχείρησης; Μπορεί και σε µία υπηρεσία του δηµοσίου τοµέα. Επίσης ένας 
γεωπόνος οποιασδήποτε ειδίκευσης, Κατεύθυνσης ή Τµήµατος θα πρέπει ταυτόχρονα 
να µπορεί να επικοινωνεί ταυτόχρονα και µε τον παραγωγό και µε τον καταναλωτή. 
Θα πρέπει να ξέρει τι συµβαίνει σε κάθε πεδίο της γεωργικής δραστηριότητας και 
πόσο µία επιµέρους γεωργική δραστηριότητα θα επηρεάσει το τελικό προϊόν, θα 
επηρεάσει το περιβάλλον, θα επηρεάσει το κόστος του προϊόντος κ.λ.π. Αυτά όσον 
αφορά τις προπτυχιακές σπουδές. Για τις µετ/κές δε θέλω να µιλήσω, αν δεν 
ξεκαθαριστεί πρώτα το ζήτηµα όσον αφορά τις προπτυχιακές σπουδές, τι µορφή θα 
έχουν αυτές, αλλά σε καµιά περίπτωση δεν µπορούµε να πούµε να καταργήσουµε τις 
µετ/κές σπουδές γιατί πέρα απ΄ το λόγο ότι πρέπει να παραχθούν επιστήµονες που θα 
στελεχώσουν τα ΑΕΙ θα πρέπει να παράγουµε και γνώση. Θα πρέπει να γίνεται και 
έρευνα. Μην περιµένουµε να εισάγουµε τα πάντα από το εξωτερικό. 
Ευχαριστώ. 
 

Η.Ελευθεροχωρινός: 
Βλέποντας τους εισηγητές, εγώ αναγκαστικά θα λειτουργήσω µε βάση το αντικείµενο 
που υπηρετώ τη ζιζανιολογία, κάπως έτσι θα θέσω το θέµα. Ακούσαµε ποια απήχηση 
έχουν τα προϊόντα που βγάζουµε στην αγορά και ούτε λίγο ούτε πολύ µας είπαν ότι 
κάποια προϊόντα δεν χρειάζονται στην αγορά. Αρα όλοι αµέσως εµείς ως καθηγητές 
παν/µίου το λιγότερο που θα έπρεπε να προβληµατιστούµε είναι τι φταίει και ποιος 
φταίει. Στο πρώτο ερώτηµα πρέπει να οµολογήσουµε όλοι ότι φταίνε τα προγ/τα 
σπουδών, τα οποία είναι προγ/τα διδασκόντων και διδασκοµένων και να εξηγήσω 
γιατί. Ήταν πολύ καλό αυτό που γίναµε όλοι καθηγητές παν/µίου και πήραµε προίκα 
ο καθένας µας ένα αντικείµενο το οποίο δεν είναι αντικείµενο ευρύ δηλαδή ένα 
κεφάλαιο ενός βιβλίου, το εξελίξαµε σε µάθηµα και αυτό έγινε ευρύ αντικείµενο µε 
έµφαση στην προσρόφηση κ.τ.λ. του καλίου στο έδαφος π.χ. Λοιπόν, φταίνε τα 
προγ/τα σπουδών σε µεγάλο βαθµό. Από εκεί προέκυψαν και επικαλύψεις άρα 
µπορεί να γίνει µείωση της διάρκειας των σπουδών. Κύριε Γενικέ, ένα άλλο,  µεταξύ 
των προγ/των των γεωπονικών θεµάτων αν και έχουν τους ίδιους τίτλους σπουδών 
διαφέρουν πολύ οι σπουδές που παίρνουν οι πτυχιούχοι. Αυτό τι έχει ως αποτέλεσµα; 
Μαζί µε την αλλαγή του ∆ΙΚΑΤΣΑ του εξωτερικού να κάνετε και ένα ∆ΙΚΑΤΣΑ για 
το εσωτερικό, αναγνώριση ισοτιµίας και αντιστοιχίας. Έτσι λέω εγώ, που γνωρίζω 
τους οδηγούς από το ∆ΙΚΑΤΣΑ. Ξέρω τα πτυχία όλα που απονέµονται από όλες τις 
χώρες. Κατά συνέπεια τους ξέρω από έξω τους οδηγούς σπουδών και αν θέλετε 
τεστάρετε σε οτιδήποτε θέλετε. Λοιπόν έχουµε ένα πρόβληµα εναρµόνισης όπως είπε 
η κ.Προφήτου, των σπουδών. Έχουµε ένα πρόβληµα να έχουµε γεωπονικές σπουδές 
όπως είπε και ο κ.Παναγιωτόπουλος. Απόλυτα συµφωνώ στην οµπρέλα για να 
επικοινωνούµε. Βέβαια µην ξεχνάµε και κάτι άλλο. ∆εν είµαστε µόνοι. Είµαστε στην 
Ευρώπη. Υπάρχουν οι αρχές της διακήρυξης της Μπολώνιας, η οποία όπως ξέρετε 
κ.Γενικέ, λένε πτυχία για εύκολη απασχόληση και ακαδηµαϊκή ποιότητα. 
Εποµένωςαν δεν βγάλουµε γεωπόνους όπως θέλετε ονοµάστε τους µε δεύτερο 
συνθετικό από πίσω, που να έχουν απασχόληση τότε γιατί τους βγάζουµε;  Αν 
οµολογήσουµε ότι κάτι πάει λάθος σε εµάς, πρέπει σύντοµα να επανορθώσουµε αν 
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θελουµε να σωθούµε ως παν/µια και να βγάζουµε προϊόντα που πραγµατικά θα 
µπορούν να αγοράζονται στην αγορά. ∆εν είµαστε µόνοι µας είµαστε στην Ευρώπη. 
Συµβαίνει ξέρετε τα µετ/κά διπλώµατα και λέω µετά λύπης µου ότι και οι Βρετανοί 
όπως το ξέρετε κ.Γενικέ, έχουν εµπορευµατοποιήσει τις σπουδές και είχαν το ίδιο 
παν/µιο. Λυπάµαι που το λέω αλλά έτσι είναι κι εκεί. Εγώ δεν θα κοιτάξω τους 
Βρετανούς θα κοιτάξω τη χώρα µου. Και θα πώ ότι πρέπει να καθισουµε και να 
συζητήσουµε τη διάρκεια.  
Ευχαριστώ 
 

Α.Θρασυβούλου: 
Θα ήθελα να τονίσω ότι θα πρέπει να εξαντλήσουµε κάθε προσπάθεια εξεύρεσης 
πόρων τόσο για τις προπτυχιακές όσο και για τις µετ/κές σπουδές όσο και για την 
έρευνά µας. Και κάτι που δεν το συζητήσαµε καθόλου είναι η παροχή υπηρεσιών σε 
τρίτα άτοµα. Σε τρίτους µέσω των εργαστηρίων. Θα µου επιτρέψετε να καταθέσω 
την εµπειρία που έχουµε εµείς σαν Εργαστήριο. Καθιερώσαµε την παροχή 
υπηρεσιών σε τρίτους, οι παραγωγοί έρχονται 2 φορές την εβδοµάδα, 2 φορές το 
µήνα στο εργαστήριο και εκπαιδεύονται για 3 ηµέρες και παράλληλα αναλύουµε 
δείγµατα µελιών σε επαγγελµατίες ή και µελισσοκόµους που χρειάζονται γι΄ αυτές 
τις αναλύσεις. Μ΄ αυτή τη δραστηριότητα έχουµε αγοράσει τα τελευταία 5 χρόνια 
εξοπλισµό που ξεπερνάει τα 350.000 ευρώ. Έχουµε στο εργαστήριό µας τώρα τον 
εξοπλισµό που χρειάζονται οι µετ/κοί σπουδαστές να κάνουν τις σπουδές τους, έχω 6 
άτοµα που κάνουν διδακτορικό, 4 που κάνουν master και πιστεύω ότι τα 1000 ευρώ 
αν µπούνε σαν δίδακτρο για τους µετ/κούς φοιτητές είναι τίποτα για µας, µποροστά 
στα έσοδα που έχουµε από παροχή υπηρεσιών. Ήδη το εργαστήριο πηγαίνει σε 
διαπίστευση. Πιστεύω ότι θα πρέπει και άλλα εργαστήρια να δοκιµάσουν αυτή την 
τακτική. 
Ευχαριστώ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :Νοµίζω ότι και άλλοι οµιλητές τόνισαν την ανάγκη 
χρηµατοδότησης. Εδώ είναι ο κ.Γενικός φαντάζοµαι τα  ακούει. 
 

κ.Τσατήρης: 
Ευχαριστούµε κ.Πρόεδρε για την πρόσκληση να παραβρεθούµε σ΄ αυτή την 
συνάντηση.  
Είµαι ο Πρόεδρος του Συλλόγου Γεωπόνων εκπ/κών Ελλάδας και νοµίζω ότι θα 
έπρεπε να απολογηθούµε σαν κλάδος γιατί έχουµε να πούµε κάποια πράγµατα που 
αφορούν στον τοµέα της Β/θµιας εκπ/σης και ότι άλλο προκύπτει µέσα από την 
εργασιακή µας απασχόληση σ΄ αυτό το χώρο. Στα πλαίσια αυτά λοιπόν, κατ΄ αρχάς 
κάποιες πληροφορίες, οι οποίες συναρτώνται µε τη δοµή της γεωπονικής εκπ/σης. Ο 
γεωπονικός τοµέας των επαγγελµατικών τεχνικών εκπαιδευτηρίων τα ονοµαζόµενα 
ΤΕΕ παρουσιάζει έντονα σηµάδια οπισθοχώρησης. Το 1997, 12 µε 15% του 
πληθυσµού της τεχνικής εκπ/σης είναι στα πρώην ΤΕΛ µετά τη µεταρρύθµιση 
Αρσένη το 1997 υπήρξε δραµατική µείωση του πληθυσµού των µαθητών σ΄ αυτά τα 
σχολεία. Στα καινούργια ΤΕΕ λοιπόν του τοµέα γεωπονίας τροφίµων και 
περιβάλλοντος όπως ονοµάστηκε αυτός, το νούµερο στην περασµένη σχολική 
περίοδο ήταν 2% του συνόλου των εισαγοµένων στην τεχνική επαγγελµατική εκπ/ση. 
Εκτός από µια σειρά από διαφορετικά και άλλα προβλήµατα στα πλαίσια της β/θµιας 
εκπ/σης του ΥΠΕΠΘ. Υποβάθµιση και εξαθλίωση της υλικοτεχνικής υποδοµής που 
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υπήρχε στα ΤΕΛ και στα νέα Πολυκλαδικά Λύκεια που αντιµετωπίζαµε στον τοµέα 
µας και σε ελλείψεις προσωπικού σε κρίσιµες περιόδους που υπήρξαν επίσης και 
καθορίσανε αυτά τα αποτελέσµατα στα προηγούµενα διδακτορικά. Γενικότερα σε 
ζητήµατα που αφορούν τη γεωπονική εκπ/ση και την επηρεάζουν πιστεύω άνετα. 
Πρώτα από όλα µία αιτία την οποία δεν ακούσαµε έτσι καθαρά, εµείς το 
προβάλλουµε, έχουµε καταλάβει µέσα από την πορεία µας στην εκπ/ση, στην 
απασχόλησή µας και είναι ευκαιρία να το πουν αυτόν. Εµείς δεν είµαστε 
περιχαρακωµένοι σ΄ ένα αυστηρά γεωπονικό περιβάλλον. Η καθηµερινή µας επαφή 
είναι µε γονείς και µαθητές κάθε κατηγορίας και τάξης και βέβαια µε 60.000 
επιστήµονες από άλλους κλάδους. Το να βρεθείς στον ίδιο επαγγελµατικό χώρο µε 
έναν άλλο γεωπόνο είναι γεγονός το οποίο συµβαίνει εκτός από τις συνελεύσεις µας 
και οτιδήποτε άλλο το οποίο συµβαίνει σπανίως. Αντιλαµβανόµαστε λοιπόν ποια 
είναι η απήχηση που έχει ο κλάδος µας, η γεωπονία γενικότερα στον κόσµο. Η 
αντίληψη λοιπόν η οποία υπάρχει είναι µια γενικότερη απαξίωση του Γεωργικού και 
αγροτικού τοµέα και ειδικότερα βεβαίως στην επαγγελµατική αποκατάσταση που 
αυτός µπορεί να παρέχει. Εµείς αυτό που έχουµε εντοπίσει και καταλαβαίνουµε είναι 
τα πρότυπα που συναντάµε. Όταν βλέπουµε στην τηλεόραση να υπάρχει ένας 
συνεχώς διαµαρτυρόµενος και δύσκολα δια βίον αγρότης. 
Υπάρχουν βέβαια τέτοια και αυξανόµενα φαινόµενα αλλά αυτό σηµαίνει ότι ο 
αγρότης είναι µονίµως πεινασµένος. Ποιος θα πάει να ασχοληθεί µε την αγροτική 
παραγωγή. Όταν επίσης, στις συνεντεύξεις που δίνονται υπάρχουν τα αγροτικά 
καφενεία, ταυτόχρονα βλέπουµε ότι ο αγρότης δεν δουλεύει, ηµιασπασχολείται. Αρα 
σου λέει γιατί να πάω να απασχοληθώ σε µία δουλειά που είναι τέτοια; Ένα τέτοια 
σηµαντικό στοιχείο είναι αυτό. ∆ηλαδή το στοιχείο πως µας αντιλαµβάνονται. Πως 
αντιλαµβάνονται µάλλον τα αποτελέσµατα της δουλειάς µας της γεωπονίας. Ένα 
δεύτερο σηµαντικό που εµείς πιστεύουµε είναι ότι η ελληνική πολιτεία ουσιαστικά 
απουσίαζε τα τελευταία χρόνια, περίπου 25 χρόνια, από οποιονδήποτε συστηµατικό 
σχεδιασµό για την ανάπτυξη του γεωργικού- αγροτικού τοµέα. Π.χ. βιολογική 
γεωργία, εναλλακτική διαχείριση των γεωργικών καλλιεργειών του αγροτικού τοµέα, 
αγροτουρισµός, παραγωγή βιοενέργειας κ.τ.λ. Αυτές οι έννοιες µπήκαν αλλά δεν 
αναπτύχθηκαν σε αυτόν τον τοµέα, στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική 
παραγωγή που θα µπορούσε να δώσει µια άλλη διάσταση στην ανάπτυξη της 
υπαίθρου και του συνόλου της χώρας. Είναι λοιπόν αυτά, αιτίες των προβληµάτων 
της γεωργικής εκπαίδευσης. Πρακτικά, όλα αυτά, βασικά επηρεάζουν τη γεωργική 
εκπαίδευση και βέβαια και τη γεωπονική εκπ/ση και τα άτοµα που συσχετίζονται 
σκέπτονται την πιθανότητα να εµπλακούν µ΄ αυτές. Νοµίζω γνωρίζετε π.χ. όσον 
αφορά τη γεωπονική εκπαίδευση πόσοι έχουν σε πρώτη ζήτηση τις γεωπονικές 
σχολές για να εισαχθούν στα Παν/µια µας. Στην άλλη πλευρά του λόφου τώρα 
βρίσκεται η αδυναµία που υπάρχει να διατυπωθεί µια ουσιαστική αναβάθµιση και 
αξιοποίηση των γεωπονικών σπουδών ώστε να οδηγήσουν στην ανατροπή αυτών των 
δεδοµένων. Ας δούµε λοιπόν κάποια ερωτήµατα που εµείς προσπαθούµε να θέσουν 
κάποιες ιδέες. Το µόνο λάθος που έκανε ο κ.Ευθυµιάδης στην εισήγησή του είπε ότι 
είµαστε 400 γεωπόνοι στην β/θµια εκπαίδευση είµαστε 800 όχι 400. 
Ένα ερώτηµα λοιπόν που προκύπτει είναι, υπάρχει αναζήτηση για ύπαρξη 
γεωπονικών σπουδών στην Ελλάδα; Κατ΄ επέκταση, η έρευνα και οι ακαδηµαϊκές 
σπουδές, ως αντικείµενο µας ικανοποιούν, ικανοποιούν ανάγκες της ελληνικής 
κοινωνίας στις σηµερινές συνθήκες; Ποιες είναι αυτές; Όσοι συµφωνούµε σ΄ αυτό θα 
πρέπει να επιχειρηµατολογήσουµε πειστικά και αντίστοιχα αυτό θα πρέπει να 
προχωρήσει προς τα έξω µε τον κάθε δυνατό τρόπο. Ακούστηκε από µία πλευρά η 
ανάγκη, από τον κ. Κωµαϊτη νοµίζω, να προβληθεί η δουλειά µας, που γίνεται προς 
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τα έξω. Τα µηνύµατα είναι εξαιρετικά δυσοίωνα όπως τα λαµβάνουµε εµείς που 
σχετιζόµαστε µε µεγάλο και διαφορετικά ακροατήριο και κόσµο είτε πρόκειται για 
τους µαθητές και τους γονείς είτε για τους εκπαιδευτικούς άλλων κλάδων. Προς τα 
πού πρέπει να κινηθούµε; Ο οδηγός σε αυτή την κατεύθυνση θα πρέπει να είναι ο 
κλάδος µε την πιο κοντινή σε µας σχέση, όπως τα έχουµε γνωρίσει τα πράγµατα, που 
πιστεύουµε ότι είναι αυτός των µηχανικών. ∆ηλαδή ποια πορεία ακολούθησαν οι 
σπουδές στα πολυτεχνεία τα τελευταία χρόνια; Ποια η σηµασία του Επιµελητηρίου 
τους; Και ποια η συσχέτισή του µε τις Πολυτεχνικές Σχολές; Όλα αυτά είναι 
δεδοµένα. Κάτι από τις δικές µας ιδιαιτερότητες και ανάγκες. Έχω σειρά από 
παραδείγµατα, ιδέες που ο καθένας θα µπορούσε να αλιεύσει περιδιαβαίνοντας το 
δικτυακό ιστό π.χ. έχει φτιαχτεί στο Ε.Μ.Π. η σχολή εφαρµοσµένων µαθηµατικών 
και φυσικών επιστηµών. Αν δείτε το πρόγ/µα και την ανάπτυξη σπουδών, µια 
εκτίµηση είναι ότι αυτοί σκοπεύουν κυρίως στο κοµµάτι των µαθηµατικών και των 
φυσικών όσον αφορά τη β/θµια εκπ/ση και τάσσεται στις ιδιότητες των αποφοίτων. 
Πρέπει να διατηρηθεί στην παρούσα φάση αµιγώς ο γεωπονικός χαρακτήρας των 
σχολών µας ή του Γεωπονικού Πανεπιστηµίου ανάλογα σε πιο µέρος της Ελλάδα 
βρισκόµαστε. Οπωσδήποτε ναι, απαντάµε, εφόσον έχουµε πρώτα από όλα απαντήσει 
ναι στο αρχικό ερώτηµα εννοείται. Υπάρχει ανάγκη να υπάρξουν δυνάµεις να 
προτείνουν στην κοινωνία τις νέες µορφές των γεωπονικών σπουδών που αυτή έχει 
ανάγκη και όχι να ανορθώσει τη δηµιουργία αυτοτελών τµηµάτων ή σχολών 
ανεξάρτητα από το γεωπονικό κορµό. Τέλος, το περιβάλλον είναι λοιπόν σύµφυτο µε 
τον τοµέα µας, δεν υπάρχει κατοχυρωµένη η θέση µας στο περιβάλλον στην εκ 
εκπαίδευση, δυστυχώς. Ισχύει το γενικότερο που ισχύει για τον τοµέα το δηµόσιο, 
όπου µπορεί µε µια τροποποίηση που πέρασε το 2003, µπορεί ο φορέας ο οποίος 
προκηρρύσει θέσεις σε περιβαλλοντικό τοµέα να προσθέτει και τον κλάδο και τον 
γεωπονικό. Υπάρχει µεγάλη ανάγκη στον τοµέα της εκπαίδευσης µε δεδοµένο την 
τεράστια ανάπτυξη του τριτογενή τοµέα στις σηµερινές συνθήκες της παγκόσµιας 
οικονοµίας. Η µόνη πραγµατικά νέα Σχολή που δηµιουργήθηκε στο Ε.Μ.Π. τα 
τελευταία χρόνια που δίνει µετά από τόσο κατάλληλη φοίτηση πιστοποιητικό 
παιδαγωγικής επιφάνειας στους αποφοίτους της σε όποιο άλλο µηχανικό το θελήσει 
στο Ε.Μ.Π. υπάρχει αυτή η δυνατότητα  δηλαδή.  Εµείς εδώ και 4 χρόνια έχουµε 
καταθέσει σχετική πρόταση στο Γ.Π.Α. Όσοι παραδέχονται ότι οι διάφορες 
συνθήκες, η επένδυση σε ανθρώπινο δυναµικό είναι το σηµαντικότερο κλειδί 
προόδου και επιβίωσης για τις κοινωνίες σήµερα. Πρέπει να δούµε τις γεωπονικές 
σπουδές που πρέπει να ακολουθήσουν αυτόν τον δρόµο.  
Ευχαριστώ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :  
Μπορεί να έχουµε αγρότες χρεωµένους αλλά αγρότες-γεωργούς πεινασµένους δεν 
έχουµε κ.Τσατήρη. 
 

Χ. Καµενίδης: 
Το µέλλον των γεωπονικών σπουδών προσδιορίζει προφανώς σε µεγάλο βαθµό αν 
όχι απολύτως από την αγορά εργασίας. Αυτό που λένε οι ξένοι ότι οι σπουδές πρέπει 
να ακολουθούνται από την παραγωγή είναι γεγονός. Αυτό µπορεί να µη γίνει σε 
ποσοστό 100% αλλά σε µέγιστο ποσοστό πρέπει να γίνει, αν θέλουµε οι γεωπόνοι να 
παράγουν αποδοτικό έργο και να νοιώθουν και καλά. Άρα πρέπει να υπάρχει µεγάλη 
ευελιξία στις σπουδές και αυτό συνδέεται επίσης µε την ευελιξία δηµιουργίας 
τµηµάτων, τοµέων, µαθηµάτων. ∆υστυχώς, αγαπητέ φίλε, Γ. Γραµµατέα του 
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Υπουργείου Παιδείας και Πρύτανη, ότι εµείς εδώ στη Γεωπονία είµαστε το 
πρόβληµα το µέγα. Όταν έχεις µόνο ένα Τµήµα καταλαβαίνεις δεν µπορείς να κάνεις 
αυτά τα προγ/τα και αυτό έχει τις επιπτώσεις του. Άρα είναι µεγάλο προβληµα και 
προς τα εκεί πρέπει να κατευθυνθούµε, να το δούµε κάποια στιγµή, αν και µπορούµε 
γρηγορότερα. Η διάρκεια των προπτυχιακών σπουδών νοµίζω ότι πρέπει να 
ακολουθήσει αυτό που κάνουν και οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Γιατί αν το κάνουµε 
εµείς χωριστά θα έχουµε θύµατα τους δικούς µας φοιτητές. ∆ηλαδή θα πρέπει να 
αποφύγουµε κάτι διαφορετικό. Η ειδικότητα µετ/κών σπουδών πρέπει να 
προσδιορίζεται οπωσδήποτε από ένα minimum ειδικών µαθηµάτων. Κι αν δεν έχουµε 
καθηγητές ειδικούς σ΄ αυτά τα µαθήµατα να µην ζητάµε µετ/κά προγ/τα, µπορούν να 
έρχονται και καθηγητές από άλλες χώρες. Αν θέλουµε καλές µετ/κές σπουδές 
οφείλουµε ως Παν/µια να στηρίξουµε τους πτυχιούχους µας στην πράξη γιατί πολλές 
φορές έχουν προβλήµατα και χρειάζονται της στήριξή µας αλλιώς θα έχουµε θύµατα. 
Όχι µόνο τους γεωπόνους αλλά και τους αγρότες για τους οποίους εργαζόµαστε. 
Παράδειγµα, θύµατα γεωπόνοι της αγροτικής τράπεζας. Και σ΄αυτό γίναµε απαθείς 
θεατές οι πιο πολλοί. Όλος ο κόσµος διαµαρτύρεται. Προχθές ακόµη είδα γεωπόνους 
που έµειναν στο περιθώριο µε άριστες σπουδές και έχουν δ/ντή τον οποιονδήποτε και 
χωρίς να έχει πάρει πτυχίο. ∆εν πρέπει να πάσχουµε από αδιαφορία γιατί φοβάµαι ότι 
πάσχουµε σε µεγάλο βαθµό και αυτό έχει συνέπειες. Να το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 
Εγώ όταν ήµουν Πρόεδρος, συνάντησα πάρα πολλές ευρείες τέτοιες περιπτώσεις. 
Όπως εκπαιδευτές γεωπόνους που ήταν στην β/θµια τεχνική εκπ/ση και κήρυξαν τους 
ανθρώπους αυτούς για το µάθηµα ιδιαίτερα της βιολογίας το ξέρετε πάρα πολύ καλά 
και αφήνουν τους γεωπόνους από έξω. Είναι λάθος τραγικό.Επιπλέόν, δεν θα το πάω 
σε πολιτικά αλλά µπορεί να έχει µια κάποια πολιτική χροιά. Το Υπουργείο Γεωργίας 
ως εκ θαύµατος έγινε Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Το δεύτερο, 
µ΄ αρέσει. Το πρώτο δε µ΄ αρέσει. Γιατί σ΄ όλο τον κόσµο ξέρουµε ότι υπάρχουν 
Υπουργεία Γεωργίας, σκέτα ή Υπουργεία Γεωργίας και Τροφίµων ή Υπουργεία 
Γεωργίας Ιχθυοκοµίας και Τροφίµων στην Αγγλία κ.λ.π. Αυτό έχει συνέπειες. ∆εν 
ακούς τη λέξη Γεωργία, δε συνδέεται µε το γεωπόνο. Έτσι αρχίζουν και µπαίνουν και 
όλοι οι άλλοι. Αυτά µπορεί να φαίνονται σαν ψιλά γράµµατα. Έχουν τραγικές όµως 
συνέπειες. Αυτά όλα πρέπει να τα δούµε, να τα µελετάµε εµείς και στα παν/µια και οι 
φορείς έξω για να µπορέσουµε να κάνουµε κάτι. Αντιλαµβάνεται ο κόσµος ιδιαίτερα 
στην πράξη, ότι εµείς δηλαδή τα παν/µια και έχουµε µεγάλη ανάγκη και οφείλουµε, 
έχουµε καθήκον, να κάνουµε προτάσεις για µαθήµατα που θα δώσουν γνώση στους 
γεωπόνους, που χρειάζονται στην πράξη, έξω. ∆εν αφήνουµε µονάχα στο να κάνουµε 
τα µαθήµατα που θέλουµε γιατί µας βολεύει ή γιατί θέλουµε να εκλέξουµε τον 
ανάλογο καθηγητή που µας βολεύει κ.λ.π. Θα γίνουν πρώτα τα µαθήµατα βάσει των 
γνώσεων που χρειάζονται και εν συνεχεία θα γίνουν τα µαθήµατα όσον αφορά τις 
θέσεις των ∆ΕΠ  όταν θα έρθουν αυτοί όποιοι και να΄ ναι. 
Ευχαριστώ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :  
Οι επόµενοι οµιλητές που θα τοποθετηθούν είναι οι φοιτητές. Έχουµε δύο 
παρατάξεις της ∆ΑΠ και της ΠΑΣΠ. Ακούσαµε τους παν/κούς. Εκλήθησαν οι 
φοιτητές να τοποθετηθούν είτε ως Σύλλογος είτε ως Παρατάξεις. ∆εν έχει σηµασία 
το ότι ανέφερα παρατάξεις. Έλεγα λοιπόν, ότι επειδή όλοι εµείς οι παν/κοί ή οι 
γεωπόνοι µιλήσαµε, νοµίζω ότι είναι καιρός να ακούσουµε και αυτούς στους οποίους 
απευθυνόµαστε. 
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Π.Κούγιας: Πρόεδρος της ∆ΑΠ Ν∆ΦΚ  
Είµαι ο Πρόεδρος της ∆ΑΠ Ν∆ΦΚ και Πρόεδρος του ∆.Σ. του Συλλόγου Φοιτητών 
της Γεωπονικής Σχολής του Α.Π.Θ. και επιτρέψτε µου να σας αναγνώσω τη 
σηµερινή παρέµβαση για τη σηµερινή ηµερίδα. ∆εν θα µακρηγορήσω.  
Πιστεύοντας πως η πρωτοπορία, το όραµα και οι καινοτόµες ιδέες είναι στοιχεία για 
την παν/κή κοινότητα. Θεωρώντας την αδιάλειπτη δράση, την υπεύθυνη 
εκπροσώπηση των φοιτητών και την εν γένει ενεργό παρουσία µέσα στο Παν/µιο ως 
κύρια συστατικά του φοιτητικού συνδικαλισµού αφουγκραζόµενοι τις απόψεις των 
συµφοιτητών µας και διερευνώντας τις ανάγκες της σύγχρονης εποχής σας 
παραθέτουµε τις σκέψεις µας και τις προτάσεις µας σχετικά µε το µέλλον της 
γεωπονικής επιστήµης. Λαµβάνοντας υπόψη ως γενική αρχή, ότι η Γεωπονία 
πραγµατεύεται ένα σύνολο διαφορετικών εφαρµοσµένων βιολογικών, οικονοµικών, 
τεχνολογικών και τεχνικών επιστηµών και παρατηρώντας τις κάθε αλλαγές στο χώρο 
της γεωργίας ήτοι την διεπιστηµονική και ολοκληρωµένη προσέγγιση στη λύση των 
προβληµάτων, την εφαρµογή των ολοκληρωµένων συστηµάτων διαχείρισης της 
παραγωγής, την παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας, τις αλλαγές στον ευρύτερο χώρο 
της Παιδείας σαφώς και κρίνεται αναγκαία η ύπαρξη γεωπονικής έννοιας στο 
περιεχόµενο των σπουδών και στον τίτλο του πτυχίου. Σύµφωνα µε τα ανωτέρω, 
πιστεύουµε ότι το πρόγραµµα  των γεωπονικών σπουδών πρέπει να είναι ευέλικτο 
και να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της σηµερινής κοινωνίας. Προτείνουµε 
λοιπόν, τα γνωστικά αντικείµενα υποχρεωτικών µαθηµάτων στον κορµό, να γίνονται 
απαραίτητα σε κοινό γνωστικό υπόβαθρο, ώστε να δικαιολογείται ο τίτλος του 
γεωπόνου, ανεξάρτητα από την ειδίκευση στην οποία ο καθένας έχει πάρει 
ολοκληρώνοντας τις σπουδές του. Έτσι όλοι οι πτυχιούχοι καθίστανται αυτάρκεις και 
ισοδύναµοι για την επίλυση προβληµάτων που θα αντιµετωπίσουν κατά την άσκηση 
του επαγγέλµατος. Είναι γεγονός ότι ζούµε σε µία κοινωνία που στον καθένα δίνεται 
η δυνατότητα πολλαπλών επιλογών και διεξόδων. Συνεπώς, πρέπει να προτείνουµε 
τη διδασκαλία µαθηµάτων επιλογής σε εναρµόνιση µε τα µαθήµατα του κορµού. 
Κατ΄ αυτόν τον τρόπο, οι φοιτητές µπορούν να διευρύνουν τις γνώσεις τους και 
ενδεχοµένως να ανακαλύψουν και νέες κλήσεις και ενδιαφέροντα. Παράλληλα µ΄ 
αυτήν την ενέργεια, θα δηµιουργηθεί µία µορφή άτυπης εσωτερικής αξιολόγησης που 
θα ωθήσει στην επίλυση δυσλειτουργιών και παραλήψεων και θα συνδράµει στη 
βελτίωση της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης. Επιπλέον, όσον αφορά τις 
ενότητες εξειδίκευσης, προτείνουµε την εισαγωγή εµπεριστατωµένων µαθηµάτων ή 
την αναδιάρθρωση των ήδη υπαρχόντων ώστε να καλύπτονται οι ουσιαστικές 
ανάγκες των επαγγελµατικών απαιτήσεων που αντιµετωπίζει ο εκάστοτε πτυχιούχος 
στην αγορά εργασίας. Συνεπώς, και οι δύο στόχοι της εκπαίδευσης επιτυγχάνονται. 
Τόσο η ευρύτητα των γνώσεων όσο και η εστίαση και η εµβάθυνση των επιµέρους 
γνωστικών αντικειµένων. Συγκεκριµένα για τη Σχολή της Γεωπονίας του Α.Π.Θ., η 
∆ΑΠ- Ν∆ΦΚ Γεωπονίας, έχει καταθέσει σχετική πρόταση που αναλύονται κατά 
περίσταση τα προαναφερθέντα. Αναλύοντας τη φύση του τρέχοντος προγ/τος 
γεωπονικών σπουδών, παρατηρούµε ότι υπάρχουν αντικείµενα της αγοράς εργασίας 
που απουσιάζουν ή δεν καλύπτονται επαρκώς και αποδυναµώνουν την επιστηµονική 
ταυτότητα των πτυχιούχων. Σηµαντικό ρόλο στην απώλεια έχει η έλλειψη σύνδεσης 
και εκπ/κής διαδικασίας µε την τεχνολογική εξέλιξη. Τα τεχνολογικά επιτεύγµατα 
των τελευταίων ετών ανοίγουν µπροστά µας µεγάλους ορίζοντες και εάν θέλουµε να 
διεκδικούµε µε προοπτική ένα καλύτερο µέλλον τόσο για τη γεωπονική επιστήµη 
όσο και για την κοινωνία συνολικά οφείλουµε να εναρµονιστούµε µε τους ρυθµούς 
της τεχνολογίας. Χρειάζεται λοιπόν, αναγκαία η εκµάθηση υπολογιστών και 
υπολογιστικών πακέτων, προγ/των που να έχουν άµεση πρακτική εφαρµογή κατά τη 
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διαδικασία της γεωργικής παραγωγής. Επίσης απουσιάζουν γνώσεις τόσο για ειδικά 
µείζονα θέµατα των ηµερών µας όπως η κοινή αγροτική πολιτική, όπως η διοίκηση 
γεωργικών επιχειρήσεων ή συνεταιρισµών. Τα οικονοµικά γνωστικά αντικείµενα 
αποτελούν βασικά εφόδια για τη σωστή ενασχόληση των γεωπόνων για την αγροτική 
παραγωγή, κάτι το οποίο παραµελείται. Τέλος, ένα ακόµη σηµαντικό πρόβληµα είναι 
ότι απουσιάζει παντελώς η βοήθεια µε την παρουσία συµβουλευτικών υπηρεσιών και 
ειδικότερων πληροφοριών για τους φοιτητές και τους απόφοιτους ώστε να 
προσεγγίσουν οµαλά τη µελλοντική σταδιοδροµία τους αλλά και να αναζητούν 
εργασία πάνω στο γνωστικό αντικείµενο των σπουδών τους. Για την επίλυσή του 
προτείνουµε, την ενηµέρωση των φοιτητών σε θέµατα επαγγελµατική 
αποκατάστασης ώστε να βρεθεί ο συνδετικός κρίκος µεταξύ αποφοίτου και αγοράς 
εργασίας και παράλληλα θα προωθηθούν και τα εργασιακά του δικαιώµατα. Όλα 
αυτά συµβαίνουν σε προπτυχιακό επίπεδο. Αφουγκραζόµενοι τη σύγχρονη εποχή 
είναι ευρέως αποδεκτή η άποψη για την αναγκαιότητα ύπαρξης και ανάπτυξης των 
µετ/κών σπουδών. Παρά ταύτα, διαπιστώνονται δυσλειτουργίες που όµως µπορούν 
να διευθετηθούν. Όλοι µας γνωρίζουµε ότι τα µετ/κά προγ/τα σπουδών 
αντιµετωπίζουν ελλείψεις υλικοτεχνικής υποδοµής. Οι µετ/κοί φοιτητές καλούνται να 
διεξάγουν έρευνα σε πολλές περιπτώσεις κάτω από τις πιο αντίξοες των συνθηκών. 
Οι ελλείψεις αυτές είναι σηµαντικές σε επίπεδο εργαστηρίων και συγγραµµάτων. 
Ακόµα παρατηρείται το φαινόµενο ύπαρξης µετ/κών που είναι αποκοµµένα από την 
πρακτική εφαρµογή. Θα πρέπει λοιπόν, να υπάρξει αξιολόγηση των προγ/των ώστε 
να βρεθεί που θα εξασφαλίζει την ποιότητα και την αξία των µετ/κών. Τέλος, µια και 
αναφέρουµε ότι η επίλυση των προβληµάτων µπορεί να είναι διεπιστηµονική. Θα 
πρέπει να αναπτυχθούν διατµηµατικά µετ/κά προγ/τα που να ανταποκρίνονται στις 
επιταγές της κοινωνίας και παράλληλα να είναι ανταγωνιστικά στην αγορά εργασίας. 
Ως κοινή συνισταµένη όλων των παραπάνω γίνεται κατανοητό ότι ο πτυχιούχος 
γεωπόνος δεν ανταποκρίνεται πλήρως στις απαιτήσεις της αγοράς. Η αιτία αυτής της 
κατάστασης βρίσκεται αποκλειστικά στις ελλείψεις του προγ/τος σπουδών. Πρέπει 
λοιπόν από τη µια να εναρµονιστεί το προγ/µα µε τις σύγχρονες ανάγκες και µε 
εκείνο των αντίστοιχων γεωπονικών ιδρυµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από την 
άλλη να διασφαλίσουν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των γεωπόνων από τους 
επίσηµους φορείς. Το παν/µιο πρέπει να είναι ο κοινωνικός χώρος όπου λαµβάνονται 
τα ερεθίσµατα του παγκόσµιου επιστηµονικού γίγνεσθαι, ο χώρος όπου αυτά 
εξελίσσονται και γίνονται µέσα µετάδοσης ακαδηµαϊκής γνώσης, ο χώρος όπου 
καλλιεργείται το έµφυτο ένστικτο του ανθρώπου  ιδίως του νέου, για την προαγωγή 
της ποιότητας ζωής. Στη ∆ΑΠ-Ν∆ΦΚ όλοι έχουµε µια κοινή πεποίθηση.Μαζί µε την 
ανάδειξη των προβληµάτων πρέπει να αναδεικνύονται οι λύσεις τους. Ελπίζοντας να 
συµβάλλαµε στον κοινό προβληµατισµό µας, σας ευχαριστούµε. 
 
Προεδρείο κ. Λόλας : Κι εµείς ευχαριστούµε. Μία υπενθύµιση απλώς στους 
φοιτητές. Όταν σας δίνονται ερωτηµατολόγια που αφορούν σπουδές να τα 
συµπληρώνεται.∆εν το λέω προσωπικά σ΄ εσάς αλλά γενικότερα. Βγάζουµε 
ερωτηµατολόγια που αφορούν τις σπουδές και δεν τα συµπληρώνεται. 
 

Σ.Βρυλλάκης, εκπρόσωπος ΠΑΣΠ: 
Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να χαιρετήσω την πρωτοβουλία των γεωπονικών 
τµηµάτων της χώρας µας που ξεκίνησαν έναν ευρύτατο διάλογο για τα γνωστικά 
πεδία των γεωπονικών σπουδών και τις επαγγελµατικές προοπτικές των πτυχιούχων 
Γεωπόνων. Χαίροµαι ιδιαίτερα που µου δίνεται η δυνατότητα να εκπροσωπήσω τους 
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συµφοιτητές µου και να εκφράσω τις απόψεις τους σ΄ αυτή την ηµερίδα. Είµαι 
φοιτητής του 5ου έτους και θεωρώ ότι µπορώ να έχω άποψη για το προγ/µα σπουδών 
που παρακολούθησα αλλά και να εκφράσω τους προβληµατισµούς που κάθε 
φοιτητής στο έτος µου µπορεί να έχει τόσο για τη γνώση που απέκτησε όσο και για 
το επαγγελµατικό του µέλλον. Άποψη όλων των φοιτητών είναι ότι το περιεχόµενο 
σπουδών πρέπει να είναι σε αντιστοιχία µε τις εξελίξεις στο χώρο της παραγωγής και 
της κοινωνίας γενικότερα τόσο στην Ελλάδα όσο και διεθνώς. Όλοι οι πτυχιούχοι 
γεωπόνοι πρέπει να έχουν ενιαίο γεωπονικό υπόβαθρο. ∆εν νοείται γεωπόνος χωρίς 
στοιχειώδεις γνώσεις πάνω στη γεωπονική επιστήµη. Αυτό όµως δε σηµαίνει ότι 
συµµεριζόµαστε την ακραία άποψη ότι οι γεωπόνοι είναι µόνο οι απόφοιτοι των 
κατευθύνσεων της φυτικής παραγωγής. Πιστεύουµε ότι όλοι οι απόφοιτοι όλων των 
κατευθύνσεων σπουδών είναι γεωπόνοι και αυτό πρέπει να διασφαλιστεί για την 
απόκτηση στοιχειωδών γεωπονικών γνώσεων στα πρώτα έτη σπουδών. Η άποψή µας 
λοιπόν, γύρω από το προγ/µα σπουδών την οποία έχουµε καταθέσει επανειληµµένα 
στα όργανα της Σχολής µας είναι ξεκάθαρη. Ο κορµός πιστεύουµε στα παν/κά 
γεωπονικά τµήµατα να είναι ενιαίος και να διαρκεί τέσσερα εξάµηνα µε πέντε 
µαθήµατα ανά εξάµηνο. Τα υποχρεωτικά να είναι µαθήµατα γεωπονικού υποβάθρου 
και τα οποία δεν θα ξεπερνούν τα δέκα. Τα υπόλοιπα να επιλέγονται από µία µεγάλη 
δεξαµενή µαθηµάτων τα οποία αφενός θα παρέχουν γενικές γνώσεις αφετέρου θα 
προσανατολίζουν το φοιτητή στην κατεύθυνση που προτίθεται να ακολουθήσει. Το 
παν/µιο σπάζοντας το φράγµα της επιστηµονικής µονοµέρειας και του δογµατισµού 
πρέπει να προσφέρει πολύπλευρη κοινωνική γνώση µε στόχο τη διαµόρφωση 
ολοκληρωµένης προσωπικότητας του νέου επιστήµονα και να βοηθήσει στην ύπαρξη 
µαθηµάτων µε ταυτότητα µε ανθρωπιστικό περιεχόµενο. Είµαστε υπέρ της ελεύθερης 
κατεύθυνσης χωρίς την επιβολή κανενός είδους κριτηρίου. Η κατεύθυνση πρέπει να 
διαρκεί πέντε εξάµηνα. Στο 10ο εξάµηνο της φοίτησής του ο φοιτητής να ασχολείται 
µε την εκπόνηση της διδακτορικής του διατριβής. Παράλληλα συµφωνούµε µε την 
αναβάθµιση του πτυχιούχου µας σε µετ/κά τίτλο σπουδών µε το οποίο εναρµονίζεται 
και η πρόταση που προανέφερα, µε την προϋπόθεση βέβαια ότι η φοίτηση θα είναι 
εννιαία και αδιάσπαστη. Οι απαιτήσεις της σύγχρονης αγοράς εργασίας επιτάσσουν 
το άνοιγµα των γεωπονικών σπουδών σε νέους κλάδους όπως είναι η πληροφόρηση 
και η διοίκηση επιχειρήσεων. Ιδιαίτερα σήµερα για την πρόσληψη οποιονδήποτε στο 
δηµόσιο ή τον ιδιωτικό τοµέα είναι απαραίτητες προϋποθέσεις η αποδεδειγµένη 
γνώση ηλεκτρονικών υπολογιστών κρίνουµε απαραίτητη την ένταξη στα προγ/τα 
σπουδών µαθηµάτων πληροφορικής και εφαρµογών πληροφορικής ώστε να µην είναι 
απαραίτητη η προσφυγή των Γεωπόνων στην απόδειξη των γνώσεών τους µε 
αµφιλεγόµενα πτυχία τύπου ECDL αλλά να εξασφαλίζεται αυτή µε ο πτυχίο τους 
όπως γίνεται για τους αποφοίτους άλλων τµηµάτων θετικής κατεύθυνσης π.χ. φυσική, 
µαθηµατική, µηχανική κ.λ.π. Με την υπάρχουσα εµπειρία πιστεύουµε πως η 
εξειδίκευση που παρέχουν οι κατευθύνσεις σπουδών είναι επαρκής. Αυτό που 
απαιτείται δεν είναι τόσο η αυξηµένη εξειδίκευση όσο η σύνδεση των προγ/των 
σπουδών µε τα πραγµατικά αντικείµενα της αγοράς εργασίας και τις σύγχρονες 
απαιτήσεις. Κρίνουµε λοιπόν απαραίτητη τη διασύνδεση της αγοράς εργασίας µε τα 
γεωπονικά παν/κά τµήµατα µε τη λειτουργία ενός γραφείου διασύνδεσης  που δεν θα 
παίζει µόνο το ρόλο του γραφείου ευρέσεως εργασίας αλλά και συµβουλευτικό και 
εκπ/κό ρόλο µε διοργάνωση ηµερίδων, συνεδρίων µε ανθρώπους της αγοράς 
εργασίας δηµόσιας και ιδιωτικής αλλά και επισκέψεων σε επαγγελµατικούς χώρους 
ώστε οι απόφοιτοι να γνωρίζουν από πριν τι θα αντιµετωπίσουν στους χώρους 
αυτούς. Στη σηµερινή εποχή της δια βίου εκπ/σης η απόκτηση µετ/κών γνώσεων 
είναι απαραίτητη. Η λειτουργία όµως των µετ/κών προγ/των παρουσιάζει ευρύτερες 
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δυσκολίες, προβλήµατα χρηµατοδότησης και αδυναµίας όπως ότι το προγ/µα 
σπουδών είναι προέκταση του προπτυχιακού προγ/τος σπουδών. ∆εν είναι δυνατόν 
όταν στις περισσότερες χώρες της Ευρώπης οι µετ/κοί φοιτητές θεωρούνται 
ερευνητές και συµµετέχουν ενεργά στην παν/κή έρευνα. Στη χώρα µας, να τους 
ζητάνε να συµβάλλουν οικονοµικά και στην ουσία να πληρώνουν την έρευνά τους 
όταν θα έπρεπε να πληρώνονται γι΄ αυτήν. ∆υστυχώς κάποιοι προσπαθούν να 
µετακινήσουν την ανεπάρκειά τους στις πλάτες των φοιτητών. Για το λόγο αυτό, 
ζητάµε ουσιαστικές µετ/κές σπουδές µε συµµετοχή των φοιτητών στην έρευνα και 
κάλυψη του κόστους της από ερευνητικά προγ/τα. 
Ευχαριστώ πολύ 
 
Προεδρείο κ. Λόλας :Εµείς ευχαριστούµε. Τώρα η λέξη ανεπάρκεια δεν ακούγεται 
πολύ καλά, είναι άποψή σας. Πρίν παραδώσω το µικρόφωνο στον κ.Σταρακάκη τα 
στατιστικά αν σας ενδιαφέρουν είχαµε 26 τοποθετήσεις. Αρχίσαµε στις 14.45 και 
τελειώσαµε στις 17.20. Αν σας ενδιαφέρουν. Εγώ ευχαριστώ για την ανοχή σας. Αν 
κάποιος στο χρόνο αδικήθηκε. Είµαστε τόσο πολλοί που ζητώ συγνώµη αλλά δεν 
γινόταν διαφορετικά. 
 
 

κ. Σταυρακάκης: 
Πολύ σύντοµα πριν δώσω το λόγο στον κ. Γενικό, αν θέλει να συνοψίσει και στον κ. 
Πρόεδρο που µας φιλοξενεί. Να πω δύο πράγµατα. ∆εν θα προχωρήσουµε στην 
αρχικά σχεδιασµένη συζήτηση µε την εξαγωγή συµπερασµάτων διότι κατατέθηκαν 
πολλές και εκτενείς προτάσεις και απόψεις. Αλλά από   µια πρώτη εκτίµηση 
προκύπτει ότι  παρά τις διαφορετικές προσεγγίσεις δεν φαίνεται να υπάρχουν  
µεγάλες αποκλίσεις στα κεντρικά τουλάχιστον ερωτήµατα. Εµείς, ως συντονιστική 
επιτροπή θα επεξεργαστούµε τις αποµαγνητοφωνήσεις και τις τοποθετήσεις και θα 
προετοιµάσουµε την τρίτη συνάντηση µε πιο εξειδικευµένα θέµατα ηµερήσιας 
διάταξης που θα καθορίσουµε αργότερα που πιθανόν θα γίνει µε τη σειρά της στο 
Βόλο, πριν φτάσουµε στην κεντρική εκδήλωση, όπως αρχικά είχε σχεδιαστεί, όπου 
πια θα έχουµε συνεκτιµήσει όλες τις θέσεις όλων των φορέων. Θα έχουν σηµαντικό 
ρόλο στην τρίτη συνάντηση και οι φοιτητές, δεν µας απασχολεί εάν είναι απόψεις 
συλλόγων ή παρατάξεων.   
Επίσης δεν είναι της ώρας αλλά µην προσπαθούµε να επενδύουµε κάποια 
προβλήµατα που οφείλονται σε δικές µας αδυναµίες   όπως τα προβλήµατα των 
γεωπόνων της ΑΤΕ γιατί οι περισσότεροι συνάδελφοι δεν γνωρίζουν το πρόβληµα 
των γεωπόνων της ΑΤΕ ή τα προβλήµατα των γεωπόνων της εκπαίδευσηςσης. Και 
δεν µπορούµε να γενικεύουµε και ν΄ αφήνουµε κάποιες εντυπώσεις ότι το πρόβληµα 
στους γεωπόνους της ΑΤΕ ήταν µια έλλειψη συµπαράστασης του Γεωτεχνικού 
Επιµελητηρίου ή κάποιων συνδικαλιστικών φορέων ή του πανεπιστηµίουµίου. ∆εν 
είναι έτσι τα πράγµατα. Πρόκειται για µια τεράστια ιστορία που δεν είναι της ώρας 
να την αναπτύξουµε.  
 
Χ.Καµενίδης: 
Θέλουν συµπαράσταση. 
 
Ε.Σταυρακάκης: 
Όταν υπάρχουν διαφορετικοί σύλλογοι αντικρουόµενοι, όταν οι ίδιοι οι συνάδελφοι 
ανάλογα µε τη θέση που βρίσκονται έχουν διαφορετικές προσεγγίσεις στο πρόβληµα, 
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τι είδους συµπαράσταση να τους δώσει ο άλλος; ΄Η γνωρίζουµε το πρόβληµα και 
µιλάµε ή δεν το γνωρίζουµε. Ο γενικός ∆/ντής της τράπεζας, Γεωπόνος είχε αντίθετη 
άποψη µε το σύλλογο και ο άλλος σύλλογος των γεωπόνων είχε άλλη άποψη από την 
Πανελλήνια Ένωση. Έτυχε να γνωρίσω τα πράγµατα και ν΄ αφιερώσω πολλές ώρες 
από τη ζωή µου σ΄ αυτές τις ιστορίες.   Έκλεισε το θέµα αυτό ας το συζητήσουµε µια 
άλλη φορά.  
 

Γενικός Γραµµατέας: 
Θεωρώ ότι η σύνοψη και η εξαγωγή των συµπερασµάτων ανήκει στους διοργανωτές. 
∆ύο-τρία θέµατα τα οποία θα µπορούσα να θίξω και τα οποία νοµίζω βγαίνουν από 
τη συζήτηση. Το πρώτο είναι η αναγκαιότητα να καθίσουµε και ήδη έχουµε αρχίσει 
και καθόµαστε γύρω από ένα τραπέζι, βλέπουµε τις διαφορές που έχουµε στα 
προγ/τα των προπτυχιακών σπουδών όπως ήδη αναφέρθηκε αυτές οι χώρες είναι και 
πάρα πολύ µεγάλες. ∆εν θα φτάσουµε στο σηµείο, όπως είπε ο κ.Ελευθεροχωρινός 
να κάνουµε ένα ∆ΙΚΑΤΣΑ για εθνική αναγνώριση των συστηµάτων εννοείται ότι 
είναι σχήµα λόγου, αστειεύοµαι κι εγώ αυτή τη στιγµή, αλλά καλό είναι να κάτσουµε 
να τα δούµε και να τα δούµε και στο πλαίσιο της επανεξέτασης. Βεβαίως εδώ 
υπάρχουν κάποιες εγγενείς δυσκολίες που τις αντιλαµβανόµαστε λίγο πολύ όλοι µας. 
Αρκετοί οµιλητές τόνισαν ότι πολλές φορές το πρόγραµµα σπουδών είναι κοµµένο 
και ραµµένο στα µέτρα ορισµένων µε στόχο όχι τον εκπαιδευόµενο αλλά το 
δάσκαλο. Αυτό είναι ένα σφάλµα το οποίο κάνουµε όχι στην παν/κή εκπ/ση αλλά σε 
όλες τις βαθµίδες της εκπ/σης. Π.χ. εκπ/κοί της Α/θµιας, Β/θµιας, νοµίζουν ότι αυτοί 
είναι το κέντρο του συστήµατος. ∆εν είναι. Τα παιδιά είναι, ο µαθητής είναι και ο 
φοιτητής είναι σε µας. Άρα λοιπόν, καλό είναι να κάτσουµε να τα δούµε ξανά αυτά 
τα πράγµατα. Είµαι σίγουρος ότι θέλει πάρα πολύ δουλειά και δεν είµαι και πάρα 
πολύ αισιόδοξος για το αποτέλεσµα. Αλλά αξίζει τον κόπο να προσπαθήσουµε. Στο 
σηµείο το οποίο έγινε µνεία για την ένταξη παιδαγωγικών µαθηµάτων εµένα µε 
βρίσκεται σύµφωνο. Καλό είναι να το σκεφτούµε όχι να φορτώσουµε κι άλλο το 
προγ/µα σπουδών, όχι. Υπό µορφή επιλογής, όποιος θέλει µπορεί να πάρει πρόσθετες 
διδακτικές µονάδες και ένα πρόσθετο εφόδιο στο τέλος, µετά το πτυχίο του αν θέλει 
ή αν θέλει να πάρει και να φορτωθεί και ένα µάθηµα παραπάνω από το ενδεικτικό 
προγ/µα σπουδών. Εάν νοµίζει ότι αυτό θα του αποτελέσει εφόδιο. Θα το ξαναδούµε 
το θέµα, το νοµοθετικό. Νοµοθετικά χρειάζεται επανεξέταση του πράγµατος. Να το 
δούµε γιατί και στο παρελθόν έγιναν κάποιες προσπάθειες, είχε γίνει και µία 
πρόταση, υπογράφηκε, πάντως τελικά δεν προχώρησε στο Υπουργείο Παιδείας. 
Είµαι πρόθυµος να το ξανακοιτάξουµε το θέµα. Πάµε στο θέµα των µετ/κών 
σπουδών που έγινε πάρα πολύ συζήτηση, εγώ εξακολουθώ να πιστεύω ακόµα και το 
λέω χωρίς να θέλω να θεωρηθεί ότι είµαι ελιτιστής, ότι οι µετ/κές σπουδές δεν είναι 
για όλο τον κόσµο. Τελείωσε. Είναι για όσους µπορούν να τις κάνουν. Και όταν λέω 
µπορούν δεν λέω οικονοµικά, να το ξεκαθαρίσουµε το θέµα, για όσους έχουν τις 
ικανότητες. ∆ηλαδή πρέπει να υπάρχει ένα σωστό σύστηµα επιλογής και νοµίζω 
γενικά ότι υπάρχει. Τουλάχιστον, εµείς όσον αφορά στο Γ.Π.Α., που τυχαίνει να το 
γνωρίζω από πρώτο χέρι, χωρίς να θέλω να προσβάλλω κανέναν, και αδιάβλητο ήταν 
το σύστηµα και µε κλειστά ονόµατα κ.λ.π., αξιοκρατικό, µε συνεντεύξεις κ.λ.π Είναι 
πολύ σηµαντικό αυτό και το ίδιο ισχύει και για το διδακτορικό δίπλωµα.Αυτό, αν 
θελήσουµε να έχουµε και να διατηρήσουµε µετ/κές σπουδές ποιότητας. Ο 
ανταγωνισµός µεταξύ των αποφοίτων γίνεται όλο και µεγαλύτερος για θέσεις 
εργασίας και χάρηκα πάρα πολύ που άκουσα σήµερα τον κ.Ευθυµιάδη, να λέει ότι 
παρά το γεγονός ότι ίσως σήµερα µπορεί να µην πληρώνονται, ίσως ακουστεί λόγο 
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άσχηµα το πληρώνονται, αλλά είναι και η πραγµατικότητα. Τόσο πολύ τα µετ/κά και 
τα διδακτορικά στο µέλλον θα αναγκαστούν εκ των πραγµάτων και οι επιχειρήσεις 
να το κοιτάξουν πολύ σοβαρότερα το θέµα από τη στιγµή που θέλουν µία αριστεία 
γνώσεων από τους ανθρώπους που θα απασχολήσουν. 
Ευχαριστώ πολύ. Χαίροµαι πάρα πολύ πάντως που η συζήτηση εξελίχθη οµαλά, 
κρατήσαµε το χρόνο και νοµίζω ότι βγήκαν χρήσιµα συµπεράσµατα. 
 
 

 Ν.Μισοπολινός: 
Θα ήθελα να πω σχετικά ότι δεν φιλοδοξούµε να εναρµονίσουµε τα προγ/τά µας 
σπουδών, δεν µπήκε αυτό από την αρχή, µπήκε να προσεγγίσουµε, να συζητήσουµε 
και να διαµορφώσουµε ένα πλαίσιο αν είναι δυνατόν ευρύ, διότι όπως γνωρίζετε όλοι 
οι Πρόεδροι, το κάθε Τµήµα έχει το δικό του σκεπτικό. Ενδεχόµενα και βεβαίως έχει 
το δικό του δικαίωµα να διαµορφώσει το πρόγραµµα σπουδών του όπως αυτό 
επιθυµεί. Βρισκόµαστε εδώ για να ανταλλάξουµε σκέψεις, να δούµε τι 
διαφοροποιήσεις έχουµε και να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο γενικό κάτω από οποίο 
θα χωρέσουν όλα τα προγράµµατα σπουδών τα οποία θα διαµορφώσουµε έτσι κι 
αλλιώς το κάθε Τµήµα ξεχωριστά.  
Σχετικά µε το πρακτικό θέµα. Στη συνέχεια η Συντονιστική Επιτροπή θα 
αποµαγνητοφωνήσει αυτά τα οποία συζητήσαµε σήµερα, θα τα ταχυδροµήσει σε 
όλους ηλεκτρονικά έτσι ώστε να τα έχετε υπόψη σας, να τα επεξεργαστείτε, οπότε 
στην επόµενη συνάντηση που θα κάνουµε να έχει ο καθένας τις απόψεις του, πλήρως 
αποκρυσταλλωµένες, οι οποίες θα βγουν απ΄ αυτά τα αποµαγνητοφωνηµένα κείµενα 
και από τις δικές τους στη συνέχεια επεξεργασίες, έτσι ώστε να φτάσουµε στο στόχο 
τον οποίο σας είπε τελικά ο κ.Σταυρακάκης.  
Τελειώνοντας θα ήθελα να σας ευχαριστήσω όλους. Νοµίζω ότι η συζήτηση δειξήχθη 
σε πολύ υψηλό επίπεδο από όλους µας και νοµίζω ότι αυτό δείχνει µε πόση 
σοβαρότητα είµαστε διατεθειµένοι να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα των 
προγραµµάτων σπουδών των µελλοντικών γεωπόνων µε τους οποίους θα στελεχωθεί 
η χώρα µας. Αυτό µε ευχαριστεί ιδιαίτερα και γι΄ αυτό σας ευχαριστώ όλους. Σας 
εύχοµαι καλή διαµονή και καλό ταξίδι σε όσους θα φύγουν σήµερα.  
Καλή αντάµωση στην επόµενη συνάντησή µας στο Βόλο.     
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